
عباس نژاد -  معاون فنی اداره کل منابع طبیعی و 
این که  اعلام  با  بلوچستان  و  سیستان  آبخیزداری 
منطقه حفاظت شده خور گواتر و خور باهو به عنوان 
ژئوپارک  و  زیست کره  ذخیره گاه  طبیعی،  رویشگاه 
استان محسوب می شود گفت: وسعت جنگل های حرا 
در استان سیستان و بلوچستان ۱۳۷۵ هکتار است که 
شامل رویشگاه های طبیعی و دست کاشت می شود.

 مسعود ریگی با اشاره به اینکه محدوده رویش گونه 
حرا از خور باهو در شهرستان دشتیاری تا خور گالک 
در شهرستان زرآباد را در بر می گیرد افزود: ۸۱۵ هکتار 
از جنگل های حرا در استان طبیعی و ۵۶۰ هکتار آن 

دست کاشت است.
در  مهمی  نقش  حرا  جنگل های  داد:  ادامه  وی   
زیبایی سواحل و جذب گردشگران دارد و علاوه برآن، 

برخی  فیلترشدن  باعث  جنگل ها  این  گسترش 
می شود. دریا  آب  از  آلاینده ها 

 معاون اداره کل منابع طبیعی استان افزود: اداره کل 
منابع طبیعی سیستان و بلوچستان باهدف گذاری 
 ۵۱۰۰ به  استان  در  حرا  جنگل های  سطح  افزایش 
هکتار، همه ساله متناسب با اعتبارات طرح صیانت از 
جنگل های ساحلی مانگرو اقدام به تولید نهال گونه حرا 
و کاشت در عرصه های مناسب و حفاظت و نگهداری 

آن نموده است.
 دکتر ریگی به طرح ملی کاشت یک میلیارد درخت 
پویش  قالب  در  و  آذرماه  هفتم  و گفت:  اشاره کرد 
حراکاری  آماده  عرصه های  از  هکتار   ۱۰ در  مروارید، 
شهرستان کنارک، تعداد ۱۰ هزار اصله نهال از گونه حرا 

کاشته خواهد شد.

 باهوکلات و گواتر رویشگاه های طبیعی گونه حرا 
در سیستان و بلوچستان

بهسازی شبکهٔ برق
 روستاهای اردبیل
 با طرح بهارستان

بحُران کم آبی را جدی بگیریم

کبری سعادتی - طرح جهادی بهسازی شبکهٔ برق 
روستایی موسوم به بهارستان که از سال ۹۹ اجرایی 
شده است تا پایان سال جاری شبکهٔ برق بیش از 
۴۰ روستای شهرستان اردبیل، در قالب این طرح، 
بهسازی و اصلاح می شود.شهرستان اردبیل با توجه 
به وسعت و جمعیت قابل توجه و شرایط اقلیمی 
کوهستانی کشور  مناطق  از  یکی  جغرافیایی،  و 
محسوب می شود. بسیاری از روستاهای شهرستان، 
در مناطق کوهستانی قرار گرفته اند و زمستان های 
برقی  زیرساخت های  می کنند.  تجربه  را  سختی 
با توجه  اردبیل،  از روستاهای شهرستان  تعدادی 
به قدمت استفاده از آن، نیازمند بهسازی و تعمیر 
در  توانیر  بهارستان  اجرای طرح  این رو،  از  است. 
روستاهای اردبیل، علاوه بر اهمیت حفظ و نگهداری 
از تأسیسات برق، به توسعهٔ خدمات رسانی منجر 
روستایی  جمعیت  رضایتمندی  افزایش  و  شده 
را فراهم کرده است. مدیر برق شهرستان اردبیل 
پایگاه خبری  با خبرنگار  اختصاصی  گفتگوی  در 
قارتال، با اشاره به اهمیت برق رسانی به روستاها 
و توسعه و بهسازی شبکهٔ برق این مناطق گفت: 
از اوایل سال ۱۳۹۹ و با تأکید شرکت توانیر جهت 
توسعه و بهسازی سیستم برق رسانی روستاهای 
کشور در قالب طرحی با عنوان بهارستان، در استان 
اردبیل کلید خورد. »رسول قدیمی« با بیان اینکه 
طی سه سال گذشته، در ۱۵ روستای شهرستان 
افزود:  است،  شده  اجرا  بهارستان  طرح  اردبیل، 
روستاهای  در  طرح  این  جاری  سال  ابتدای  از 
دوه چی، کرکرق، قلینج قشلاقی، خیارک، الماس، 
قاسم قشلاقی، سامیان و ایوریق به اتمام می رسد 
و  روستاهای گئندیشمین  نیز  سال  پایان  تا  و 
اجرای  به  اشاره  با  شد.او  خواهد  اجرایی  کّلی 
این طرح در ۱۰ روستای اردبیل طی سال آینده، 
افزود: قرارداد اجرای طرح بهارستان در روستاهای 
شیخ  قشلاقی،  طالب  بیگلو،  رحیم  عموقین، 
و  جمایران  گرجان،  حمیدآباد،  نوران،  عظیم لو، 
ملاعسگر با پیمانکاران منعقد شده که بخشی از 
آنها به زودی و قبل از پایان سال، عملیات بهسازی 
با اعلام  اردبیل  را شروع خواهند کرد. مدیر برق 
اینکه اجرای طرح بهارستان در روستاهای اردبیل، 
اهداف متنوعی را دنبال می کند، گفت: جابه جایی 
پایه های برق در معابر روستایی،  و مقاوم سازی 
تأمین ولتاژ مطمئن مشترکان روستایی، اصلاح 
روشنایی معابر عمومی روستاها، اصلاح فرسودگی 
و توسعهٔ شبکهٔ برق و تأمین برق متقاضیان جدید 

انشعاب، از جمله اهداف این طرح است. 

سیستان و بلوچستاناردبیل

آگهی نقل و انتقال شناور لنج صیادی
به شماره ثبت 4/4019 - چابهار

سند  شناسه  با   1402/07/09 مورخ   5766 شماره  سند  رونوشت  باستناد 
140211458814000012 دفتر اسناد رسمی 111 کنارک بوکالت آقای محمد صادق بزرگزاده 
شش دانگ مالکیت لنج صیادی به شماره ثبت 4/4019 را به آقای محمد صادق بزرگزاده 

است. داده  قطعی  انتقال  عبدالرشید  فرزند 
مراتب به استناد ماده 25 قانون دریایی ایران آگهی می گردد.

 اداره ثبت و بازرسی شناورها - بندر چابهار
روابط عمومی  اداره کل بنادر و دریانوردی استان سیستان و بلوچستان

تاریخ انتشار نوبت اول:  1402/09/1
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/09/11

تاریخ انتشار نوبت سوم: 1402/09/22
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روابط عمومی منطقه چهار عملیات انتقال گاز

آگهی مناقصه عمومی یک مرحله  ای
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نوبت اول

1-  موضوع مناقصه: پروژه تعویض فنس از نوع نبشی با حصار بتنی ایستگاه های شیر بین راهی 
ساروق و کمیز محدوده مرکز بهره برداری نیشابور 

مورخ  تا ساعت ۱۴  مورخ ۱۴۰2/۰۹/۱۱  از ساعت ۹ صبح  اسناد مناقصه:  2- مهلت دریافت 
۱۴۰2/۰۹/۱۵ می  باشد. مناقصه گران می  بایست ظرف مهلت تعیین شده جهت دریافت اسناد 
 www.setadiran.ir و مدارک مربوطه صرفا به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس

مراجعه نمایند.
3- تحویل پیشنهادها: پیشنهادها )اسناد مناقصه(، می  بایست از ساعت ۹ صبح مورخ ۱۴۰2/۰۹/۱۱ 
تا ساعت ۰۸:۳۰ مورخ ۱۴۰2/۰۹/2۷ توسط مناقصه گران در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 

بارگذاری شوند.
4- نام و نشانی دستگاه مناقصه گزار: شرکت انتقال گاز ایران/منطقه چهار عملیات انتقال گاز به 
آدرس: مشهد - بلوار شاهنامه - شاهنامه ۳۵ )شهدای شعبانی( - مجتمع شهید باقری - امور 

پیمان ها.

5- برآورد کلی مناقصه : برابر  -/2۳/۴۹۸/۶۶۹/۴۸2 ریال )به حروف 
بیست و سه میلیارد و چهارصد و نود و هشت  میلیون و ششصد و 

شصت و نه هزار و چهارصد و هشتاد  و دو ریال ( می باشد.
6- نوع و مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار: ضمانت نامه بانکی و یا فیش نقدی واریزی به 
شماره شبای IR ۸۸۰۱۰۰۰۰۴۱۰۱۰۹۰۵۷۱2۱۴۴2۹ نزد بانک مرکزی ایران به نام شرکت انتقال گاز 
ایران - منطقه چهار عملیات انتقال گاز، به میزان -/۱/۱۷۴/۹۳۳/۴۷۴ ریال ) یک میلیارد و 
یکصد و هفتاد و چهار میلیون و نهصد  و سی و سه هزار و چهارصد و هفتاد و چهار ریال( یا به 
صورت یک یا ترکیبی از تضمین  های مورد اشاره در ماده ۶ آیین نامه تضمین در معاملات دولتی 

به شماره ۱2۳۴۰2/ت۵۰۶۵۹هـ مورخ ۱۳۹۴/۰۹/22 و  اصلاحیه های آن.
7-  زمان و محل گشایش پاکت های پیشنهاد قیمت: پاکت های پیشنهاد قیمت در ساعت ۰۹:۰۰ صبح 
مورخ ۱۴۰2/۰۹/2۷ در محل منطقه چهار عملیات انتقال گاز به نشانی: مشهد - بلوار شاهنامه - 

شاهنامه ۳۵ )شهدای شعبانی( - مجتمع شهید باقری، گشوده خواهند شد.

تاریخ انتشار نوبت اول: 1402.09.11- تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402.09.12

حفاظت و صیانت از حریم لوله های اصلی انتقال گاز وظیفه ملی، دینی و اخلاقی ماست.

به منظور دسترسی به اطلاعات کلی مناقصه، به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir مراجعه نمایید.
جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن های 33004175-051 ، 33004174- 051 و شماره نمابر 33656898-051 )تایید نمابر 33004118-051( تماس حاصل نمایید. ضمنا متن کامل آگهی مناقصه 

district4.nigtc.ir در مهلت مقرر برای دریافت اسناد مناقصه، در سایت منطقه چهار عملیات انتقال گاز با آدرس                                         برای عموم قابل دسترسی می  باشد.

شرکت سرمایه گذاری مسکن جنوب )سهامی عام(

شرکت سرمایه گذاری مسکن جنوب )سهامی عام( در نظر دارد نسبت به اجاره دادن 9 باب واحد تجاری/ اداری ساختمان آژند و میلاد واقع در کرمان، از 
طریق مزایده اقدام نماید.

متقاضیان جهت بازدید از واحدهای تجاری مذکور و نیز دریافت شرایط و اسناد مزایده می توانند در تاریخ های 11 آذر ماه الی 16 آذر ماه 1402 از ساعت 9 
لغایت 16 به نشانی : کرمان، بلوار جمهوری اسلامی، بلوار صادقیه، نبش صادقیه 2، ساختمان آژند طبقه اول مراجعه نمائید. 

ضمناً آخرین مهلت ارائه پاکت های پیشنهاد قیمت مورخ 1402/09/22 و به نشانی کرمان، بلوار جمهوری اسلامی،بلوار صادقیه، نبش صادقیه 2، ساختمان 
آژند طبقه اول می باشد.

آگهی مزایده
نوبت اول

توضیحاتمتراژشماره واحدکاربرینام پروژهردیف
دو دهانه دارای انشعاب آب مشاع، انشعاب برق اختصاصی، دارای انشعاب گاز۱۷۰تجاریآژند۱

 دارای انشعاب آب مشاع ، انشعاب برق اختصاصی و فاقد انشعاب گاز 2۵۶تجاریآژند2

 دارای انشعاب آب مشاع ، انشعاب برق اختصاصی و فاقد انشعاب گاز ۳۵۳تجاریآژند۳

 دارای انشعاب آب مشاع ، انشعاب برق اختصاصی و فاقد انشعاب گاز ۴۵۷تجاریآژند۴

 دارای انشعاب آب مشاع ، انشعاب برق اختصاصی و فاقد انشعاب گاز ۵۵2تجاریآژند۵

 دارای انشعاب آب مشاع ، انشعاب برق اختصاصی و فاقد انشعاب گاز ۶۵۶تجاریآژند۶

 دارای انشعاب آب مشاع ، انشعاب برق اختصاصی و فاقد انشعاب گاز ۷۴۳تجاریآژند۷

 دارای انشعاب آب مشاع ، انشعاب برق اختصاصی و فاقد انشعاب گاز ۸۴2تجاریآژند۸

دارای انشعاب آب مشاع ، انشعاب برق اختصاصی و یک باب انباری و دو باب پارکینگ۶۰۱۴۶۹اداریمیلاد۹

تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰2/۰۹/۱۱- تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰2/۰۹/۱۵

»پیامما«ازرایزنیهایتازهبرایشروعپروژهٔتلهکابینگرگانگزارشمیدهد

حیات »ناهارخوران« در انتظار رأی محیط زیست
هفت استاد محیط  زیست،  جنگل و آبخیزداری دانشگاه علوم کشاورزی و منابع طبیعی گرگان در نشست با فرماندار عنوان کردند ، با 
ساخت تله کابین در ناهارخوران گرگان به دلایل علمی   مخالفند. بعد از جلسه، فرماندار نامه ای به معاون استاندار و مدیرکل محیط زیست 
استان نوشت که حکایت از عدم مخالفت اساتید شرکت کننده با تله کابین بود و  تنها سؤالاتی در مورد نحوهٔ اجرا مطرح شد! این 
درحالی است که علی رغم نداشتن مجوز تأییدیهٔ سازمان محیط زیست، استاندار گلستان در گفت وگو با رسانه ها اعلام کرد عملیات 
اجرایی تله کابین ناهارخوران با توجه به اینکه همهٔ مجوزها را دریافت کرده است، هم زمان با سفر رئیس جمهور آغاز می شود. جالب اینکه 
»عباسعلی نوبخت«، رئیس سازمان منابع طبیعی طی نامه ای در پاسخ به استعلام سازمان محیط زیست اعلام کرده بود احداث 

تله کابین به عنوان یکی از پروژههای پارک جنگلی ناهارخوران گرگان، مطابق ضوابط، منوط به تأیید...

وزارتمیراثفرهنگیبرایحمایتاز
هنرمندانبرنامهٔجدیددردستاجرادارد

توسعهٔ بازار صنایع دستی 
در اماکن گردشگری

نتایجیکپژوهشجدیدنشانداد:

افزایش ریسک پذیری 
کسب وکارها

در زمانهٔ ابهام

میگوهای آلوده برگشت خوردند
صادرکنندگانمیگودراستانبوشهرمیگویندمحصولاتشانبهدلیلآلودگیبهفاضلابشهریپسفرستادهمیشود

مشکلقدیمیورودفاضلابشهریبهدریایقهٔصنعتشیلاتبوشهرراگرفت

| رئیس شاخه زمین شناسی فرهنگستان علوم |

| مهدی زارع |

نقش امارات در برنامه 
تغییر اقلیم ملل متحد

از  شیمی  مهندس  الجابر«  احمد   »سلطان 
دانشگاه کالیفرنیای جنوبی و دکتر اقتصاد از 
دانشگاه کاونتری انگلیس،  رئیس کنفرانس 
متحد، کاپ  ملل  سازمان  اقلیمی  تغییرات 
نفت  ملی  شرکت  مدیرعامل  و  دبی  2۸در 
ابوظبی، در آستانه برگزاری کنفرانس اقلیمی 
با  آذر ۱۴۰2   روز ۹  در  در دبی  سازمان ملل 
گزارش هایی مواجه شد که از موقعیتش به 
عنوان رئیس مذاکرات اقلیمی برای پیشبرد 
منافع شرکت خود در زمینه سوخت فسیلی 
استفاده کرده است. این گزارش ها که از سوی 
بی بی سی منتشر شد، سخنان او در دیدار با 
فرستادگان اقلیمی از کشورهای دیگر را نشان 
می دهد که شامل پیشنهادهایی برای توسعه 

وزیرنیرودراعتراضبهحضورمقاماتاسرائیلی،اجلاسسالانهکنوانسیونتغییراقلیمدردوبیراترککردپروژه های نفت و گاز است.

خروج ایران از اجلاس اقلیمیخروج ایران از اجلاس اقلیمی
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 | |  قیمــت  5 هــزار تومــان   |  شــنبه 11 آذرمــاه 1402   |  شــماره پیاپــی 2725   |  ســال نوزدهــم  

2ادامه در صفحۀ

جمع اضداد در طرح های 
انتقال آب از دریا

| فعال حوزهٔ آب و محیط زیست |

| محسن موسوی خوانساری |

نگاه کارشناس

فلات  به  عمان  دریای  آب  انتقال  موضوع 
آمد  اخبار  صدر  بر  دوباره  امسال  آذرماه  مرکزی 
و درباره اش اطلاعات و توجیه های متفاوتی هم 
منتشر شد. بسیاری از مخاطبانی که این اخبار را 
خواندند سرانجام دربارهٔ اجرای چنین طرح های 
 COP2۸ یک طرف از  نشدند .  قانع  پر هزینه ای 
در دبی در حال برگزاری است تا برای نجات کرهٔ 
زمین و جلوگیری از افزایش گرمای زمین چاره 
بیندیشد و مصرف سوخت های فسیلی را کاهش 
دهد ولی از طرف دیگر در ایران ۶ خط انتقال آب 
از دریا به فلات مرکزی در حال انجام است که 
برق  نیروگاه ۱۰۰۰ مگاواتی  هر کدام معادل یک 
در مجموع  آن  بدنبال  و  فسیلی مصرف می کند 
۱2 میلیون تن به افزایش تولید دی اکسید کربن 

می افزاید.

2ادامه در صفحۀ
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کاپ  به  موسوم  دوبی  اقلیمی  اجلاس 
خود  روز  نخستین  در   )COP2۸(  2۸
یک مصوبه داشت و آن تشکیل صندوق 
اقلیم  تغییر  از  ناشی  خسارات  جبران 
فقیر  و  توسعه  درحال  برای کشورهای 
تشکیل  اعلام  از  پیش  ساعتی  بود. 
»فایننشیال  روزنامه  صندوق،  این 
بود  کرده  اعلام  انگلستان  تایمز« 
دارد  قصد  عربی  متحده  امارات  که 
صندوقی با ذخیرهٔ ۳۰ میلیارد دلار برای 
کند  راه اندازی  اقلیمی  سرمایه گذاری 
تأیید  مورد  بزرگ  سرمایه گذار  چند  و 
دعوت کند.  صندوق  این  به  نیز  را  خود 
موضوع   2۸ کاپ  افتتاحیه  آیین  در 
راه اندازی صندوقی برای جبران خسارت 
کشورهای فقیر و در حال توسعه توسط 
امارات متحده عربی و آلمان مطرح شد 
صندوق،  این  تصویب  شد.  تصویب  که 
جلسه  در  حاضران  طولانی  تشویق  با 

بود.  همراه 
امارات و آلمان متعهد شدند هر کدام ۱۰۰ 
میلیون دلار در این صندوق راه اندازی کنند. 
اروپا علاوه بر ۱۰۰  علاوه بر این، اتحادیه 
میلیون دلار آلمان، ۱۴۵ میلیون دلار دیگر 
 ۷۵ انگلستان  سرمایه گذاری کرد،  تعهد 
میلیون دلار، ایالات متحده 2۴.۵ میلیون 
متعهد  دلار  میلیون   ۱۰ نیز  ژاپن  و  دلار 
اضافه  این صندوق  به سرمایه  شدند که 
کنند. با این حال آنطور که رویترز گزارش 
مالی  تأمین  آیندهٔ  از  نگرانی هایی  کرده، 
بلندمدت  در  آن  پایداری  و  این صندوق 

دارد. وجود 
المان  توسعه  وزیر  شولتز«،  »اسونیا 
و  »آلمان  گفت:  صندوق  این  درباره 
امارات متحده عربی به طور مشترک راه را 
پیش می گیرند. در عین حال، ما به طور 
و  مایل  همه کشورهایی که  از  مشترک 
هستند  جدید  صندوق  به  به کمک  قادر 
دعوت می کنیم تا به جبران ضرر و زیان 
بپردازند.  اقلیمی  رویدادهای  از  کشورها 
پل  ایجاد  حال  در  ما  ترتیب،  این  به 
اهدا  اهدا کنندهٔ سنتی و  بین کشورهای 
کنندگان جدید و غیرسنتی هستیم. علاوه 
بر این، بسیاری از کشورهایی که ۳۰ سال 
توسعه  حال  در  کشورهای  هنوز  پیش 
از  را  خود  سهم  می توانند  اکنون  بودند، 
مسئولیت جبران خسارات جهانی تغییر 

بپردازند.«  اقلیم 
»سیمون استیل«، دبیر اجرایی چارچوب 
کنوانسیون ملل متحد دربارهٔ تغییر اقلیم 
اقلیمی  »کنفرانس  )UNFCCC( گفت: 
برای دولت ها با اخبار امروز دربارهٔ جبران 
می شود  آغاز  اقلیم  تغییر  خسارت های 
فرصت  این  از  باید  کنندگان  مذاکره 
به عنوان یک مربی برای ارائه نتایج واقعاً 
بلندپروازانه در دوبی استفاده کنند. ما باید 

چشممان به جایزه باشد و هر دقیقه آن 
هم باید در نظر داشت.« 

اجلاس  رئیس  الجابر،  سلطان 
بیست وهشتم نیز گفت: »من بیش از هر 
زمان دیگری اطمینان دارم که ما نتیجهٔ 

داشت.«  خواهیم  بی سابقه ای 
اجرایی  مدیر  ناکات«،  »گیوا  همچنین 
منا )خاورمیانه  منطقهٔ  در  »صلح سبز« 
از کشور  »آنچه  افریقا( گفت:  و شمال 
نوع  همین  داریم،  انتشار  میزبان 
دیگر  کشورهای  از  و  است  رهبری 
کنند.  پیروی  آن  از  که  می خواهیم 
باید  توسعه یافته  ثروتمند  کشورهای 
جدید  صندوق  این  در  عمده ای  سهم 
باید  نیز  آلاینده  صنایع  و  باشند  داشته 
سهم خود را پرداخت کنند. اگر ریاست 
اجلاس بتواند با یک توافق، برای حذف 
یک  فسیلی  سوخت های  تدریجی 
اجماع ایجاد کند، کاپ 2۸ یک رویداد 

بود.«  خواهد  تاریخی 

برابر  در  الجابر  سلطان  دفاع   
اتهامات

تشکیل  موضوع  امارات  می رسد  به نظر 
پیروزی  یک  به عنوان  را  جدید  صندوق 
کاپ  که  چرا  می بیند  خود  برای  بزرگ 
2۸ با اختلافات گسترده و انتقادات زیاد 
درباره ریاست همزمان »سلطان الجابر« 
اجلاس  و  امارات  نفت  ملی  شرکت  بر 
اقلیمی بیست و هشتم همراه بوده است. 
روز  چند  به  مربوط  اختلافات  این  اوج 
پیش و رسوایی درز اسنادی بود که نشان 
می داد مقامات اماراتی قصد داشته اند در 
برای  مذاکراتی  اقلیمی،  اجلاس  حاشیهٔ 
فروش بیشتر نفت وگاز را با دیگر کشورها 

دهند.  ترتیب 
اما سلطان الجابر در آیین افتتاح اجلاس 
و  پرداخت  خود  از  دفاع  به  سخنانی  در 
»بگذارید  گفت:  آشتی جویانه  لحنی  با 
منعکس کند که  را  واقعیت  این  تاریخ 
این ریاست تلاش کرده تا تعاملی فعال 
با تولیدکنندگان نفت و گاز ایجاد کند. ما 
بگذارید  و  داشتیم  طولانی  بحث هایی 
بگویم که آسان نبود. ولی امروز بسیاری 
از این شرکت ها برای اولین بار به انتشار 
صفر متان تا سال 2۰۳۰ متعهد شده اند 
و بسیاری از شرکت های ملی نفت برای 
نخستین بار متعهد به انتشار صفر تا سال 

شده اند.«   2۰۵۰
شرکت ها  این  »از  کرد:  اضافه  جابر 
پا  تغییر  مسیر  این  برای  که  متشکرم 
پیش گذاشتند اما باید بگویم این کافی 
نیست و می دانم که آنها می توانند بیشتر 

دهند.« انجام  نیز  این  از 

خروج ایران از اجلاس
نخست  روز  پایانی  ساعات  در  اما 
اجلاس، خبر خروج ایران از اجلاس نیز 

گرفت.  قرار  خبرگزاری ها  خروجی  روی 
که  نیرو  وزیر  محرابیان«،  »علی اکبر 
ایران  از  اعزامی  هیئت  رئیس  به عنوان 
دوبی سفر  به  در کاپ 2۸  برای شرکت 
به  اعتراض  در  که  کرد  اعلام  بود  کرده 
حضور رژیم صهیونیستی، اجلاس را ترک 

کرد.  خواهد 
نیرو  وزارت  اطلاع رسانی  پایگاه  آنطور که 
هنگام  محرابیان  است،  نوشته  )پاون( 
سران  »از  گفت:  کنفرانس  این  ترک 
کاپ  در  حضور  برای  کشور   ۱۵۰ حدود 
نشان  ارزیابی ها  و  بود  شده  دعوت   2۸
توجهی  قابل  تعداد  احتمالًا  که  می داد 
رژیم  مسئولان  جمله  از  مدعوین  این  از 
حضور  کنفرانس  این  در  صهیونیستی 

داشت.«  نخواهند 
ایران  از  اعزامی  او گفته است که هیئت 
قصد داشته از فرصت حضور در اجلاس 
با مقامات  برای »تبیین شرایط، مذاکره 
دفاع  و  مختلف  هیئت های کشورهای  و 
استفاده کند  فلسطین«  مظلوم  ملت  از 
مقامات  و  سران  سخنرانی  روز  »در  اما 
کشورها، اخبار منتشرشده حاکی از سفر 
به شهر محل  رژیم صهیونیستی  رئیس 
برگزاری کنفرانس تغییرات اقلیمی )کاپ 

2۸( و حضور در این رویداد بود.« 
وزیر نیرو همچنین گفته است: »بر این 
ایران،  اسلامی  جمهوری  هیئت  اساس، 
بی ربط  و  جانبدارانه  سیاسی،  حضور 
کنفرانس  در  صهیونیستی  جعلی  رژیم 
ارزیابی  محوریت  با  که  را  تغییراقلیم 
در  جهانی  جامعه  پیشرفت  و  عملکرد 
جهان  سطح  در  تغییراقلیم  با  مواجهه 
برگزار می شود، مغایر با اهداف و راهبرهای 
این کنفرانس می داند و در اعتراض به آن، 

می کند.« ترک  را  کنفرانس  محل 

از  جهانی  بانک  حمایت  افزایش 
پروژه های اقلیمی

اما یک روز پس از اعلام ایجاد تشکیل 
اقلیمی،  خسارت های  جبران  صندوق 
حمایت های  اعلام کرد  نیز  جهانی  بانک 
اقلیم  تغییر  با  مرتبط  پروژه های  از  خود 
را افزایش خواهد داد. بر اساس گزارش 
خبرگزاری رویترز، بانک جهانی روز جمعه 
از پروژه های  اعلام کرد که حمایت مالی 
تغییر اقلیم را از ۳۵ درصد به ۴۵ درصد 
افزایش خواهد داد. این افزایش به معنی 
برای  بانک  این  اعتبارات  که  است  آن 
چنین پروژه هایی ۴۰ میلیارد دلار بیشتر 

از قبل خواهد بود. 

رهبران جهان چه گفتند؟
اجلاس اقلیمی دوبی روز جمعه با حضور 
رهبران و مقامات ارشد جهان آغاز شد و 
در روز دوم چند تن از شرکت کنندگان به 

ایراد سخنرانی پرداختند. 
گفت:  اردن  پادشاه  عبدالله«،  »ملک 

»کنفرانس امسال باید بیش از هر زمان 
نمی توانیم  ما  که  دهد  نشان  دیگری 
بدون توجه به تراژدی های انسانی که در 
اطراف ما رخ می دهد در مورد تغییراقلیم 

کنیم.« صحبت 
غزه  در  خصوصاً  جهان  در  جنگ  به  او 
که  »همان طور  داد:  ادامه  و  کرد  اشاره 
دست رفته  از  زمان  به  رسیدن  برای  ما 
نمی توانیم  می کنیم،  تلاش  پیشرفت  و 
فراموش  را  افراد  آسیب پذیرترین 
پناهندگان  جنگ،  درگیر  جوامع  کنیم. 
برای  نباید  توسعه  حال  در  و کشورهای 
مواجهه با یک مشکل جهانی تنها گذاشته 
حالی  در  نمی توانیم  همچنین  ما  شوند. 
بی امان  جنگ  یک  تخریب گستردهٔ  که 
در غزه مردم را تهدید می کند و پیشرفت 
به سمت جهانی با آیندهٔ بهتر را متوقف 
می کند، ایستادگی کنیم. نسل های فعلی 
و آینده، همهٔ ما را پاسخگو خواهند کرد.«

»نارندرا مودی«، نخست وزیر هندوستان 
نیز گفت: »دوستان، ما زمان زیادی برای 
نداریم.  گذشته  قرن  اشتباهات  اصلاح 
کوچکی  بخش  گذشته،  قرن  طول  در 
طبیعت  از  تبعیض  بدون  بشریت  از 
این حال، کل  با  بهره برداری کرده است. 
بشریت در حال پرداخت هزینهٔ این کار 
است، به ویژه افرادی که در جنوب جهان 
بگیریم  باید تصمیم  ما  زندگی می کنند. 
که هر کشوری باید به اهداف اقلیمی که 
تعهداتی که  و  تعیین می کند  برای خود 

عمل کند.«  می دهد،  انجام 
رئیس  داسیلوا«،  لولا  ایناسیو  »لوئیز 
جمهوری برزیل در سخنرانی خود گفت: 
»هیچ کشوری به تنهایی مشکلات را حل 
نخواهد کرد. همهٔ ما موظفیم با هم فراتر 
حاضر  برزیل  عمل کنیم.  مرزهایمان  از 
الگو رهبری کند.«  به عنوان یک  است 

حاضر  حال  در  »جهان  کرد:  اضافه  او 
انرژی  تجدیدپذیر  منابع  پتانسیل  دربارهٔ 
متقاعد شده است. اکنون زمان آن است 
که با بحث در مورد سرعت حرکت آهستهٔ 
کربن زدایی از سیاره، برای رفتن به سمت 
فسیلی  سوخت  به  کمتر  که  اقتصادی 
این کار  باید  باشد، کار کنیم. ما  وابسته 
را به نحوی فوری و عادلانه انجام دهیم.«

»چارلز سوم«، پادشاه بریتانیا نیز گفت: 
دعا می کنم که کاپ  قلبم  تمام  با  »من 
به  مهم  عطف  نقاط  از  دیگر  یکی   2۸
سمت اقدامات تحول آمیز در زمانی باشد 
در  که  می دهند  هشدار  دانشمندان  که 
اگر  هستیم.  اوج  نقاط  به  رسیدن  حال 
اساس  بر  را  طبیعت  اقتصاد  به سرعت، 
هماهنگی و تعادل ترمیم نکنیم، اقتصاد 

افتاد.« به خطر خواهد  ما  بقای  و 
ملل  دبیرکل سازمان  »آنتونیو گوترش«، 
نیز گفت: »ما نمی توانیم به کمک شلنگ 
آتش نشانی، یک سیارهٔ در حال سوختن 
دهیم.  نجات  فسیلی  سوخت های  از  را 
در  تنها  محدودیت ۱.۵ درجهٔ سانتیگراد 
ما سوزاندن  است که  امکان پذیر  صورتی 
تمام سوخت های فسیلی را متوقف کنیم؛ 
با کاهش سوزاندن این سوخت ها، دمای 

زمین کاهش نمی یابد.« 
او ادامه داد: »من از دولت ها می خواهم 
انتخاب  تا  کنند  کمک  صنعت  به  که 
درست را با تنظیم مقررات، قانون گذاری، 
پایان دادن  قیمت کربن،  عادلانهٔ  تعیین 
تعیین  و  فسیلی  سوخت  یارانه های  به 

دهند.«  انجام  مالیات 

قرار است در کاپ 28 چه اتفاقی 
بیفتد؟

جنبه  این  از  بیست وهشتم  اجلاس 
برآورد  نخستین  آن  در  دارد که  اهمیت 
اقلیمی  توافق  از  بعد  جهانی  اقدامات  از 
ارزیابی  مورد  را  پاریس  در   2۰۱۵ سال 
کنوانسیون  اصطلاح  در  می دهد.  قرار 
نخستین »ذخیرهٔ جهانی«  اقلیم،  تغییر 
پاریس  توافق   )global stocktake(
پایان  به  میلادی  جاری  سال  پایان  در 
بررسی  باید  عضو  و کشورهای  می رسد 
پاریس  اجلاس  در  آنچه  ببینند  تا  کنند 
تعهد و توافق کرده بودند، در چه وضعیتی 
اصلی،  تعهدات  این  جمله  از  دارد.  قرار 
در  زمین  دمای کره  افزایش  نگه داشتن 
به  نسبت  سانتیگراد  درجه   ۱.۵ محدوده 
دوران پیش از انقلاب صنعتی است. به 
انتشار  میزان  باید  دلیل کشورها  همین 
به  را   2۰۳۰ سال  در  گلخانه ای  گازهای 
 ۴۳ معادل  رقمی   2۰۱۹ سال  نسبت 
راهکارهای  از  یکی  دهند.  درصد کاهش 
ایجاد  تعهد،  این  به  رسیدن  برای  مهم 
صندوق های مالی و حمایت از کشورهای 
رسیدن  برای  فقیر  و  توسعه  حال  در 
که  است  توسعه  در  پایدار  ابزارهای  به 
است.  بوده  کشورها  بحث  مورد  همواره 
از  یکی   2۸ کاپ  در  می رسد  به نظر 
مهمترین بحث ها در روزهای آینده بر سر 
سازوکارهای مالی باشد. سازوکارهایی که 
تشکیل صندوق مالی جدید در نخستین 
روز اجلاس، یکی از آنها محسوب می شد. 
فراوانی  اگرهای  و  اما  هنوز  هرچند 
دربارهٔ تأمین سرمایهٔ صندوق های مالی، 
سبزشویی و انحراف سرمایه گذاری ها در 

دارد.  وجود  سبز  صنایع 
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خروج ایران از اجلاس اقلیمی
درنخستینروزاجلاس،اماراتوآلمانصندوقیبرایجبرانخساراتناشیازتغییراقلیمبهکشورهایفقیر
ودرحالتوسعهراهاندازیکردند

جمعاضداددرطرحهای
انتقالآبازدریا

برخی از خبرهای متعدد دربارهٔ توجیه طرح 
های انتقال آب از دریا را مرور کنیم:

با عنوان  بود که جلسه ای  آذرماه  یکشنبه ۵ 
اولین گفت وگوی آب با محوریت انتقال آب 
از دریا توسط وزارت نیرو و در محل شرکت 
مدیریت منابع آب ایران و با حضور نزدیک 
به یکصد نفر از کارشناسان و متخصصین آب 
انتقال  کشور که موافق و مخالف طرح های 
آب از دریا به فلات مرکزی بودند برگزار شد 
این جلسه چهار ساعته سوالات  اما حاصل 
هفتم  کرد.  ایجاد  حاضران  برای  بیشتری 
آذرماه در همایش کیفیت آب که در دانشگاه 
تهران برگزار شد، یکی از نمایندگان تهران در 
 2 فاز  توقف  خبر  اسلامی  شورای  مجلس 
توسعه فولاد مبارکه را اعلام کرد. پس از اعلام 
این خبر مجددا در ذهن مخالفان طرح های 
انتقال آب این فرض مطرح شد که اگر بنا بر 
توسعه فولاد مبارکه اصفهان نیست پس این 
همه هزینه برای انتقال آب به کارخانه فولاد 
مبارکه اصفهان چیست و در همین همایش 
مصرفی  آب  پساب  انتقال  که  شد  شنیده 
در  مبارکه  فولاد  به  اصفهان  شهرهای شمال 
حال انجام است. حتی گفته شد این شرکت 
مصرف 2۰ مترمکعبی آب برای تولید هر تن 
فولاد را به ۳ متر مکعب کاهش داده که قابل 
در  اقداماتی  چنین  اگر  اما  است.  تحسین 
جریان است پس صرف هزینه گزاف انتقال 

آب از دریا به چه منظور است؟
در همین حال خبرهایی از »سنگان« خواف 
منتشر  منطقه  آن  در  آهن  سنگ  معادن  و 
از  شد. در آن منطقه چند پروژه تامین آب 
طریق شکل گیری بازارهای آب محلی و هم از 
طریق منابع آب شور غیر قابل استفاده برای 
دشت  و  سنگان  معادن  مجاورت  در  شرب 
سوال  ین  دوباره  است.  شده  شروع  زوزن 
نزد مخالفان طرح انتقال آب دریای عمان به 
مشهد و معادن سنگان خواف مطرح می شود 
که اگر می  توان آب مورد نیاز این طرحه ها را با 
منابع موجود در منطقه تامین کرد چه نیازی 
به صرف هزینه های گزاف برای انتقال آب از 
دریای عمان به معادن سنگان بوده است؟ اگر 
اهداف دیگری چون احداث کارخانه های فولاد 
در سرزمین خشک تربت حیدریه و قاین در 
برنامه قرار دارد؛ قطعا خردمندانه آن است که 
منتقل  »مَکُران«  سواحل  به  این کارخانه ها 
شده تا مشکلات محدودیت آب را در سواحل 
نداشته باشند. بطور کلی منتقدان طرح انتقال 
آب از دریای عمان به سنگان خواف و مشهد 
با اجرای خط لوله و انتقال آب تا زاهدان و 
زابل موافق هستند ولی اینکه آب را تا عمق 
شود،  منتقل  مشهد  یعنی  کیلومتری   ۱۵۰۰

خردمندانه به نظر نمی رسد.
نهم آذرماه بود که نماینده زرقان و مرودشت 
در مجلس شورای اسلامی اعلام کرد که دو 
خط انتقال آب از خلیج فارس به استان های 
فارس، بوشهر و اصفهان از مسیر پارسیان و 
بوشهر در برنامه ریزی ها قرار گرفته تا بتواند 
۴۰۰ میلیون متر مکعب آب را به استان های 
فوق برساند. اینکه بطور گسترده ای از سواحل 
برنامه انتقال آب به استان های مختلف کشور 
در جریان باشد و این استان ها را به تامین آب 
از دریا وابسته کند، موضوعی است که از نظر 

اصول »پدافند« باعث نگرانی می شود.
بطور کلی اعداد و ارقام دربارهٔ میزان آبی که 
قرار است شیرین شود و به اصفهان ، مشهد 
و سایر شهرهای فلات مرکزی منتقل شود؛ 
تفاوت دارد. هزینه تحویل یک متر مکعب آب 
در شهرهای فلات مرکزی مبهم است و هنوز 
مشخص نیست تامین هزینه هر متر مکعب 
آب تحویلی به شهروندان یا حتی کارخانه ها بر 
عهده چه کسی است و چگونه در لوایح بودجه 

سنواتی گنجانده خواهد شد
و  هستند  انبوه  و  متفاوت  بسیار  سوالات 
متاسفانه دستگاه های متولی این طرح های 
عظیم که پرهزینه ترین طرح های تاریخ ایران 
نیستند.  این موارد پاسخگو  دربارهٔ  هم هستند، 

نقشامارات
دربرنامهتغییراقلیممللمتحد 
نفت  ملی  دولتی  شرکت  مدیرعامل  عنوان  به  الجابر 
نفتی که  بشکه  میلیون  سه  بر   )ADNOC( ابوظبی 
سال  از  دارد.  نظارت  می کند،  تولید  روزانه  این کشور 
رئیس  عنوان  به  الجابر  انتصاب  به  نسبت  گذشته  
اجلاس COP2۸ بحث هایی مطرح شد که منجر به 
از این سمت شده  او  درخواست هایی برای استعفای 
و  بی اعتنایی کرد  درخواست ها  این  ابه  او  البته  بود. 
کنفرانس کاپ 2۸ را در ۳۰ نوامبر2۰2۳، در دوبی افتتاح 
کرد.  الجابر و تیمش  تحت فشار زیادی برای دستیابی 
سوخت های  فوریت کاهش  به  که  است  توافقی  به 
فسیلی از جمله نفت و گاز را شامل شود. ناکامی در 
انجام این کار نه فقط تلاش ها برای رسیدگی به تغییر 
اقلیم را ناکام می گذارد بلکه به برنامه  اقلیمی سازمان 

ملل هم آسیب می زند. 
سازمان  اقلیمی   مذاکرات  میزبان  معمولا کشوری که 
ملل است، یک مقام از دولت خود را به عنوان رئیس 
COP تعیین می کند. این افراد معمولًا وزرای دولت 
هستند، که باید منافع ملی خود را برای دستیابی به 
توافق متقابل بین نزدیک به 2۰۰ کشور شرکت کننده در 
مذاکرات کنار بگذارند. رئیس COP، برای تصمیم گیری 

در مورد اولویت ها قدرت بالایی دارد. 
او  که  را  ادعاهایی   COP2۸ رئیس  الجابر،  سلطان 
برای دستیابی  اقلیمی  از مذاکرات  استفاده  دنبال  به 
به قراردادهای نفت و گاز بوده، رد کرده است.  الجابر 
بیش از یک دهه مدیر عامل پلتفرم انرژی در موسسه 
دولت  راهبردی   گذاری  سرمایه  بازوی  »مبادله«، 
ابوظبی، برای پی ریزی برنامه سبز امارات بوده است. 
الجابر در سال 2۰۰۶ به تأسیس مصدر کمک کرد، که در 
آن بر انرژی پاک و توسعه پایدار تمرکز دارد.  الجابر در 
طول هفت سال تصدی خود به عنوان مدیرعامل مصدر، 
در  را  بزرگ  مقیاس  در  تجدیدپذیر  انرژی  پروژه های 
سراسر جهان، از جمله ابوظبی، با پروژه شاخص آن شهر 
مصدر، بر پایه توسعه ای با کربن کم و کم زباله هدایت 
می کند. برنامه ریزی شهری پایدار و پیشرفتهٔ این پروژه 
در  است.  تبدیل شده  آینده  تحولات  برای  به طرحی 
سال 2۰۰۹، الجابر همچنین مشارکت مصدر در مناقصه 
موفق امارات متحده عربی برای میزبانی مقر آژانس 
بین المللی انرژی های تجدیدپذیر )IRENA( در ابوظبی 
دبیرکل  بان کی مون،  در همان سال،  را هدایت کرد. 
سازمان ملل از او دعوت کرد تا به عنوان عضوی از گروه 
مشورتی دبیرکل سازمان ملل متحد در مورد انرژی و 
انرژی  برای تشکیل گروه   ،)AGECC(  اقلیم تغییر 
برنامه ای  )SE۴ALL( خدمت کند.  همه  برای  پایدار 
اعتماد،  قابل  صرفه،  به  مقرون  »انرژی  خواستار  که 
پایدار و مدرن برای همه« تا سال 2۰۳۰ است. الجابر 
همچنان رئیس شهر پایدار »مصدر« است و آن را به 
متحده  امارات  پایدار  برنامه های  تسهیل کننده  عنوان 
عربی هدایت می کند. او می گوید »در سطح جهانی، 
حداقل سه تریلیون دلار در انرژی های تجدیدپذیر طی 
۱۰ سال آینده سرمایه گذاری خواهد شد. تنها از طریق 
مصدر، ما در پروژه های انرژی خورشیدی و بادی در 
به  ۴۰ کشور در سراسر جهان سرمایه گذاری کرده ایم. 
لطف این مشارکت، مصدر ظرفیت انرژی تجدیدپذیر 
بر  است که  این  ما  و جاه طلبی  کرد  برابر  دو  را  خود 
روی این پایه های محکم به ۱۰۰ گیگاوات – تا 2۰۳۰ 
-برسیم و سپس آن را تا 2۰۰ گیگاوات برسانیم... ما 
با هم سرمایه گذاری ۱۰۰ میلیارد دلاری در فناوری ها را 
برای کربن زدایی انرژی ای که جهان امروز به آن متکی 
انرژی های  معنای  به  که  داد  خواهیم  توسعه  است 
تجدیدپذیر، یعنی هیدروژن است.  همچنین به معنای 
مدولار  راکتورهای کوچک  جمله  از  هسته ای،  انرژی 
است. به عبارت دیگر، مجموعه ای متعادل از راه حل ها 
با هدف استفاده از همه گزینه های موجود برای ایجاد 
در سال 2۰۰۸،   زمان.«  کوتاه ترین  در  تأثیر  بیشترین 
الجابر جایزه انرژی آینده زاید را تأسیس کرد، که برای 
جذب ایده های عملی که می تواند به مردم در سراسر 
جهان کمک کند، هدف ذاری شده است. این جایزه سه 
میلیون دلاری اکنون به عنوان »جایزه پایداری زاید« 
تغییر نام داده است. هر برنده در دسته های بهداشت، 
غذا، انرژی و آب ۶۰۰ هزار دلار آمریکا برای گسترش 
دامنه و اندازه راه حل)های( پایدار خود دریافت می کند. 
در رده دبیرستان ها نیز  شش برنده مشخص می شود 
برنده  هر  منطقه جهان هستند که  نماینده شش  که 
تا سقف ۱۰۰ هزار دلار آمریکا دریافت می کند. از زمان 
انتخاب شدن به عنوان مدیر عامل شرکت نفت ابوظبی 
- گروه ADNOC - در سال 2۰۱۶، ورود به بازارهای 
سرمایه جهانی برای اولین بار و توسعه اولین برنامه 
منطقه  در   )CCUS( ذخیره کربن  و  استفاده  جذب، 
را در تاسیسات الریاده ADNOC هدایت کرده است. 
 CO2 این تاسیسات در حال حاضر سالانه ۸۰۰ هزار تن
جذب می کند و برنامه ای برای گسترش بیش از ۵۰۰ 
درصد تا سال 2۰۳۰ برای جذب سالانه ۵ میلیون تن 
و  پروژه های جذب کربن  در  این شرکت  دارد.   CO2
هیدروژن سبز سرمایه گذاری کرده و متعهد شده است 
که عملیات خود را از طریق منابع انرژی تجدیدپذیر در 
آینده قابل پیش بینی تامین کند. این شرکت در حال 
برنامه ریزی برای تولید سوخت هیدروژنی در مقیاس 
بزرگ به عنوان جایگزین انرژی پاک برای جایگزینی 
زیرساخت های گازی  از  استفاده  نفت است.  صادرات 
بررسی  و  آبی  هیدروژن  توسعه  قابلیت  موجود، 
از  ابوظبی  هیدروژن  اتحادیه  طریق  از  سبز  هیدروژن 
برنامه های راهبردی اعلام شده برای جایگزینی صادرات 
نفت است. برآورد شده که که حدود  هفتاد هزار نفر از 
در COP2۸ شرکت کنند که شامل  حدود 2۰۰ کشور 
بیش از ۱۴۰ رئیس دولت از کشورهای سراسر جهان 
تولیدکننده بزرگ کربن در جهان  می شود. رهبران دو 
یعنی »جو بایدن«، و »شی جین پینگ« به دوبی سفر 

نخواهند کرد. 

رئیس اداره اخبار مجلس:
لایحهعفافوحجاب،
پسازرفعابهاماتبه
شوراینگهبانارسالشد

ابهامات  رفع  از  مجلس  اخبار  اداره  رئیس 
لایحه حجاب و ارسال آن به شورای نگهبان 

داد. خبر 
یزدان پناه «،  »امیرحسین  ایسنا،  به گزارش 
رئیس اداره اخبار مجلس در خصوص لایحه 
اظهارنظرها،  برخی  گفت:  برخلاف  حجاب، 
لایحه  عفاف و حجاب پس از رفع ابهامات 
شورای نگهبان، در ۶ آذر به شورا ارجاع شده 

است.
او ادامه داد: همانطور که آقای طحان نظیف 
)سخنگوی شورای نگهبان( گفته بودند عمده 
بود که رفع  ابهامات  نگهبان،  نظرات شورای 
شده و ان شاءالله در کوتاه ترین زمان ممکن 

شاهد نهایی شدن این قانون مهم باشیم.

دبیرکل سازمان ملل: ما 
نمی توانیم به کمک شلنگ 
آتش نشانی، یک سیارهٔ در 
حال سوختن را از سوخت های 
فسیلی نجات دهیم. محدودیت 
۱.۵ درجهٔ سانتیگراد تنها در 
صورتی امکان پذیر است که 
ما سوزاندن تمام سوخت های 
فسیلی را متوقف کنیم؛ با 
کاهش سوزاندن این سوخت ها، 
دمای زمین کاهش نمی یابد

وزیر نیرو: هیئت جمهوری 
اسلامی ایران، حضور سیاسی، 
جانبدارانه و بی ربط رژیم جعلی 
صهیونیستی در کنفرانس 
تغییراقلیم را که با محوریت 
ارزیابی عملکرد و پیشرفت 
جامعه جهانی در مواجهه با 
تغییراقلیم در سطح جهان 
برگزار می شود، مغایر با اهداف و 
راهبرهای این کنفرانس می داند 
و در اعتراض به آن، محل 
کنفرانس را ترک می کند

بیست وهشتمین اجلاس متعاهدین کنوانسیون تغییراقلیم )کاپ 28( روز پنج شنبه در شهر دوبی امارات متحده عربی در 
حالی آغاز شد که هنوز اخبار مربوط به رسوایی مقامات اماراتی بر سر برنامه ریزی قرارهای معاملاتی برای فروش نفت وگاز 
و اسناد منتشر شدهٔ آن بین فعالان محیط زیست جهان دست به دست می شود. چیزی که باعث شد »سلطان الجابر« در 
سخنرانی اش در آیین افتتاحیهٔ اجلاس به دفاع از خود بپردازد و با لحنی آشتی جویانه، مذاکرات خود با شرکت های نفتی 
را به عنوان دستاوردهای مهم اقلیمی بیان کند. در ساعات پایانی روز نخست، توافق برای راه اندازی صندوق جبران خسارت 
و آسیب کشورهای درحال توسعه نخستین خروجی کاپ 28 بود. خروج هیئت ایرانی از محل اجلاس در پی اعلام حضور 

رئیس جمهوری رژیم صهیونیستی نیز دومین خبر روز پنج شنبه بود. 
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محیط  هیئت علمی   عضو  شهبازی«  »مریم 
منابع   و  کشاورزی  علوم  دانشگاه  زیست 
طبیعی گرگان و رئیس کارگروه تنوع زیستی 
ایران،  زیستی  علوم  انجمن های  اتحادیهٔ 
یکی از شرکت کنندگان نشست برگزارشده در 
این  از  جلسه  در  او  بود.  گرگان  فرمانداری 
ارزیابی  »گزارش  که  کرد  صحبت  موضوع 
فروردین ماه  از  ناهارخوران«  تله کابین  طرح 
سازمان  ارزیابی  فنی  »کمیتهٔ  در  امسال 
است  بررسی  دست  در  زیست«  محیط 
به دلیل  نیز  و  اساسی  ایرادات  به دلیل  و 
و  درنظرگرفته شده  سایت  نبودن  مناسب 
جزئیات دیگر، هنوز هیچ مجوزی از سازمان 
پی  در  است.  نکرده  دریافت  زیست  محیط 
مخالفت های استادان دانشگاه های استان در 
تله کابین  احداث  با   ۱۴۰۰ و   ۱۳۹۹ سال های 
در محل جنگل ناهارخوران، در مردادماه ۱۴۰2 
سازمان  به  استادان  سوی  از  نامه ای  طی 

بررسی  در  که  شد  خواسته  زیست  محیط 
متخصصین  نظر  از  طرح  ارزیابی  گزارش 

شود.« استفاده  استان 
جلسه  سه  تاکنون  جاری  سال  فروردین  از 
بررسی  برای  زیست  محیط  سازمان  در 
که  شده  برگزار  طرح  این  ارزیابی  گزارش 
یک  در  سازمان  ارزیابی  دفتر  مساعدت  با 
به عمل  دعوت  استان  متخصصان  از  جلسه 
ارائهٔ  و  گزارش  این  بررسی  فرصت  تا  آمد 
باشند.  داشته  را  خود  تخصصی  نظرات 
»گزارش ارزیابی ای که تهیه شده بود، خیلی 
مطرح  که  سؤالی  مهمترین  بود.  ضعیف 
کردیم این بود که برنامه های آتی برای پارک 
در سال ۱۳۹۸  ناهارخوران چیست؟  جنگلی 
جنگلی  پارک  »طرح  عنوان  تحت  مطالعاتي 
ناهارخوران« به سفارش اداره کل منابع طبیعی 
شده  انجام  گلستان  استان  آبخیزداری  و 
پهنه های  با  همراه  هکتار   ۶۷۰ مساحت  و 

نظر  در  عرصه  این  برای  را  تفرجی  گوناگون 
گرفته که تله کابین بخشی از این طرح است. 
پايين دست  در  بيشتر  توسعهٔ  برنامه های  از 
نشده.  ارائه  اطلاعاتي  هم  آن  بالادست  و 
ارزیابی  مورد  طرح  بايست کل  مي  درواقع 
در  پروژه ای  هربار  نمی شود  می گرفت.  قرار 
قسمت های مختلف پارک جنگلی ارائه شود 
و اثرات محيط زيستی مجموعهٔ اين پروژه ها 
را کنار هم ارزيابی نکرد. نکتهٔ مهم دیگر ابهام 
استناد گزارش  به  است.  مکان یابی طرح  در 
طرح  مورد  در  شهرداری گرگان  فنی  کمیته ٔ 
 ۴۰  ،۱۳۸۵ سال  از  ناهارخوران،  تله کابین 
ولی  بوده،  نظر  در  مذکور  پروژهٔ  برای  گزینه 
آنها  لیست این ۴۰ سایت و دلایل رد کردن 
دیگری  سند  هیچ  در  نه  و  گزارش  در  نه 
مکانی  فاقد گزينه های  نیست. طرح  موجود 
تمرکز  به  توجه  با  است.  فنی  و گزينه های 
اولويت  و  گرگان  شهر  جنوب  در  گردشگري 

جديد،  گردشگری  مکان های  توسعهٔ  براي 
بايستي  طرح  در  مقايسه  و  تحليل  اين 

می شد.« گنجانده 
مشکلی که بر سر راه توقف پروژهٔ تله کابین 
انتظار  است که  این  دارد،  وجود  ناهارخوران 
زیست  محیط  حفاظت  سازمان  می رود 
این  بررسی  از  ماه   ۱۰ حدود  گذشت  از  بعد 
اعلام  را  طرح  این  تأیید  عدم  رسماً  طرح، 
کند. این طرح به گواه نظرات دفاتر تخصصی 
متخصصان  و  استادان  نیز  و  سازمان  در 
اساسی  ایرادات  دارای  استان  دانشگاه های 
در طرح است و سایت درنظرگرفته شده برای 
آن نامناسب است. همچنین گزارش ارزیابی 
و  است  برخوردار  بسیاری  ابهامات  از  طرح 
کوچک نمایی  در  سعی  غیرعلمی   روش  به 
اثرات و پیامدهای طرح دارد. طبیعی است 
فرصت  چندین بار  با  و  شرایطی  چنین  در 
اصلاح گزارش، دست موافقان باز می شود که 

کلیت آن را تأییدشده عنوان کنند. سفر ماه 
به  رئیس جمهوری،  رئیسی،  ابراهیم  جاری 
استان هم فرصتی را فراهم کرده تا مسئولان 
استانی از آن استفاده کنند و باز تحت عنوان 
 « کنند.  آغاز  را  پروژه  اشتغال،  و  توسعه 
که  است  این  طبیعت   دوستداران  دغدغه 
بخورد که  غیرقانونی کلنگ  صورت  به  پروژه 
عوارض جبران ناپذیری برای جنگل هیرکانی 

داشت« خواهد  گرگان  شهر  و 
استاد  ۱۴۰۰ و در پی مخالفت ۱2۸  در سال 
دانشگاه در استان گلستان، در شورای عالی 
بالاترین  به عنوان  شهرسازی،  و  معماری 
اجرای  مورد  در  تصمیم گیری  برای  مرجع 
یک طرح توسعه ای یا گردشگری در شهرها، 
رئیس وقت سازمان جنگل ها و مراتع کشور 
زیست  محیط  حفاظت  سازمان  نمایندهٔ  و 
اعلام کرد به دلیل کوچک نمایی سطح طرح و 
نیز اثرات تخریبی طرح به صورت عامدانه یا 
سهواً، مجوزهای گرفته شده تاکنون مخدوش 
خود  جمع بندی  در  نیز  شورای عالی  و  است 
تله کابین  اجرای طرح  تأثیر  اعلام کرد حوزه ٔ 
برپایهٔ  و  است  هکتار  پنج  از  بیش  بسیار 
در  گردشگری  پروژه  های  و  طرح ها  قانون 
مطالعهٔ  مشمول  کشور  شمالی  استان های 
می شود.  زیستی  محیط  اثرات  ارزیابی 
کوچک  روی  طرح  ارزیابی  گزارش  »در 
است.  آن تلاش شده  تخریبی  اثرات  کردن 
مشاور  صریح  تأکید  علی رغم  مثال  برای 
ژئوتکنیک و با توجه به بافت لایه های خاک 
جذبی  چاه  از  استفاده  مقصد،  ایستگاه  در 
برای سامانهٔ فاضلاب ممنوع است. در پروژه 
دفع  نحوهٔ  شامل  موجود  دغدغه های  به 
توجه  پسماند  مديريت  و  پساب  و  فاضلاب 
سپتیک  مخزن  از  شده  فقط گفته  و  نشده 
درحالی که  می شود؛  استفاده  تصفیه  برای 
پساب  زیارت،  بالادست  در  هم  الان  همین 
که  می شود  رودخانه ای  وارد  فاضلاب  و 
اینکه  یا  است.  شهر  آب  تأمین  اصلی  منبع 
 ۸۰ تا   ۶۰ گیاهی  پوشش  درصد  علي رغم 
و  مقصد  ایستگاه های  در  ادعاشده  درصد 
نمی شود؛  قطع  درختی  و طول مسیر  میانی 
براساس دستورالعمل هاي ملي و  درحالي که 
بين المللي احداث تله کابين و به منظور رعايت 
استانداردهاي ايمني )حریق جنگل( و امداد 
و نجات )نجات افراد از کابین ها و انتقال آنها 
به زمین امن در بروز خطرات(، قطع درختان 
و پاکتراشي جنگل  در يک حريم حداقل ۱۵ 
تا 2۰ متر در هر طرف آکس و در طول سه 
کیلومتر )يعني حداقل ۱2 هکتار( گریزناپذیر 
قطع  درختی  می گویند  »آنها  بود.  خواهد 
در  مترمربع  هزار  پنج  وقتی  نمی شود،  
ایستگاه ها تغییر کاربری داده و هشت هزار 
است  آیا ممکن  تأسیس شود،   ۵۰۰ سازه  و 
در منطقه ای که پوشش درختی آن ۸۰ درصد 
است، قطع درختی صورت نگیرد؟ همچنین، 
ایستگاه   به  است  قرار  که  چشمه هایی  آب 
آب گیاهان،  تأمین  منبع  شود،  برده  مقصد 
همین  هستند؛  کوهنوردها  و  حیات وحش 
سفره های  شدید  کاهش  به  توجه  با  حالا 
آب های زیرزمینی و بحران کم آبی در منطقه، 
یافته  به شدت کاهش  این چشمه ها  آبدهی 
طبیعی  نیازهای  پاسخگوی  نه تنها  و  است 
نیز  را  اضافه  برداشت  توان  بلکه  نیست 

ندارد.«
از  فراتر  هم  تله کابین  بدون  ناهارخوران 
گفتهٔ  به  است.  شده  بارگذاری  ظرفیت 
میلیون  یک  از  بیش  حالا  »همین  شهبازی 
نفر در سال به این منطقه مراجعه می کنند. 
تله کابین  نفر   ۴۴۰ و  یک هزار  عدد  اگر  حالا 
برابر  دو  از  بیش  اضافه کنیم،  آن  به  هم  را 

ظرفیت برد محیط زیستی جمعیت وارد آن 
است.« شده 

و  استان  در  گردشگری  توزیع  راستای  در 
اجرای گردشگری پایدار در شهر گرگان است 
جلسه  آن  در  اساتید  سایر  و  شهبازی  که 
تله کابین  بحث  که  سال ها  این  در  البته  و 
مطرح  را  جایگزین  گزینه های  بوده،  مطرح 
فعالان  و  دانشگاه  اساتید  کرده اند:»حرف 
به هیچ وجه  ما  است که  این  زیست  محیط 
منطقه ٔ  ولی  نیستیم،  تله کابین  مخالف 

نمی دانیم.« مناسب  را  انتخاب شده 
و  ورودی  در  دیگر  سایت های  روی  آنها 
آنها  از  بعضی  دارند که  تأکید  شهر  خروجی 
دست کاشت  جنگل  دارای  و  دست خورده 
هستند، هم از نظر دیدرسی و هم دسترسی 
ارجحیت  ناهارخوران  به  نسبت  مسافرین 
دارند و هم مشکلات محیط زیستی عدیدهٔ آن 
پروژه می گویند  مدیران  بااین حال  ندارند.   را 
بین ۴۰ گزینه به ناهارخوران رسیدند. »هربار 
انتخابی  گزینه های  سایر  خواستیم  آنها  از 
نه  آنها  نگرفتیم.  جوابی  کنند،  مطرح  را 
می گویند این گزینه ها چیست و نه توضیحی 
تنها  نشده اند.  انتخاب  آنها  چرا  که  دارند 
گفته چون  دیگر  دربارهٔ گزینه های  شهرداری 
در  نمی تواند  است،  شهر  خارج  منطقه  این 

باشد.« دخیل  آن  اجرای 
افزایش  به  تله کابین منجر  به گفتهٔ شهبازی 
دسترسی گردشگران آموزش ندیده به جنگل 
و اکوسیستم شکنندهٔ جنگل هیرکانی خواهد 
دسترسی  مسیرهای  اینکه  عین  در  شد. 
پایین دست به قوت خود باقی خواهد بود و 
تخریب ها در پایین دست و بالادست تشدید 

شد. خواهد 
توسعه ای  برنامه های  تله کابین  برای  مسلماً 
و...  سورتمه  و  جنگل  در  هتل سازی  مانند 
اینها یعنی  در آینده اضافه خواهد شد. همهٔ 
به دلیل مستعد  اینکه  بیشتر. ضمن  تخریب 
و سیل خیزی  برای سیل گیری  منطقه  بودن 
و  بالادست  در  بی رویه  ساخت وساز  به دلیل 
سال گذشته   2۰ در  جنگل  تخریب گستردهٔ 
ريسك  زیارت،  رودخانهٔ  آبخیز  حوضهٔ  در 
»برای  داشت.  خواهد  وجود  سيلاب  بالاي 
بتن ریزی ۱۷ پایه دکل  تله کابین با بلندی ۳۸ 
متر و فونداسیون مناسب لازم است تا ژرفای 
نباتی  و  2۰ متر، خاک سطحی  تا  بین یک 
از هشت  جنگلی برداشت شود. یعنی بیش 
هزار مترمکعب بتن ریزی در خاک جنگلی و 
در عرصه ای با خطر نسبی لرزه خیزی زیاد و 
شیب تند انجام خواهد شد. براساس گزارش 
سال ۱۳۹۵ برنامه وبودجهٔ استان و براساس 
درصد   ۹۰ از  بيش  موجود،  حضور گسل هاي 
مساحت شهر گرگان در محدودهٔ خطر زياد و 
معلوم  دارد.  قرار  زلزله خيزي  نظر  از  متوسط 
نيست ريسك نفوذ آب سطحي به خاك زير 

مديريت خواهد شد؟« دکل ها چگونه  پي 
تله کابین  پروژهٔ  با  مخالفت  می رسد  به نظر 
ناهارخوران هم وضعیتی مانند سایر پروژه ها 
به  رفت وآمد  در  سیاسی  مسئولان  دارد. 
لازم  مجوزهای  بتوانند  تا  هستند  پردیسان 
زیست  محیط  حفاظت  سازمان  و  بگیرند  را 
هم در ارائهٔ یک نظر قاطع دربارهٔ این پروژه 
بازمانده است و همین باعث شده استاندارد 
امیدوار  مقامات همچنان  و سایر  فرماندار  و 
به بارگذاری جدید در ناهارخوران باشند. حال 
سازمان حفاظت  آیا  دید  و  ماند  منتظر  باید 
با  را  شفافیت  در  اول  گام  زیست  محیط 
همچنان  یا  برمی دارد  ناهارخوران  تله کابین 
گزارش هایی  داشتن  نگه  محرمانه  به دنبال 
اصل  شفافیت  و  عمومی   مشارکت  است که 

می آید.   حساب  به  آنها  اول 

»پیامما«ازرایزنیهایتازهبرایشروعپروژهٔتلهکابینگرگانگزارشمیدهد

حیات »ناهارخوران« 
در انتظار رأی محیط زیست

رئیسکارگروهتنوعزیستیاتحادیهٔانجمنهایعلومزیستیایران:وقتیپنجهزارمترمربعدرایستگاههاتغییرکاربریدادهوهشت
هزارو۵۰۰سازهتأسیسشود،آیاممکناستدرمنطقهایکهپوششدرختیآن۸۰درصداست،قطعدرختیصورتنگیرد؟

حرف اساتید دانشگاه و 
فعالان محیط زیست این 

است که ما به هیچ وجه 
نیستیم،  تله کابین  مخالف 
انتخاب شده را  ولی منطقه ٔ 

نمی دانیم مناسب 

|پیام ما| هفت استاد محیط  زیست،  جنگل و آبخیزداری دانشگاه علوم کشاورزی و منابع طبیعی گرگان در نشست با فرماندار عنوان 
کردند ، با ساخت تله کابین در ناهارخوران گرگان به دلایل علمی   مخالفند. بعد از جلسه، فرماندار نامه ای به معاون استاندار و مدیرکل 
محیط زیست استان نوشت که حکایت از عدم مخالفت اساتید شرکت کننده با تله کابین بود و تنها سؤالاتی در مورد نحوهٔ اجرا مطرح شد! 
این درحالی است که علی رغم نداشتن مجوز تأییدیهٔ سازمان محیط زیست، استاندار گلستان در گفت وگو با رسانه ها اعلام کرد عملیات 
اجرایی تله کابین ناهارخوران با توجه به اینکه همهٔ مجوزها را دریافت کرده است، هم زمان با سفر رئیس جمهور آغاز می شود. جالب اینکه 
»عباسعلی نوبخت«، رئیس سازمان منابع طبیعی طی نامه ای در پاسخ به استعلام سازمان محیط زیست اعلام کرده بوداحداث تله کابین 
به عنوان یکی از پروژه های پارک جنگلی ناهارخوران گرگان، مطابق ضوابط، منوط به تایید و تصویب کمیته ارزیابی اثرات محیط زیستی 
طرح های اجرایی مشمول مستقر در آن سازمان است. »حیدر آسیابی« رئیس کل دادگستری گلستان هم گفت: اجرای طرح تله کابین 

گرگان در صورت اخذ مجوز قانونی مورد حمایت قضایی قرار خواهد گرفت.

برای بتن ریزی ۱۷ پایه دکل  
تله کابین با بلندی ۳۸ متر 
و فونداسیون مناسب لازم 

است تا ژرفای بین یک تا 2۰ 
متر، خاک سطحی و نباتی 
جنگلی برداشت شود. یعنی 

بیش از هشت هزار مترمکعب 
بتن ریزی در خاک جنگلی 

و در عرصه ای با خطر نسبی 
لرزه خیزی زیاد و شیب تند 

انجام خواهد شد

|  
رنا

 ای
 |

اقلیم

البرز2

کویر  موتورسیکلت  کارت  و  کمپانی  سند 
موتور  شماره  به   1390 مدل   125CDI
شماره  و   STATE-125-N3C10K23431
شاسی N3C***125K9007931 به شماره 
پلاک ایران 322- 99447 به مالکیت حسین 
مفقود   4869800268 کدملی  با  حیدری 

باشد. می  ساقط  اعتبار  درجه  از  و  گردیده 

آگهی مفقودی

البرز2

پراید صبا  برگ سبز و سند کمپانی خودرو 
و   00160177 موتور  شماره  به   1379 مدل 
شماره شاسی S1412279636910 با شماره 
پلاک ایران 30-899د66 به مالکیت فرهاد 
مفقود   1520094175 ملی  کد  با  کریمی 

گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد. 

آگهی مفقودی

اصفهان - بهمن توکلی فرد 
دکتر محسن قدیری، مدیرعامل هلدینگ 
پتروپالایش اصفهان نشان برتر هشتمین 

اجلاس مدیر عالی سال را کسب کرد .
بین الملل  و  عمومی  روابط  گزارش  به 
هلدینگ پتروپالایش اصفهان، هشتمین 
عالی مدیر سال  هشت  نشان  اجلاس 
اهداف سیاست  با هدف تحقق  آذر ماه 
به  ویژه  نگاه  با  اقتصادی  کلان  های 
جایگاه مدیران و همچنین ارزیابی نقش 
راهکارهای  ارائه  و  و کارآفرینی  مدیریت 

مرکز  در  المللی  بین  مدیریت  نوین 
همایش های بین المللی صدا و سیما 

شد.  برگزار 
قدیری،  محسن  دکتر  است  گفتنی 
مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان 
نیز  موفق به کسب نشان برتر اجلاس 

شد.  سال  مدیر  عالی  نشان 
مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان 
که در این آئین به ایراد سخن پرداخت، 
کرد:  اظهار  کشور  برتر  مدیران  جمع  در 
همه طرح ها و پروژه های در دستور کار 

هلدینگ پتروپالایش اصفهان بر اساس 
برنامه و هدفمند است. وی تصریح کرد: 
غلبه  ما  بر  ها  تحریم  ننشستیم که  ما 
کند، بلکه برنامه ریزی کردیم و همه آنها 
را با محوریت دانش و تخصص اجرایی 

می کنیم. 
پتروپالایش  هلدینگ  مدیرعامل 
با اشاره به راه اندازی ۶ شرکت  اصفهان 
پتروپالایش  هلدینگ  در  زیرمجموعه 
چشم  برنامه  به  رسیدن  برای  اصفهان 
انداز ۱۴۰۵ افزود: برنامه ما تبدیل شدن 

به هلدینگ موفق منطقه و دستیابی به 
وی  است.  پیچیدگی  ضریب  بالاترین 
مجموعه  زیر  شرکت های  در  ما  گفت: 
و  محوریت  با  که  داریم  را  شرکتی 
پروژه   و  فعالیت داشته  بانوان  مدیریت 

دارد.  اجرا  دست  در  را  بزرگی 
به  ملزم  را  خود  ما  کرد:  ابراز  قدیری 
موفقیت می دانیم و به همه جهانیان نشان 
خواهیم داد که تحریم ها نمی تواند ذره ای 
از اراده ما نسبت به تحقق اهدافمان که 

سربلندی ایران عزیز است، کم کند.

مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان
 نشان عالی مدیر سال را کسب کرد

قوه قضائیهاطلاع رسانی
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور

اداره کل ثبت اسناد و املاک خوزستان
آگهی موضوع ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

نظر به اینکه در اجرای قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
برابر رای 22۹۶- ۱۴۰2 مورخ ۱۴۰2.۰۸.۷ تصرفات خانم/ آقای سعید بیت سیاح صادره از اهواز فرزند عبدعلی 
دارای کدملی شماره ۱۷۵۰۳۹۷۱۴۵ نسبت به یک باب ساختمان به مساحت ۱۰۰ متر مربع در قسمتی از 
ششدانگ پلاک ثبتی 2۶۹۵.۳ در بخش 2 اهواز اخبار خروجی بنام یداله مرعشی پوردفتر ۸۴ صفحه ۸۶  بصدور 
رای گردیده، برابر ماده ۳ قانون مزبور مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز جهت اطلاع عموم آگهی می گردد 
تا هرکس نسبت به تصرفات مفروزه مالکیت ایشان اعتراض داشته باشد از تاریخ انتشار نوبت اول این آگهی 
بمدت دوماه اعتراض خود را مستقیما به اداره ثبت اسناد و املاک اهواز تسلیم و رسید دریافت نمایند و معترض 
مکلف است ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست به مقامات قضایی تقدیم و گواهی تقدیم 
دادخواست اخذ و به اداره ثبت محل تحویل نمایند. بدیهی است در صورت عدم وصول اعتراض در موعد مقرر 

اداره ثبت برابر مقررات اقدام بصدور سند مالکیت خواهد نمود.
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰2.۰۹.۱۱- تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰2.۰۹.2۷

اکبر افشین - سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه دو اهواز
شناسه آگهی:  1613731

شماره نامه: 140285610456007378
تاریخ ارسال نامه: 1402/09/08 
حوزه ثبت ملک منطقه دو ساری

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی حوزه ثبتی شهرستان 
ساری

برابر رای ها به شماره های ۱۴۰2۶۰۳۱۰۴۵۶۰۰۸۴۴2، مورخ ۱۴۰2/۰۸/۱۸ که در هیات موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی منطقه دو ساری تحت تصرفات مالکانه 
خانم سمیه جوینی فرزند علی به شماره ملی 2۰۳۱۶۶۷22۱ نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین زراعی باغی  به 

مساحت ۱۶۰۴/۹۷ متر مربع قسمتی از ۱۹ - اصلی واقع در قریه آبمال بخش پنج ثبت ساری
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به 
صدور سند مالکیت اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود 
را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به 
مرجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰2/۰۹/۱۱

تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰2/۰۹/2۷
بهنام سراج پور- مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک منطقه دو ساری
شناسه آگهی: 1614252

نوبت اول

نوبت اول

ورامین 

برگ سبز خودروی سواری وانت - تیپ 151 
- سایپا، مدل: 1399 ، به رنگ: سفید روغنی، 
شماره   6505067/M13 موتور:  شماره  به 
شاسی:NAS451100L4924996  ، به شماره 
آقای  بنام  38-528ص55  ایران  پلاک: 
حمیدرضا الن چری، مفقود گردیده و از درجه 

اعتبار ساقط می باشد.

آگهی مفقودی
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مدیرکل  توحدی«،  »ویدا  پیش  چندروز 
وزارت  صنایع دستی  ترویج  و  آموزش  دفتر 
از  صنایع  دستی  و  گردشگری  میراث فرهنگی، 
مهمترین  به عنوان  اولیه  مواد  قیمت  افزایش 
چالش  پیش روی هنرمندان حوزهٔ صنایع دستی 
تولیدکنندگان  و  هنرمندان  سایر  برد.  نام 
صنایع دستی هم می گویند گرانی مواد اولیه نه تنها 
بازار داخلی را تهدید کرده که به از دست رفتن 
چون  شده،  منجر  هم  بین المللی  رقابت  قدرت 
صادرکنندگان و مشتریان خارجی نوسان روزانه 
قیمت مواد اولیه و نبود ثبات در قیمت نهایی را 

نمی پذیرد.

برخی فعالان صنایع دستی در گفت وگو با »پیام 
مهمترین  حاضر  حال  در  را  مشکلات  این  ما« 
می کنند.  عنوان  خود  روی  پیش  چالش 
صنایع دستی  تولیدکنندگان  از  یکی  »امینی«، 
و  »نخ  می گوید:  باره  این  در  نساجی،  حوزهٔ  در 
دلیل  به همین  و  دارند  واردات  ممنوعیت  پنبه 
از چند شرکت محدود  فقط  باید  تولیدکنندگان 
داخلی خریدهای خود را انجام دهند. قیمت ها 
را خود این شرکت ها تعیین می کنند و هر روز با 
افزایش قیمت ها مواجهیم. همین حالا هم قیمت 
مواد اولیهٔ مورد نیاز ما نسبت به سال گذشته ۳۰ 
درصد افزایش پیدا کرده، درحالی که ما از ابتدای 
سال تاکنون فقط ۱۰ تا ۱۵ درصد افزایش قیمت 
را  محصول  اگر  قطعاً  داشتیم.  محصول  نهایی 
گران تر عرضه کنیم، بازار نداریم و مشتری توان 

ندارد.«  خرید 

»اکبر شهنواز« هم یکی از فعالان صنایع دستی 
چوبی در اصفهان است و می گوید که فعالان این 
حوزه ها اکنون در بلاتکلیفی عجیبی به سر می برند. 
او در توضیح بیشتر به »پیام ما« می گوید: »تولید 
صنایع  دستی حوزهٔ ما از معرق و منبت تا دیگر 
صنایع دستی مثل خاتم و مینیاتور به دلیل گرانی 
اولیه و ضعف مردم نسبت به خرید این  مواد 
کالاهای هنری به صفر رسیده و تقریباً همه بیکار 
هستند. این مسئله به معضلی برای هنرمندان 
است  شده  موجب  چون  شده،  تبدیل  اصفهان 

کارگرهایمان هم نمانند و تا چندوقت دیگر اساتید 
این حوزه هم ترک کار می کنند.« 

به گفتهٔ این هنرمند، مواد اولیه مثل سیم و چوب 
اغلب وارداتی هستند و قیمتشان براساس دلار 
محاسبه می شود و به همین دلیل قدرت خرید 
مواد اولیه با توجه به افزایش هزینه های جانبی 
کاهش پیدا کرده و فاصلهٔ بین این دو بیشترین 

ضرر را به هنرمندان زده است.

شهنواز ادامه می دهد:  »اکثر فعالان این حوزه بعد 
از چندسال بیکاری در حال تغییر شغل هستند 
و این مسئله می تواند صنایع دستی چوبی را از 
دسترس خارج کند؛ چون دیگر تولید آنها ادامه 
نخواهد داشت. این وضعیت به ویژه دربارهٔ کسانی 
که در فضای استیجاری فعالیت می کنند، به مراتب 

بدتر است و به هیچ عنوان دوام نمی آورند.« 

او دربارهٔ اینکه وضعیت صادراتی هم به مانند بازار 
داخلی مشکلات مشابه را تجربه می کند، توضیح 
می دهد:  »مهمترین رقبای ما چین و هند هستند، 
مثل  محصولی  نمی توانند  زمانی  هیچ  آنها  اما 
صنایع دستی چوبی اصفهان تولید کنند. مشکل 
مهم اینجاست که صنایع دستی ما در سطح جهانی 
به خوبی معرفی نشده و برای یک کشور اروپایی 
که نسبت به این مسئله شناخت و آگاهی ندارد، 
صنایع دستی چوبی ایرانی یا هندی هیچ تفاوتی 
ندارد. ضعف ایران در این حوزه موجب شده است 

کیفیت محصولات ما ناشناخته بماند.« 

باعث  شرایط  این  تداوم  است  معتقد  شهنواز 
می شود که حتی در حوزهٔ آموزش هم افت ایجاد 
شود، چون همین حالا هم در آموزشگاه های آزاد 
افراد خبره حضور ندارند و مباحث به صورت تئوری 

آموزش داده می شود.

این  صادرکننده  و  دستی  صنایع   سابق  فعال 
محصولات اما تنها مشکل این هنر را گرانی مواد 
اولیه نمی داند. »امیرعلی بهروزیان« معتقد است 
بی توجهی به نیاز مخاطب و به روزرسانی نکردن 
تولیدات براساس تغییر سلیقه ها موجب شده 
است بازار صنایع دستی محدودتر شود. بهروزیان 

در توضیح بیشتر به »پیام ما« می گوید: »خود 
ما از گلیم و جاجیم های پاره و غیرقابل استفاده، 
تخته فرش های فانتزی تولید می کردیم و اتفاقاً 
در یکی از کشورهای اروپایی بازار خوبی داشتیم، 
اما حمایت نکردند و نتوانستیم به فعالیتمان ادامه 

دهیم.« 

مشکلات بنگاه ها شبیه هم نیست
هنرمندان  مشکلات  از  برون رفت  راه حل 
صنایع دستی را رئیس اداره کل حمایت از تولید 

می داند. عامل  چند  در  صنایع دستی 

بیشتر  توضیح  در  عسکرپور«  »محمدحسین 
اولیهٔ  مواد  »گرانی  می گوید:  ما«  »پیام  به 
صنایع دستی و مشکلاتی که فعالان این حوزه با 
آن مواجه هستند را رد نمی کنیم، اما صددرصد هم 
مورد تأیید ما نیست. زمانی که دربارهٔ صنایع دستی 
وسیع  بسیار  آن  اولیهٔ  مواد  می کنیم،  صحبت 
است. مثلًا مواد اولیهٔ صنایع دستی فلزی مس، 
نقره و طلاست اما صنایع دستی دریایی را صدف و 
نساجی را پشم، ابریشم و پنبه تشکیل می دهند 
که در طبیعت با سهولت بیشتری در دسترس 
فضای  اولیه، گرانی  مواد  گرانی  علاوه بر  است. 
کارگاهی و مغازه ای هم وجود دارد که این مسئله 
به ویژه دربارهٔ کسانی که ملک استیجاری دارند، 

بیشتر است.« 

او با تأکید بر اینکه تورم و گرانی ها تأثیر دارد، اما 
نسبت به بسیاری از کالاهای دیگر کمتر است، 
ادامه می دهد: »در صنایع دستی مواد اولیه ضریب 
بالایی در قیمت تمام شدهٔ محصولات ندارد و این 
عدد حتی کمتر از ۵۰ درصد است، بیش از ۵۰ 
هنرشناسی،  دست،  هنر  به  ضریب  این  درصد 
زیبایی و نیروی انسانی وابسته است. برای اینکه 
این مسئله حل شود، باید یک سوی دیگر نوک 
پیکان هم نگاه شود که آن هم رونق بازار است. 
اگر این مسئله رخ دهد، تورم مواد اولیه قابل حل 
است که بخشی از آن در گروی رونق گردشگری 
است. هرجا که گردشگر، توریست و بازدید کننده 

زیاد باشد، بازار این حوزه هم رونق دارد.«

به دنبال شبکه سازی تولید
صنایع دستی  تولید  از  حمایت  اداره کل  رئیس 
دربارهٔ اینکه چنین مشکلاتی بارها مطرح شده، 
اما به نظر می رسد که مغفول مانده است، بیان 
می کند: »نمی توان ادعا کرد اقدامی نشده است. 
مداخلهٔ  که  است  دولت  دست  مسائل  برخی 
است  بهتر  مسائل  برخی  در  اما  دارد،  مستقیم 
مداخلهٔ مستقیم صورت نگیرد. اگر بخش دولتی 
در بسیاری از بازارها ورود کند، زمینهٔ رانت ایجاد 
می شود. مثلًا حمایت های دولتی در ارائهٔ سوبسید 
برای سوخت مورد نیاز صنایع دستی و گردشگری 
برای مواد  را  انتظار  نباید همین  اما  وجود دارد، 
است،  اشتباه  باشیم،  داشته  مس  مثل  اولیه، 
چون این کالا مصارف دیگری هم دارد و نمی توان 
آن را کنترل کرد تا منجر به خروج سوبسید از 
حوزهٔ صنایع دستی نشود. در این باره از یک سو 
باید رونق بازار وجود داشته باشد و از سوی دیگر 
تنوع در تولید یعنی طراحی های جدید، ساماندهی 
تولید، مخاطب  و سایز  در سبک  تغییر  نیازها، 

جدید و تحریک تقاضا.« 

صنایع دستی  تولید  از  حمایت  اداره کل  رئیس 
برای  تولید  هزینه های  اکنون  اینکه  دربارهٔ 
با  آیا  و  پیدا کرده  افزایش  به شدت  هنرمندان 
افزایش قیمت نهایی محصول، همچنان توانایی 
و هند وجود  ارزان تر چین  با محصولات  رقابت 
دارد، بیان می کند: »ما مشکل انتقال ارز داریم، 
اما با وجود افزایش هزینه ها به دلیل تورم، باز هم 
قیمت های صنایع دستی ایران با توجه به خلاقیت، 
مناسب تر  بسیار  هنرمندان  توان  و  زیباشناسی 
است. البته در بازار داخلی چون توان مصرف کننده 
کاهش پیدا کرده، این ظرفیت را نداریم، اما در 
حوزهٔ صادرات این مسئله وجود دارد. دربارهٔ بازار 
داخلی کاهش تولید تدبیر اصلی نیست و باید 
تغییر در سبک و سایز تولید ایجاد شود که این 

بازار هم رونق خود را حفظ کند.« 

رونق  حوزهٔ  در  جدید  اقدامی  به  مسئول  این 
می کند:  عنوان  و  اشاره  هم  صنایع دستی  بازار 
»ما به دنبال شبکه سازی تولید هستیم. بخش 
انفرادی  به صورت  ما  تولیدکنندگان  از  زیادی 
فعالیت می کنند و با این شکل از فعالیت، حجم 
خرید مواد اولیه پایین تر دارند، اما اگر به صورت 
اتحادیه، تعاونی و گروهی خرید کنند، می توانند 
باید  شوند.  بهره مند  هم  خوب  تخفیف های  از 
راه حل های قابل اجرا با کمترین هزینه ها را انتخاب 
صورت  تعاونی ها  ایجاد  اساس،  این  بر  کرد. 
می گیرد و رشته های هم صنف را تشویق می کنیم 
بودن  این کنار هم  که در کنار هم جمع شوند. 
قدرت  ما  می شود  موجب  صنایع دستی  فعالان 

باشیم.« داشته  بیشتری  چانه زنی 

همهٔ مشکلات گرانی ها نیست
حمایت های  و  سوبسید  فقط  هنرمندان  گلایهٔ 
جمله  از  مشکلاتی  بلکه  نیست،  این چنینی 
مالیات و برقرار نشدن بیمه هم آنها را در تنگنای 
فعالیتی قرار داده. رئیس اداره کل حمایت از تولید 
می دهد:  توضیح  هم  باره  این  در  صنایع دستی 
مالیات، عملکرد  از  ماده ۱۴2، هنرمندان  »طبق 
و ارزش افزوده معاف هستند. حتی در مواردی 
که امور مالیاتی این قانون را رعایت نکرده بود 
هم ما ورود کردیم. در برخی موارد حق با امور 
مالیاتی بود و صاحبان این صنایع، کالاهایی غیر 
از صنایع دستی در فروشگاه هایشان داشتند، اما 
همان ها را هم حل کردیم. درخصوص بیمه هم 
پیگیری ها در حال انجام است، اما باید در سازمان 

مدیریت تأمین اعتبار شود.«

تأمین  به جز  بیمه ای  به چند صندوق  عسگرپور 
اجتماعی اشاره می کند و می گوید: »با صندوق 
بیمهٔ روستایی-عشایری تفاهم نامه امضا کرده ایم. 
تاکنون چندهزار نفر در این صندوق تحت پوشش 
قرار گرفته اند. حتی پیشنهاد دادیم اگر گروه های 
بیمه های تکمیل  نفر تشکیل شوند،  بالای صد 
درمان هم محقق شود. در حال حاضر از جمعیت 
بیمهٔ  نفر  هزار  هنرمندان، ۳۸  نفری  هزار   ۵۳۰
بیمهٔ  هم  دارند. همین حدود  اجتماعی  تأمین 

هستند.« روستایی-عشایری 

چند تصمیم مطابق با پیشرفت علم
اکنون فعالیت پلتفرم های فضای مجازی برای 
عرصهٔ بسیاری از کالاها فراهم و تمایل مردم هم به 
این حوزه بیشتر شده، اما هنرمندان صنایع دستی 
رغبتی برای حضور در این حوزه ندارد. عسگرپور 
دربارهٔ اینکه آیا نمی توان از این فضاها برای رونق 
بازار بهره برد، عنوان می کند: »دربارهٔ صنایع دستی، 
پلتفرم ها باید طبقه بندی و کیفیت ارائهٔ خدمات 
است،  روبه رشد  پلتفرمی  فروش  دهند.  ارتقا  را 
اما در صنایع دستی شیب آهسته تری دارد؛ چون 
محصول  یک  جزئیات  تمام  نمی تواند  تصویر 
این گونه  دیدن  دهد.  انتقال  را  صنایع دستی 

محصولات در نمایشگاه ها و مراکز عرضه کننده، 
حس بهتری به خریداران می دهد. بستر فروش 
فضای مجازی هم می تواند بازوی خوبی در این 

حوزه باشد، اما جای کار دارد.«

اکنون  که  هوش مصنوعی  دربارهٔ  مسئول  این 
جای خود را در صنایع مختلف باز کرده است هم 
توضیح می دهد: »صنایع دستی مبتنی بر خلاقیت 
فردی است، یعنی شخص با خلاقیت خود در 
طول تاریخ خلق اثر کرده. هوش مصنوعی می تواند 
در طراحی ها ورود کند، اما باید این مسئله رصد 
شود که چه میزان می تواند جایگزین بشر شود. 
نه تنها هوش مصنوعی که لیزر، پرینتر سه بعدی و... 
هم مطرح است، اما مهمترین مسئله هنر دست 
می گیرد.  قرار  مدنظر  صنایع دستی  در  است که 
اگر هوش مصنوعی را برای طراحی اولیه در نظر 
بگیریم، می توان چنین چیزی را پذیرفت اما اگر 
قرار باشد، صفر تا صد تولید یک محصول هنری از 
این طریق محقق شود، دیگر به آن صنایع دستی 
نمی گویند، بلکه تنها یک کالای صنعتی است. در 
این باره یک میز تخصصی تحت عنوان آینده نگری 
حد  که  شد  خواهد  برگزار  صنایع دستی  حوزهٔ 
مجاز استفاده از این علم چه میزان باشد تا هم 
از هوش مصنوعی بهره ببریم و هم خلاقیت در 

تولیدات هنرهای دستی حفظ شود.«

آمار تولیدات در حال افزایش است
صنایع دستی  تولید  از  حمایت  اداره کل  رئیس 
دربارهٔ جدیدترین آمار هنرمندان صنایع دستی در 
کشور هم بیان می کند:  »دربارهٔ هنرمندان یک آمار 
ثبت شده داریم و یک آمار موجود، در حوزهٔ آمار 
ثبت شده ۵۳۰ هزار هنرمند شاغل در کشور وجود 
دارد که در سامانهٔ ثبت مجوزها ثبت نام کرده اند، 
فعالیت  از  حاکی  هم  غیررسمی  آمارهای  اما 
یک میلیون نفر هنرمند در کشور است. اگر چتر 
حمایتی ما درست شود، قطعاً همهٔ این افراد هم 
به سامانه خواهند پیوست. منابع ما محدود و این 

چتر حمایتی نیازمند بودجه است.«

او دربارهٔ میزان تولید صنایع دستی در کشور هم 
بیان می کند: »حجم تراکنش سالانهٔ بازار فروش 
داخلی صنایع دستی کشور چیزی در حدود ۹ هزار 
برای صادرات  هم  رقم  و همین  تومان  میلیارد 

است.«

در  آیا  که  سؤال  این  به  پاسخ  در  عسگرپور 
یا  تولید  کاهش  سال های گذشته  با  مقایسه 
صنایع دستی  هنرمندان  فعالیت  آمار  کاهش 
وجود داشته است، عنوان می کند: »پاسخ این 
سؤال خیر است و حتی افزایش هم در تولید 
داشتیم. ما به عنوان شعار سال افزایش تولیدات 
صنایع دستی را پیگیری کردیم و در چند رشته 
صنایع دستی این مسئله محقق شده است. ما 
آموزش های مختلف و به آموزی هم در این حوزه 
برگزار کردیم و همین حالا هم یک طرح دو هزار 
نفره دربارهٔ دست بافته های سنتی در استان های 
مختلف از جمله خراسانات، سیستان وبلوچستان، 
از  پایان  در  او  اجراست.«   حال  در  و...  ایلام 
صنایع دستی  بازار  در  ظرفیت جدید  یک  ایجاد 
وزیر  دستور  »به  می گوید:  و  می دهد  خبر  هم 
قرار  صنایع دستی  و  میراث فرهنگی، گردشگری 
مجموعه های  و  تاریخی  پایگاه های  همه  است 
فرهنگی، همچنین اماکن جذب گردشگر که در 
اختیار این وزارتخانه است، در اختیار هنرمندان قرار 
بگیرد که بازار فروش داشته باشند و آثار خودشان 

را عرضه کنند.« 

××

صنایع دستی به صورت رسمی ۵۳۰ هزار فعال دارد 
و راهکارهای حمایتی شاید بتواند این خانواده را 
گسترش دهد و همهٔ یک میلیون نفری را که 
بنابر آمار غیررسمی در حوزهٔ صنایع دستی مشغول 

به کارند، زیر چتر خود بگیرد.
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اتفاقهایعجیب
درکاخسعدآباد

مدیر کاخ سعدآباد پس از انتشار اخباری 
دربارهٔ انتقال موزهٔ اسناد، قطع درختان و 
از جریاناتی خبر  تاریخی  آبنمای  کشف 
داد که تمام این اتفاقات را تحت الشعاع 

قرار می دهند.
»مهر« نوشت که جنجال سعدآباد تمامی 
درختانش  قطع  برای  حاشیه ها  از  ندارد 
تاریخی  آبنمای  یک  کشف  تا  گرفته 
خبرهایی  اخیر  چندروز  در  مشکوک. 
که  کاخی  شد.  منتشر  سعدآباد  کاخ  از 
جوان  مدیری  توسط  است  ماهی  چند 
اداره  آمده،  صنایع دستی  معاونت  از  که 

می شود.
خبر از آنجایی شروع شد که روابط عمومی 
قاجاری  آبنمای  یک  کشف  از  کاخ 
واحد  نیروهای  کرد  اعلام  و  داد  اطلاع 
خدمات و پشتیبانی کاخ سعدآباد، حین 
مأموریت های ابلاغی و روزمره در یکی از 
متوجه  سعدآباد،  مجموعهٔ  محوطه های 
بخشی از یک اثر سنگی در محوطهٔ این 
مجموعه شدند. این اثر سنگی یک فواره 
تاریخی  اما  تزئینی  و  محیطی  آبنمای 

است.
پیرو این خبر که در آن تأکید شده بود 
نقطهٔ  به  آبنما  امنیتی  مسائل  به دلیل 
امنی انتقال داده شده، برخی از سایت ها 
در  قطع شده  تازه  درختان  از  تصاویری 

کردند. منتشر  محوطهٔ کاخ 
یک  پشت  می داد  نشان  تصاویر  این 
نهال  اصله  تعدادی  باربر،  خودروی 
بریده شده وجود دارد و در مسیر منتهی 
به کاخ سبز نیز تعدادی از آنها قطع شده 

است.  افتاده  و 
داشت.  زیادی  واکنش های  خبر  این 
درختان  اعلام کرد که  مجموعهٔ سعدآباد 
درختان  و  قبل  سال های  خشک شدهٔ 
شهرداری  اما  است،  برداشته  را  بیمار 
تهران اعلام کرد که باید هر اقدامی را به 
کمیسیون ماده ۷ اعلام می کردند. عدم 
اطلاع آنها، باعث خواهد شد که از وزارت 

کنند. شکایت  میراث فرهنگی 
که  نبود  درختان  قطع  خبر  تنها  اما 
خبر  اندکی  فاصلهٔ  به  شد،  مسئله ساز 
رسید که موزهٔ آلبوم خانهٔ سلطنتی و اسناد 
در  آن  اسناد  تعطیل شده،  نیز  این کاخ 

است. جابه جایی  حال 
درواقع سه خبری که منجر به تنش های 
زیادی در سعدآباد شد. پیرو این موضوع 
بارها خبرنگاران از مدیریت کاخ خواستند 
این  کند، حتی  برگزار  خبری  نشست  تا 
گلایه را به وزیر میراث فرهنگی در حاشیهٔ 
وزیر  کردند.  اعلام  هم  خیرین  انجمن 
اتفاق  این  اما  داد،  پاسخگویی  قول  هم 
آزاد«  علوی  »حسین  اینکه  تا  نیفتاد 
مدیر کاخ در برنامه ای تلویزیونی تلاش 
اطلاع  که  برنامه  مجری  مقابل  در  کرد 
به  نداشت،  رخداده  اتفاقات  از  زیادی 
تشریح وقایع بپردازد. علوی دربارهٔ قطع 
درختان با صراحت گفت که هیچ درختی 
در سعدآباد قطع نشده است و تعدادی 
درخت در مسیر رودخانهٔ سعدآباد افتاده 
بودند که ممکن بود مانع عبور آب شود و 
سیل اتفاق بیفتد و جان مردم را به خطر 
بیندازد. به گفتهٔ او، در چندروز اخیر یک 
درخت که هیچ برگ وباری ندارد؛ در سازهٔ 
تاریخی ایوان عطار سقوط کرد و خسارتی 

به این بنا زد.
هم  شهرداری  شکایت  دربارهٔ  علوی 
توضیح داد که آنها اصل موضوع را تأیید 
بود که چرا  آن  ایرادشان  تنها  و  کرده اند 

ندارد. خبر   ۷ ماده  کمیسیون 
علوی بر این باور است که اگر در جایی 
مأمور قانون هست و جان مردم در خطر 
اداری  بروکراسی  منتظر  نباید  دارد،  قرار 

بماند و باید کار انجام شود.
بروکراسی ها  منتظر  اگر  گفت:  او 
درختان  این  بود  ممکن  می ماندیم، 
در  اتفاقی که  مانند  بیفتند،  مردم  روی 
مینودشت افتاد و سقوط درخت روی سر 

شد. فوت  به  منجر  دانش آموز 
خبر  در سعدآباد  دیگری  اتفاق  از  علوی 
را  کاخ  در  افراد  از  برخی  نگرانی  و  داد 
اموال  سرنوشت  از  ناشی  حساسیت 
به  را  افراد  این  نگرانی  بلکه  ندانست، 
مرتبط  داده،  انجام  که  بازرسی هایی 

نست. ا د
سرقت  موضوع  به  سعدآباد  کاخ  مدیر 
فرش از کاخ ریاست جمهوری اشاره کرد و 
گفت: »از سال ۹2 تا ۹۶ تعدادی فرش از 
کاخ حافظیه که در اختیار رئیس جمهوری 
و  بود  شده  سرقت  بود،  قبل  دولت 

ندادند.« پاسخی  آنها  از  هیچ کدام 
سنگ  کشف  خبر  به  سپس  علوی 
داد:  توضیح  و  کرد  اشاره  حجاری شده 
محوطه های  از  یکی  در  سنگ  »این 
غیرتاریخی و جنگلی سعدآباد دفن شده 
این  اتفاق کشف شد.  یک  اثر  بر  و  بود 
آبنمایی است که قدمت صدساله دارد و 
ایتالیا به رضاشاه داده و از جنس سنگی 

است.«

رئیس اداره کل حمایت از تولید 
صنایع دست: به دستور وزیر 
میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی قرار است 
همهٔ پایگاه های تاریخی و 
مجموعه های فرهنگی، همچنین 
اماکن جذب گردشگر که در 
اختیار این وزارتخانه است، در 
اختیار هنرمندان قرار بگیرد که 
بازار فروش داشته باشند و آثار 
خودشان را عرضه کنند

بحث گرانی مواد اولیهٔ صنایع دستی، جدید نیست ، اما اکنون ضعف مالی مردم، تورم و سایر هزینه های تحمیلی وضعیت را به مراتب 
سخت تر از گذشته کرده است؛ چون حتی دیگر بازار فروش هم رونق چندانی ندارد که تولید این محصولات را برای فعالانش توجیه پذیر 
کند. صنایع دستی به صورت رسمی 530 هزار فعال دارد که این روزها به شدت درگیر گرانی مواد اولیه، برقرار نشدن بیمه و فروش نرفتن 
اولیه را مضاف بر  محصولاتشان هستند. در سفر اخیر رئیس جمهوری به چهارمحال وبختیاری هم هنرمندان این استان گرانی مواد 

مشکلات دیگر، مانع رونق تولید صنایع دستی عنوان کردند.

|  
رنا

 ای
 |

یک فعال صنایع دستی: اکثر فعالان 
این حوزه بعد از چند سال بیکاری 
در حال تغییر شغل هستند و این 

مسئله می تواند صنایع دستی چوبی 
را از دسترس خارج کند؛ چون دیگر 
تولید آنها ادامه نخواهد داشت. این 
وضعیت به ویژه دربارهٔ کسانی که در 
فضای استیجاری فعالیت می کنند، 
به مراتب بدتر است و به هیچ عنوان 

دوام نمی آورند

تأسیسات  ساخت وساز  پروانهٔ  صدور 
گردشگری در تنکابن از توابع استان مازندران، 
این  شورای  تصویب  و  شهردار  پیشنهاد  با 

شد. معاف  عوارض  پرداخت  از  شهر، 
تنکابن  شهردار  لاریجانی« ،  »محمدابراهیم 
این خبر را به »ایسنا« داد و گفت: »هزینهٔ 
پروانهٔ ساختمانی برای تأسیسات گردشگری 
پنج  ستاره  یا  به طور مثال یک هتل چهار  و 
گاهی به چند ۱۰میلیارد تومان می رسد و اگر 
تغییر کاربری و یا سایر خدمات شهرسازی 
هم  بیشتر  خیلی  رقم  این  شود،  نیاز  نیز 
کار،  ابتدای  همان  معمولًا  که  شد  خواهد 

می بلعد.« را  سرمایه گذاران  نقدینگی 
توسعهٔ  از  حمایت  راستای  »در  افزود:  او 

دفترچهٔ  در  گردشگری،  زیرساخت های 
تصویب  به  که  تنکابن  شهر  محلی  عوارض 
اخذ  ملاک  و  پایه  و  رسیده  شهر  شورای 
تنکابن  شهرداری  توسط  عوارض  هرگونه 
صدور  و  ساخت وسازها  تمام  تعرفهٔ  است، 
پروانهٔ ساختمانی برای تأسیسات با کاربری 
گردشگری اعم از هتل و سایر مراکز اقامتی، 
اسکله های تفریحی، مراکز پذیرایی و هر آنچه  
در قانون صنعت گردشگری کشور در فهرست 
و  می شود  قلمداد  گردشگری  تأسیسات 
پس از تأیید و صدور موافقت اصولی قانونی 
و  گردشگری  میراث فرهنگی،  وزارت  توسط 
صنایع دستی، صفر در نظر گرفته شده است.«
این  تسری  از  همچنین  تنکابن  شهردار 

و  میراث فرهنگی  حوزهٔ  در  سیاست 
»ساخت  گفت:  و  داد  خبر  صنایع دستی 
و  صنایع دستی  فروشگاه های  و  کارگاه ها 
و  مرمت  هرگونه  و  تاریخی  ابنیهٔ  مرمت  یا 
بافت  احیای  به  که  ساختمانی  عملیات 
مرتبط  صنایع دستی  ترویج  یا  و  تاریخی 
باشد و به این دو حوزه کمک کند نیز  معاف 

است.« عوارض  از 
بسته   2۱ آماده سازی  از  همچنین  لاریجانی 
حوزه های  در  سرمایه گذاری  فرصت  و 
داد  خبر  تنکابن  شهر  توریستی  و  تفریحی 
در  سرمایه گذاری  بسته های  »این  افزود:  و 
عرضه  آتی  نمایشگاه های  در  تنکابن  منطقهٔ 

می شود.«

امتیازویژهبرایساختوسازگردشگریدرمازندران
خبر

»علی دارابی« که به بهانهٔ 
دومین جشنوارهٔ ملی 
چندرسانه ای میراث فرهنگی 
در شهر قزوین حضور دارد، از 
مسجد جامع عتیق قزوین 
و بخش های مختلف این 
مسجد تاریخی بازدید کرد

دستور  کشور،  میراث فرهنگی  معاون 
جمع آوری داربست های گنبد مسجد جامع 
عتیق قزوین را با رعایت نکات حفاظتی و 
نوشت  ،  مهر  که  آن طور  کرد.  صادر  مرمتی 
»علی دارابی« که به بهانهٔ دومین جشنوارهٔ 
شهر  در  میراث فرهنگی  چندرسانه ای  ملی 
از مسجد جامع عتیق  دارد،  قزوین حضور 
مسجد  این  مختلف  بخش های  و  قزوین 
بعد  بازدید،  این  در  او  بازدید کرد.  تاریخی 
از شنیدن توضیحات مدیرکل و کارشناسان 
داربست های  دربارهٔ  قزوین  میراث فرهنگی 
توسط  پیش  از ۶۰ سال  مقصوره که  گنبد 
ایتالیایی ها در این مسجد نصب شده است، 

صادر  را  داربست ها  این  جمع آوری  دستور 
کرد. قائم مقام وزیر و معاون میراث فرهنگی 
پروندهٔ  داریم  قصد  اینکه  بیان  با  کشور 
مساجد تاریخی ایران را برای ثبت جهانی 
به یونسکو ارائه دهیم، گفت: »در این پرونده 
2۴ مسجد از ۱۵ استان کشور کاندیدا هستند 
که یکی از آنها همین مسجد جامع عتیق 

است.« قزوین 
به گفتهٔ دارابی، این مسجد از قرن دوم برپا 
بوده، اما دوره های سلجوقی و صفوی، اوج 
با  به گفتهٔ کارشناسان،  و  است  آن  شکوه 
برداشتن این داربست ها مشکلی برای گنبد 

ایجاد نخواهد شد.

جمعآوریداربستهایمسجدجامعقزوین
بعداز۶۰سال

| روزنامه نگار |

| مریم سروش |



5|   سال نوزدهم   |   شماره پیاپی ۲7۲5   | شنبه ۱۱ آذر ۱۴۰۲  | چارسوق

»اینکه فاضلاب شهری بوشهر به دریا می ریزد، 
آن هم درست در مجاورت سایت های پرورش 
میگو موضوعی نیست که هیچ یک از مسئولان 
این استان و یا مسئولان کشوری آب وفاضلاب 
از آن بی اطلاع باشند. موضوع ابعاد بسیار بزرگی 
دارد. تصفیه خانهٔ بوشهر که فکر می کنم به تازگی 
به بخش خصوصی واگذار شده است، جوابگوی 
تصفیهٔ همهٔ حجم فاضلاب در بوشهر نیست.«

این جمله ها را یکی از پرورش دهندگان میگو 
در بوشهر می گوید و اصرار می کند که بنویسیم 
خسته شده است؛ همه از چندسال پیگیری 

خسته شده اند.
که  است  بوشهر  استان  از  محصولی  میگو 
حالا  اما  می شود؛  صادر  ژاپن  و  چین  به 
محصول  این  صادرات  که  است  چندسالی 
به دلیل آلودگی محصولات صادرشده برگشت 
صادرکننده  و  تولیدکننده  این  می شود.  داده 
که می گوید برای تصحیح اشتباهی که دولت 
و  می شوند  متضرر  هم  آنها  می دهد  انجام 
هم تهدید، فکر می کند شاید بهتر است فکر 
رونق دوبارهٔ مزارع پرورش میگو را از سرشان 
بیرون کنند: »شش کانتینر یخچالدار میگوی 
همهٔ  شد،  صادر  چین  به  بسته بندی شده 
آلودگی  چراکه  شد؛  داده  بازگشت  محصول 
فاضلابی در آن پیدا شد، آن هم آلودگی ناشی 
از فاضلاب. فکر کنید که این محصول به چین 
و ژاپن صادر می شود که مثلًا استانداردهای 
مواد غذایی اش سهل تر از روسیه و اتحادیهٔ 
اروپاست. به ما گفتند مسیر جدید صادراتی 
کدام  به  پرسیدیم  می کنند.  باز  برایمان 
روسیه،  اروپایی،  کشورها؟ گفتند کشورهای 
عراق، کشورهای حوزهٔ قفقاز. یعنی مسئولان 
آلودگی ای  نمی دانند که محصولی که چنین 

آن  خریدار  اروپا  و  روسیه  بازار  هرگز  دارد، 
نیست؟«

او می ترسد این جمله را به زبان بیاورد و از 
کنند  فکر  مردم  دارد که  واهمه  موضوع  این 
پرورش دهندگان میگوی بوشهر فقط به خاطر 
می زنند:  را  حرف ها  این  چندمیلیاردی  ضرر 
»اما همین میگو روانهٔ بازار داخل نیز می شود. 
متأسفانه ادارهٔ استاندارد یا وزارت بهداشت و 
درمان و علوم پزشکی در ایران مانند چین و 
ژاپن برای مواد غذایی که پیر و جوان می خورند، 
سختگیری ندارد. سازمان شیلات و صنعت و 
معدن هم برایش ضرر مالی تولیدکنندگان مهم 
نیست. انگار همین که خبری درز نکند، برایشان 

کفایت می کند.«

کسی پاسخ نمی دهد
فاضلاب  به  آلودگی  وجود  مستندات  گرچه 
انسانی وجود دارد و حتی جلسه های متعددی 
در استانداری این استان برای حل و فصل این 
موضوع با متخصصان، دانشگاهیان و مدیران 
دستگاه های ذی ربط گذاشته است، اما به نظر 
قبول  به  علاقه ای  فعلی  مسئولان  می رسد 
اداره کل  با  ما«  »پیام  تماس  در  ندارند.  آن 
استان،  این  روستایی  و  آب وفاضلاب شهری 
همچنین استانداری بوشهر، پاسخی دریافت 
این  پزشکی  علوم  دانشگاه  همچنین  نشد. 
بی اطلاعی کرده  اعلام  موضوع  از  نیز  استان 

است.
سال های  در  می توان  را  حقیقت  این  رد  اما 
گذشته دنبال کرد و به نظر می رسد این مشکل 
بیش از ۱۵ سال است که علنی شده، اما برای 

رفع آن چاره ای اندیشیده نشده است.
سال ۱۳۷۸ »حمیدرضا دهقانی«، مدیرعامل 
بوشهر،  استان  آب وفاضلاب  شرکت  وقت 

اعلام کرد با توسعهٔ طرح فاضلاب بندر بوشهر، 
ورود سرریز فاضلاب خام به دریا در این شهر 
از ۱۷ نقطه به یک نقطه محدود شده است: 
بافت قدیم  از  »هم اکنون فاضلاب خام فقط 
شهر بوشهر به دریا می ریزد که با پیگیری و 
مطالعات انجام شده به علت فرسوده بودن بافت 
قدیم و تنگ بودن معابر آن امکان لوله گذاری 
و اجرای شبکهٔ فاضلاب در این محدوده وجود 
ندارد. مطالعات طرح فاضلاب بافت قدیم شهر 
بوشهر در دست اجراست و امیدواریم تا پایان 
این مطالعات با دستیابی به شیوه های نوین، 
فاضلاب این بافت را ساماندهی کنیم.« این 
خبر در خبرگزاری دولت به انتشار رسیده است.

13 نقطه ریزش به دریا
۱۰ سال پس از این خبر، در سال ۱۳۹۷، یک 
هشدار از سوی رئیس وقت کمیسیون عمران 
شورای اسلامی شهر بوشهر  در خبرگزاری مهر 
منتشر شد. »اکبر توسلی« به این خبرگزاری 
گفته بود: »دریای بوشهر برای شنا آلوده است. 
ورود فاضلاب به دریا یکی از مهمترین دلایل 
آلودگی ساحل و دریای بوشهر است که شرایط 

را برای شنا سخت می کند.«
او ورود فاضلاب از ۱۳ نقطه به دریا در بوشهر 
را تأیید کرده بود: »ورود این فاضلاب به دریا 
باعث مخاطرات محیط زیستی متعددی در 
ساحل بوشهر می شود. این حجم از فاضلاب 
سلامتی افرادی را که در این نقاط شنا می کنند، 
به خطر می اندازد. باید تدابیری اندیشیده شود 
که از ورود فاضلاب به دریا جلوگیری شود. سه 
تصفیه خانهٔ فاضلاب در شهر بوشهر راه اندازی 
می شود که تا حد فراوانی مانع از ورود فاضلاب 

به دریا می شود.«
چهار سال بعد یعنی در سال ۱۴۰۱، یک بار دیگر 

ایرنا خبری منتشر کرد که ابعاد گسترده تری 
از ورود فاضلاب شهری و روستایی در استان 
بوشهر به دریا را نشان می داد. این خبرگزاری 
و  بهره برداری  شرکت  از  به نقل  خبری که  در 
از  بوشهر  استان  آب وفاضلاب  توسعهٔ شرکت 
ورود فاضلاب بدون تصفیه به بوشهر منتشر 
کرده، نوشته بود: »مرز ۹۳۶ کیلومتری استان 
بوشهر با خلیج فارس سبب شده تا ۸۰ درصد 
این استان، ساحلی  از مجموع ۱۰ شهرستان  
باشد و از شهرستان های ساحلی تنها بوشهر، 

گناوه و دیلم دارای سیستم تصفیهٔ فاضلاب  
شهری بوده و عسلویه، کنگان، جم، تنگستان 
و  شهری  فاضلاب  شبکهٔ  داشتن  از  دیر  و 
دلیل  به همین  تصفیه خانه محروم هستند؛ 
این شهرها راهی دریا  فاضلاب تولیدشده در 
شوند. به عنوان نمونه در شهر دیر، عسلویه و 
ساحلی  شهرستان های  مرکز  به عنوان  کنگان 
شهری،  تصفیه خانهٔ  و  فاضلاب  شبکهٔ  فاقد 
به ترتیب سالانه بیش از یک میلیون و ۸۰۷ 
هزار مترمکعب، ۸۴۵ هزار و ۴۸ مترمکعب و 
در کنگان سه میلیون و ۹۷۰ هزار مترمکعب 

می شود.« تولید  فاضلاب 
همین خبر به نقل از مدیرکل حفاظت محیط 
زیست استان بوشهر این موضوع را »یکی از 
دریایی  از محیط  بزرگ حفاظت  چالش های 
مقام  این  بود.  توصیف کرده  بوشهر«  استان 
و  بزرگ  فرصت  از  »غفلت  بود:  محلی گفته 
برای  شهری  فاضلاب های  تصفیهٔ  ارزشمند 
استان بوشهر آن را به تهدیدی تبدیل کرده است 
که مقابلهٔ هرچه سریعتر با آن الزامی است و 
تصفیه خانه هایی  احداث  و  توسعه  آن  راهکار 
آبی  نیاز  از  بالایی  حجم  می تواند  که  است 
این استان را تأمین کند. صنایع استان بوشهر 
نیاز به آب دارند، مجبور به  که برای فعالیت 
استفاده از ظرفیت آب شیرین کن هایی هستند 
که با هزینهٔ گزاف و البته شورآبه های مخربی که 
برجای می گذارند، تأمین می شود و هم دولت 
)با پرداخت یارانه( و هم تولیدکننده در خرید 
آب گران قیمت متضرر می شوند. اداره کل محیط 
زیست در این زمینه با پیگیری ها و مکاتبه های 
برگزار  هم اندیشی  تخصصی  جلسات  بسیار، 
کرده و کارگروه فاضلاب تشکیل شده است، اما 

روند بهبود این شرایط بسیار کند است.«
این  در  آب  پژوهشگر  مظفری زاده«  »جابر 
استان به »پیام ما« می گوید این چالش که 
در حال تبدیل به یک بحران است، راه حل دارد 
است: »فقط  آن مطلع  از  نیز  دولت  اتفاقاً  و 
در قالب پساب ۱۸ میلیون مترمکعب آب در 
شهر بوشهر هدر می رود که موقعیت سرزیر آن 
تأیید  را  آلودگی مزارع پرورش میگو  به دریا 
و  شنا  محل  مجاورت  در  همچنین  می کند. 
است.  تفریحی  قایق های  از  استفاده  مکان 
باید به این نکته نیز توجه کرد که مطابق آمار 
و محاسبات هر پنج سال 2۵ درصد به حجم 
فاضلاب ورودی اضافه می کند. سرمایه گذاری 
در این زمینه مقرون به صرفه است و علاوه بر نیاز 
به احداث ظرفیت تکمیلی تصفیه خانه می توان 
این  هزینهٔ  نوین  روش های  از  استفاده  با 
سرمایه گذاری را کاهش داد. در غیر این صورت 
انتظار  در  درخشانی  آیندهٔ  آتی  روزهای  در 
گردشگری، سلامت، اقتصاد و حتی سلامت 

منطقه نخواهد بود.«

مشکلقدیمیورودفاضلابشهریبهدریایقهٔصنعتشیلاتبوشهرراگرفت

میگوهای آلوده برگشت خوردند
صادرکنندگانمیگودراستانبوشهرمیگویندمحصولاتشانبهدلیلآلودگیبهفاضلابشهریپسفرستادهمیشود

صنایعآببرکرمانشاه،
مشتریپسابشدند 

قانون برای مقابله با تنش آبی صنایع آب بر 
را ملزم به استفاده از پساب می کند، اما این 
طرح در بسیاری از استان ها یا اجرا نمی شود 
مدیرعامل  می شود.  اجرا  آهستگی  به  یا 
اما  کرمانشاه  استان  آب وفاضلاب  شرکت 
اعلام کرده است که این استان ۴2 میلیون 
داریم  واگذاری  آمادهٔ  فاضلاب  مترمکعب 
زیرزمینی  آب  منابع  جایگزین  می توان  که 
و سطحی مصرفی صنایع کرد. او همچنین 
می گوید صنایع بزرگ در این استان متقاضی 
جذب  برای  برنامه ریزی  و  هستند  پساب 

اجراست. دست  در  نیز  صنایع کوچک 
به گفتهٔ »رضا داودی« و به نقل از وب سایت 
خبری این نهاد، صنایع آب بر ملزم به استفاده 
از پساب برای کاهش تنش آبی هستند: »در 
حال حاضر در استان کرمانشاه  ۱۰ تصفیه خانهٔ 
فاضلاب شهری در مدار بهره برداری داریم و در 
حوزهٔ روستایی هم پنج تصفیه خانهٔ کوچک 
 ۱۱۵ استان  تولیدی  پساب  مجموع  داریم. 
جمعاً  و  است  شبانه روز  در  مترمکعب  هزار 
۴2 میلیون مترمکعب در سال پساب قابل 
منابع  جایگزین  می توان  داریم که  واگذاری 
آب زیرزمینی و سطحی مصرفی صنایع کرد.«
کرمانشاه  شهر  در  تولیدی  عمده پساب های 
توضیح  موضوع  این  بیان  با  داودی  است. 
می دهد که خود شهر کرمانشاه 22 میلیون 
را  مترمکعب  میلیون  این ۴2  از  مترمکعب 
دارا است که براساس بند ع تبصره ۸ قانون 
به واگذاری  نیرو مکلف  بودجهٔ ۱۴۰2 وزارت 
جایگزینی  تحت عنوان  صنایع  به  پساب 
به  پساب  به گونه ای که  است،  شده  پساب 
صنایع واگذار می کنند و صنایع هم و در قبال 
آن، آب هایی که الان مصرف می کنند، دیگر 
چرخه  به  آب  این  و  نخواهند کرد  مصرف 
بازمی گردد: »بند ذکرشده از قانون شرکت های 
آب وفاضلاب و آب منطقه ای به عنوان بازوان 
صنعت،  ادارات  با  طرح  این  در  نیرو  وزارت 
به  معدن و تجارت برای سوق دادن صنایع 
جایی که  هر  ارتباط هستند.  در  این سمت 
مکلف کرده  قانون  باشد،  صنعتی  پتانسیل 
و  دریافت کنند  را  پساب ها  این  صنایع  که 
دیگر از منابع آب زیرزمینی استفاده نکنند. 
جذابیتی  باید  ادارهٔ صمت  نباشد  هم  هرجا 
نزدیکی تصفیه خانه  در  تا صنایع  ایجاد کند 
از ظرفیت پساب استفاده  ایجاد و  فاضلاب 
وارد  هم  دیگر  تصفیه خانه های  وقتی  کنند. 
مدار بهره برداری شوند، حتماً افزایش ظرفیت 

داشت.« خواهیم  را 
فاضلاب  تصفیه خانهٔ  هشت  او  گفتهٔ  به 
اجراست:  دست  در  استان  این  در  دیگر 
باباجانی،  ثلاث  جوانرود،  »تصفیه خانه های 
و  صحنه  سنقر،  سرمست،  کرند،  روانسر، 
کرمانشاه در حال حاضر در حال اجرا است 
که در مجموع سالانه ۳۶ میلیون مترمکعب 
ظرفیت تولید پساب خواهند داشت؛ هرکدام 
هم که وارد مدار شوند، به ظرفیت ۴2 میلیون 
مترمکعب اضافه خواهد شد. در حال حاضر 
پساب  مشتری  اسلام آبادغرب  پتروشیمی 
انجام  حال  در  است.  اسلام آبادغرب  شهر 
کارهای مربوط به واگذاری پساب اسلام آباد به 
پتروشیمی اسلام آباد هستیم. پتروشیمی ها 
پساب  متقاضی  نیز  حرارتی  نیروگاه  و 
کرمانشاه هستند و شرکت جهان فولاد هم 
متقاضی پساب هرسین است. برای صنایع 
پایین دست هم برنامه ریزی خواهیم داشت، 
اما بیشتر هدف صنایع مادر آب بر هستند تا از 
نکنند.«  استفاده  زیرزمینی  و  سطحی  آب های 
با تصویب مجلس شورای  امسال  آبان   2۵
به جز  آب بر  صنایع  نیاز  مورد  آب  اسلامی، 
صنایع غذایی، بهداشتی و آشامیدنی از پساب 

تأمین می شود. نامتعارف  و آب 
بر این اساس، »آب مورد نیاز صنایع آب بر 
به جز صنایع غذایی، بهداشتی و آشامیدنی 
می شود.  تأمین  نامتعارف  آب  و  پساب  از 
که  مواردی  در  است  مکلف  نیرو  وزارت 
دریا  آب  یا  پساب  از  آب  تأمین  امکان 
وجود ندارد، مشروط به وجود آب متناسب 
با ارزش اقتصادی آب و محصولات، مجوز 
آب متعارف را به صورت موقت صادر نماید. 
این جزء و تعیین مدت  آیین نامهٔ اجرائی 
تعیین  همچنین  مجوز،  هر  برای  موقت 
ارزش اقتصادی آب و تعیین مدت موقت 
با  و  نیرو  وزارت  توسط  مجوز  هر  برای 
و  معدن  صنعت،  وزارتخانه های  همکاری 
جهادکشاورزی  و  راه وشهرسازی  تجارت، 
ظرف مدت سه ماه پس از لازم الاجرا شدن 
این قانون تهیه و به تصویب هیئت وزیران 
موظف  نیرو  وزارت  همچنین  می رسد. 
و  آب  یکپارچهٔ  مدیریت  راستای  در  است 
برق، در چارچوب سیاست های کلی ابلاغی 
قوانین  و  انرژی  و  آب  حوزه های  در  نظام 
مانع زدایی از صنعت برق، توزیع عادلانهٔ آب 
ظرفیت های  از  حداکثری  بهره گیری  ضمن 
در  غیردولتی،  بخش  اجرایی  و  فنی 
توسعه، اجرا و بهره برداری از طرح هایی که 
توسط سرمایه گذاران حوزهٔ آب و برق اجرا 
می شود، نظارت نماید. مجریان این طرح ها 
مکلفند در چارچوب نظام فنی و اجرایی و 
نیرو  ابلاغی و مقررات وزارت  سیاست های 
نمایند.« اجرا  را  خود  پروژه های  و  طرح ها 

فاضلاب شهری بدون تصفیه از 
۱۳ نقطهٔ شهر بوشهر روانه دریا 
می شود. این درحالی است که 
دولت پیش تر آن را یک نقطه 

اعلام کرده بود

 در سال ۱۳۷۹، آورد آب 
رودخانهٔ ارس، هشت میلیارد 

مترمکعب بود که در سال 
۱۳۹۱، این رقم به پنج میلیارد 

مترمکعب رسید و تا پایان سال 
۱۴۰۱ به میزان 2.۷ میلیارد 

مترمکعب کاهش یافت

از شهرهای ساحلی استان بوشهر فقط »بوشهر«، »گناوه« و »دیلم« دارای سیستم تصفیهٔ فاضلاب  شهری هستند و »عسلویه«، »کنگان«، 
»جم«، »تنگستان« و »دیر« از داشتن شبکهٔ فاضلاب شهری و تصفیه خانه محروم اند؛ به همین دلیل پساب های تولید شده در این شهرها 
راهی دریا می شود. براساس آخرین آمار رسمی دولت در خود شهر بوشهر فاضلاب شهری بدون تصفیه از 13 نقطه روانهٔ دریا می شود؛ 
موضوعی که نه فقط محیط زیست دریا را با مخاطره روبه رو کرده است بلکه اقتصاد را نیز دچار چالش کرده است. صادرکنندگان میگو در 
استان بوشهر می گویند محصولاتشان به دلیل آلودگی با منشأ پساب انسانی پس فرستاده می شود. بیش از 15 سال است که مشکل 
سرریز پساب غیرتصفیه با آلودگی بالا در این استان علنی شده است، اما با گذشت این زمان هیچ یک از دولت های مستقر برای رفع آن 

چاره ای حقیقی پیدا نکرده اند. فقط 18 میلیون مترمکعب آب در قالب پساب غیرتصفیه در شهر بوشهر به دریا می ریزد.

فقط در قالب پساب ۱۸ 
میلیون مترمکعب آب در شهر 
بوشهر هدر می رود مطابق آمار 
و محاسبات هر پنج سال 2۵ 
درصد به حجم پساب ورودی 

اضافه می کند

|  
هر

 م
 |

| روزنامه نگار |

| ستاره حجتی |

معاون آب و آبفای وزیر نیرو نیز در سفری که آخر 
هفتهٔ گذشته به آذربایجان شرقی داشت، پس از 
بازدید از سد در حال ساخت »قیزقلعه سی« بر 

آبگیری این سد تا پایان آذر تأکید کرد.
منطقه ای  آب  روابط عمومی  آنچه  براساس 
جوان بخت«  »محمد  سفر  از  آذربایجان شرقی 
مدیرعامل  و  نیرو  وزیر  آبفای  و  آب  معاون 
شرکت مدیریت منابع آب ایران نقل کرده است، 
جوان بخت به همراه عوامل این دو پروژه از نزدیک 
روند پیشرفت بخش های مختلف را مورد بررسی 
و ارزیابی قرار داده است و بر اتمام و آبگیری 
هرچه سریع تر پروژهٔ سد قیزقلعه سی تأکید کرد.

مخزن  ظرفیت  و  حجم  با  قیزقلعه سی  سد 
۶۵ میلیون مترمکعب در فاصلهٔ ۱2 کیلومتری 
کیلومتری   2۱۰ و  خداآفرین  سد  پایین دست 
شمال شرق تبریز ساخته شده است. این سد 
اراضی کشاورزی و باغی استان آذربایجان شرقی 
و اردبیل را به صورت آبیاری پیشرفته زیر پوشش 

قرار خواهد داد.
ذی نفعان  که  درحالی است  سد  این  آبگیری 
آب ارس در ایران به ویژه کشاورزان سه استان 

آذربایجان شرقی، غربی و اردبیل از سال ۹۷ 
با مشکلات  ارس  آورد  و کاهش یک چهارمی 
زیادی مواجه شده اند. همچنین، این کاهش 
تراز آب رودخانه که علاوه بر موقعیت سیلابی 
بر دبی نیز کاملًا محسوس و مؤثر بوده است، 
مرتعی  و  جنگلی  اراضی  و  زیست  محیط 
حاشیهٔ ارس تا دریای خزر را تحت تأثیر قرار 

است. داده 
ترکیه  سدسازی های  به دلیل  ارس  آب  آورد 
به گفتهٔ کارشناسان  دارد که  قرار  در وضعیتی 
نام های  با  منطقه  دیگر  سد  دو  درصورتی که 
آبگیری  ترکیه  مز«  »سویله  و  »توزلوجا« 
داغ«  بین »گول  از شاخهٔ  آوردی  شود، هیچ 
ترکیه به ایران نخواهد آمد و آورد آب تنها از 
»آرپاچایی« ارمنستان خواهد بود. ایران امکان 
شکایت بین المللی از ترکیه را ندارد؛ چرا که در 
سال ۱۹۹۷ در سازمان ملل متحد، کنوانسیون 
بین المللی حقوق بهره برداری از آبراه های غیر 
شده  تصویب  رأی   ۱۰۳ با  مقاصد کشتیرانی 
و ترکیه این کنوانسیون را امضا نکرده است. 
در  سدهایی  آبگیری  موضوع  حتی  بنابراین، 

کشور که با این هزینه بر ارس ساخته می شوند 
اعتبار می شود.  بدون  نیز 

همچنین، براساس آمار رسمی وزارت نیرو، در 
هشت  ارس،  رودخانهٔ  آب  آورد   ،۱۳۷۹ سال 
این  در سال ۱۳۹۱،  بود که  مترمکعب  میلیارد 
رقم به پنج میلیارد مترمکعب کاهش یافت و تا 
پایان سال ۱۴۰۱، آورد رودخانهٔ ارس، به میزان 2.۷ 
میلیارد مترمکعب بود. اکنون حاشیهٔ رودخانه از 
دم قشلاقی ماکو تا تازه کند پارس آباد در وضعیت 
بحرانی قرار دارد که یک عامل کاهش آب آن، 
بین المللی و از طرف ترکیه با احداث سدهایی 
در استان قارص ) کاراکارت( است که در سال 
آبگیری  میلیارد مترمکعب  با حجم ۱.۷   2۰2۰

شده است.
2۸ آبان امسال اما، محمد جوانبخت در دومین 
نشست کمیتهٔ مشترک همکاری های آبی ایران 
نقشه راه  بتوانیم  کرد  امیدواری  ابراز  ترکیه  و 
مناسبی برای این همکاری ها پایه گذاری کنیم: 
که  دو کشوری  میان  نشست  این  »برگزاری 
تاریخی  مشترکات  و  تمدن  دارای  یک سو  از 
و  آب  منابع  نظر  از  دیگر  سوی  از  و  هستند 
موضوع های وابسته به آن در یک حوضهٔ آبریز 
می تواند  دارند،  قرار  یکدیگر  کنار  در  مشترک 
فرصت بسیار خوبی برای ارتقای هرچه بیشتر 
تعاملات و همکاری های آبی در سطح منطقه 
باشد. ما باور داریم منابع آبی مشترک به جای 

آنکه موجب ایجاد اختلاف در بین کشورها شود، 
بین کشورها  عامل همکاری  به عنوان  می تواند 
باشد. مقرر شد این کارگروه جلسه های دوره ای 
مشترک  کمیتهٔ  در  را  نتایج  سپس  و  برگزار 
ترکیه  مقامات  کند.  مطرح  پیگیری  برای 
اطمینان دادند که سدهای بالادست رود ارس 
محدودیتی برای نیازهای آبی مردم استان های 
در  ساکن  اردبیل  و  شرقی  غربی،  آذربایجان 
حاشیهٔ رود ارس ایجاد نکند و تأکید کردند برای 
ایجاد  مشکل  ارس  رود  حاشیهٔ  مناطق  مردم 

شد.« نخواهد 
در ادامهٔ این دیدار »ابوبکر گیزلی گیدر« معاون 
وزارت جنگلداری و زراعت جمهوری ترکیه هم به 

وجود حدود ۴۰۰ سال مرزهای دوستی بین دو 
کشور ایران و ترکیه اشاره کرده و گفته بود: »آنچه 
مهم است تداوم این دوستی ها و همکاری های 
بین دو کشور است. دو کشور در موضوع های آبی 

به یک نقطه تفاهم مشترک دست یابند.« 
این  است  قرار  اینکه  از  جزئیاتی  بااین حال 
همکاری ها در چه قالب یا طرح های انجام شود، 
بر  گفته نشده است. حالا دولت سد دیگری 
ارس سوار کرده است تا بتواند با همان روش 
را به نفع کشاورزی  سنتی خودش آب موجود 
ذخیره کند؛ آبی که معلوم نیست اصلًا در کار 
باشد یا نه و اگر باشد احتمال آلودگی آن هم 

بالاست.  همچنان 

بهرهبرداریسدجدیددر»ارس«
قرار است سد »قیز قلعه سی« تا پایان آذر آبگیری شود

خبر

نرخ میانگین شاخص های کیفی در فاضلاب بندر بوشهر
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وزیر آموزش و پرورش وعده داد:
رتبهبندیبعدیمعلمان
بسیارمتفاوتخواهدبود

باید  رتبه بندی  در  آموزش وپرورش گفت:  وزیر 
شخصیت معلمی و اقدامات معلمانه را کشف 
کنیم. به گزارش ایسنا، »رضامراد صحرایی« در 
و  استان ها  مدیران کل  چهاردهمین گردهمایی 
شورای معاونان وزارت آموزش وپرورش، با تأکید 
بر اهمیت معلم در نظام جمهوری اسلامی، دربارهٔ 
رتبه بندی معلمان بیان کرد: »معلمی به روش و 
منش است و این موضوع را در رتبه بندی بعدی 
که بسیار متفاوت خواهد بود، لحاظ خواهیم کرد. 
باید دائماً به خود یادآور کنیم، هیچ شغلی بالاتر 
از تعلیم و تربیت نیست و باید بدانیم چه کار 
مهمی و حساسی را برعهده گرفته ایم. هماهنگی 
آموزش وپرورش  بخش های  همهٔ  همکاری  و 
امری مهم است و باید انسجام از درون و تعامل 
بر توسل و  باشیم.« صحرایی  بیرون داشته  با 
از اهل بیت)ع( تأکید کرد: »باید  یاری گرفتن 
مدارس  در  را  رضایی)ع(  امام  چهارشنبه های 
زنده کنیم و جاری شدن قرائت صلوات، خاصه 
ارزشمند  بسیار  درس،  به کلاس  ورود  از  قبل 
است.« او با بیان اینکه کلیدی ترین موضوع این 
روزهای ما سند تحول بنیادین است، درخصوص 
روز بدون کیف نیز گفت: »روز بدون کیف، روز 
بدون یادگیری نیست، بلکه به معنای یادگیری 
مهارت های زندگی  به شیوهٔ خلاقانه و جذاب تر در 

شش ساحت تحول بنیادین است.« 

عضو شورای شهر تهران:

مجلسبهاحیای
شورایاریهارأینداد

عضو شورای شهر تهران با اشاره به رد پیشنهاد 
احیای شورایاری ها در برنامهٔ هفتم توسعه توسط 
نمایندگان مجلس، گفت: با وجود رد این پیشنهاد 
گزارش  به  هستیم.  شورایاری ها  احیای  پیگیر 
تأیید رد پیشنهاد  با  ایسنا، »علی اصغر قائمی« 
احیای شورایاری ها در برنامهٔ هفتم توسعه، بیان 
طریق  از سه  تهران  شهر  شورای  »اعضای  کرد: 
پیگیری هایی را برای احیای نهاد شورایاری انجام 
دادند که یکی از این روش ها نامه نگاری اعضای 
به  نامه  دیگر  رئیس مجلس، شیوهٔ  به  شورای 
پیگیری  برای  دیگر  راه  و  قضائیه  قوه  رئیس 
احیای شورایاری ها نیز از مسیر احیای این نهاد در 
برنامهٔ هفتم توسعه کشور بوده است.« او با بیان 
اینکه نمایندگان مجلس در جریان بررسی برنامهٔ 
هفتم توسعه به احیای شورایاری ها رأی ندادند، 
در  نمایندگان مردم  با همت  افزود: »می توانیم 
شورای عالی استان ها، این موضوع را در قالب یک 
طرح مستقل به مجلس ببریم تا مجدداً بررسی 
شود؛ اما به نظر می رسد با توجه به حجم کار و 
فرآیند آماده کردن طرح جدید، این موضوع به این 
دورهٔ مجلس شورای اسلامی نرسد.« قائمی تأکید 
کرد: »پیشنهاد احیای نهاد شورایاری ها را از سایر 
مسیرهای فوق الذکر پیگیری خواهیم کرد.« در 
ماده الحاقی دوم برنامهٔ هفتم توسعه آمده بود که 
»به منظور افزایش مشارکت اجتماعی و واگذاری 
مناسب تر امور محلی به مردم، به شورای اسلامی 
وزارت  نظارت  با  داده می شود  اجازه  تهران  شهر 
آرای مردم محله، شورایاری محلات  با  و  کشور 
شهر تهران را به مدت چهار سال انتخاب کند. نحوهٔ 
شورای عالی  توسط  محلات  شورایاری  انتخاب 
استان ها تهیه و تصویب می شود« که نمایندگان 
مجلس به این ماده الحاقی رأی مثبت ندادند.

چارسوق

مک کینزی  مؤسسهٔ  پژوهش  که  آن طور 
می گوید تنگنای اقتصادی دیگر ترمزی برای 
 ۶۰ به  نزدیک  و  نیست  فعالیت کسب وکارها 
درصد مدیران عامل کسب وکار ها این تهدید را 
یک فرصت برای ایجاد کسب وکارهای جدید 
می دانند. این درحالی است که وضعیت اقتصاد 
فرورفته  گسترده  ابهامی  در  جهانی  به طور 
صاحبان  دوسوم  به  نزدیک  بااین حال  است. 
سال  در  که  کرده اند  پیش بینی  کسب وکار 
ایجاد  برای  بیشتری  سرمایه گذاری  آینده 
کسب وکارهای جدید داشته باشند. به گزارش 
بازرگانی صنایع، معادن و تجارت تهران  اتاق 
به نقل از مؤسسهٔ مک کینزی، ایجاد جریان های 
صاحبان  استراتژیک  اولویت  جدید،  درآمدی 
کسب وکار ها برای رشد انعطاف پذیری است که 
مزیت های رقابتی آنها را نسبت به رقیبانشان 
آنها  روی کسب وکار  پیش  فرصت های  برای 
است  ممکن  چطور  چرا؟  اما  دهد.  نشان 
وضعیت  به  نسبت  قطعیت  عدم  و  ابهام  که 

اقتصادی صاحبان کسب وکار را به سمت ریسک 
دهد؟ سوق  جدید  ایجاد کسب وکارهای 

استراتژی های بلندمدت 
به جای واکنش های کوتاه مدت

می گوید  مک کینزی  مؤسسهٔ  سالانهٔ  گزارش 
درصد   ۶۵ و  کسب وکار  صاحبان  درصد   ۵۸
ابهام  شرایط  در  معتقدند  سرمایه گذاران 
اقتصادی، بهترین کار ایجاد کسب وکار جدید و 
سرمایه گذاری روی آن است. این آمار که از 
سوی این مؤسسهٔ پژوهشی ارائه شده نشان 
سرمایه گذراران  از  نیمی  از  بیش  می دهد که 
یک  استراتژیک  اقدام  مهمترین  معتقدند 
شرکت در شرایط آشفتگی اقتصادی، اولویت 
چراکه  است؛  جدید  به کسب وکار های  دادن 
آنهایی که در پنج سال گذشته چنین ریسکی 
درآمد های  درصد   2۰ حالا  پذیرفته اند،  را 
شده  تأمین  مسیر  همین  از  سازمانشان 
تعداد  هرچه  درواقع  به این ترتیب،  است. 
کسب و کارهای ایجادشده ٔ یک سازمان بیشتر 

باشد، درآمد آن سازمان از این مسیر بیشتر 
دیگر  شرکت ها  به این ترتیب،  بود.  خواهد 
کوتاه مدت  راهکارهای  به دنبال   گذشته  مثل 
با  آن  به جای  و  نیستند  اوضاع  برای کنترل 
استراتژی های  بر  اقتصادی  ابهام کلان  وجود 

دارند.  تمرکز  بلندمدت  و  میان مدت 

ریسک پذیری مدیون هوش مصنوعی
نکتهٔ دیگری که پژوهش مک کینزی روشن 
کسب وکار  صاحبان  که  است  این  می کند 
توسعهٔ  و  ریسک پذیری  اهمیت  متوجه 
احتمال  افزایش  برای  کسب وکارهایشان 
پژوهش  این  که  آنطور  شده اند.  موفقیت 
این  از  بخشی  کسب وکار  صاحبان  می گوید 
ریسک پذیری را مدیون وجود هوش مصنوعی 
را  دوجانبه ای  فرصت های  که  هستند  مولد 
چیزی که  است؛  داده  قرار  آنها  روی  پیش 
پیش ازاین وجود نداشت. در واقع آنها متوجه 
می تواند  چگونه  هوش مصنوعی  که  شده اند 
کسب وکارهای  که  باشد  فرصتی  آنها  برای 

متعددی را راهاندازی کنند و از طرفی می دانند 
می تواند   سطوحی  در  تکنو لوژی  این  که 
برایشان مخرب باشد. باوجوداین، اولویت همه ٔ 
در  نظرسنجی جهانی  این  در  شرکت کنندگان 
طول پنج سال آینده این است که به واسطهٔ 
کسب وکارهایی  داده ها،  تحلیل  و  تجزیه 

کنند.  ایجاد  هوش مصنوعی  مبتنی بر 

پایداری صنایع حرف اول را می زند
تمرکز  که  می دهد  نشان  پژوهش  این 
به طور  گذشته  به  نسب  کسب وکار  صاحبان 
فزاینده ای بر پایداری صنایع است. همچنین 
که  دارند  تمایل  بزرگ  شرکت های  عمده ٔ 
زیستی،  محیط   اهداف  با  را  کسب وکارهایی 
در  قرار دهند.  اولویت  و حاکمیتی  اجتماعی 
خدمات،  مبتنی بر  کسب وکارهای  این،  کنار 
کسب وکار های اشتراکی و بهداشت ازراه دور هم 
هنوز به اندازهٔ کسب وکارهای مبتنی بر تجزیه و 
تحلیل داده های هوش مصنوعی طرفدار دارد. 
که  اما  آنلاین  خرده فروشی  کسب وکارهای 
پس از همه گیری کرونا افزایش چشمگیری 
داشتند، امروز کمی از اولویت خارج شده اند؛ 
امروز ساخته  تا  دیگر  بهترین هایشان  چراکه 
این  پاسخ دهندگان  شده اند.  راه اندازی  و 
خودروسازی  مثل  صنایعی  در  نظرسنجی 
دارند که در  انتظار  و هوافضا هم گفته اند که 
هوش مصنوعی،   داده های  از  استفاده  کنار 
فیزیکی  محصولات  مبتنی بر  کسب وکارهای 
ایجاد کنند. شرکت های فعال در بخش انرژی 
خودروسازی  شرکت های  مثل  هم  مواد  و 
به دنبال ایجاد محصولات فیزیکی هستند، با 
این تفاوت که آنها اولویتشان را کسب وکارهای 
و  تجدید پذیر  انرژی های  مبتنی بر  پایدار 
بخش  در  اعلام کرده اند.  انرژی  ذخیره سازی 
مراقبت های بهداشتی هم صاحبان کسب وکار 
بیشتر به دنبال ایجاد مشاغل مبتنی بر خدمات، 
پلتفرم های سلامت مجازی و رباتیک پزشکی 
هستند. درحالی که بیشتر صاحبان کسب وکار 
معتقدند هوش مصنوعی می تواند بهره وری آنها 
را بالا ببرد و به عنوان یک مزیت رقابتی برای 
آنها شناخته شود، اما غالباً از اثر زیرساختی 
آن غافلند. پژوهش مک کینزی می گوید به جز 
بعد  در  می تواند  هوش مصنوعی  بهره وری، 
نوآوری با شخصی سازی انبوهی از ارتباطات و 
ترکیب و جمع بندی آنها با سرعت شگفت آوری، 
به  برای کسب وکارها  را  جدیدی  قابلیت های 
ارمغان بیاورد. همچنین کسب وکار های مبتنی بر 
دانش با قابلیت هایی که هوش مصنوعی برای 
از  انواع خاصی  آنها فراهم می کند، می  توانند 
خدمات را با هزینهٔ کم دردسترس افراد زیادی 
است که  واقعی  تحولی  این،  دهند که  قرار 
کسب وکارها را مدیون هوش مصنوعی می کند. 

هیچ شرکتی بی گدار به آب نزده است
که  می کند  تأکید  مک کینزی  پژوهش 
اعلام کرده اند  نظرسنجی  این  شرکت کنندگان 
است،  تضمین نشده   موفقیت  می دانند  که 
با این حال اما برای آنها ریسک کردن ارزشش 
را دارد. آن ها به طور میانگین گفته اند که نرخ 
که  سازمانی  هر  برای  قابل قبول  موفقیت 
 ۳۰ به  نزدیک  می اندازد،  راه   را  کسب وکاری 
سه  هر  از  مورد  دو  از  بیش  و  است  درصد 
دوام  است که هرگز  کسب وکار جدید ممکن 
می دهد که  نشان  یافته ها  بااین حال  نیاورد. 
جدید  کسب وکار  راه اندازی  سرمایه گذاران 
افزایش  برای  مؤثری  راه  و  کم ریسک  را 
ارزش گذاری یک سازمان می دانند. همچنین 
که  دارند  انتظار  که  می گویند  سرمایه گذاران 
چهار سال  از  این کسب وکار های جدید پس 
چون  مختلفی  معیارهای  گرفتن  نظر  در  با 
میزان  کسب وکار،  ایجاد  فرایند  بازار،  اندازهٔ 

عملی بودن ایده و… به سو د آوری برسند. در 
بخش دیگری از یافته های این پژوهش آمده 
راه اندازی  در  شرکت هایی که  همهٔ  است که 
کسب وکار های جدید موفق بوده اند، چارچوب 
بیان  به  طی کرده اند.  را  مشخصی  فرآیند  و 
دیگر هیچ کدام از آنها بی گدار به آب نزده اند و با 
استفاده  از روشی سیستماتیک از مشارکت ها 
و فرآیندهایی برای ایجاد کسب وکار جدید تا 

برده اند.  بهره  نتایج  ارزیابی  و  نظارت 

این  ریسک پذیر  صاحبان  درنهایت 
کسب وکارهای موفق همگی بر اهمیت استفاده 
از تجربه صحه گذاشته اند. آنها تأکید کرده اند 
که شرکت های باسابقه احتمال بیشتری دارد 
که پس از ایجاد کسب وکار های جدید، بازگشت 
سرمایهٔ بیشتری نسبت به رقیبان خود داشته 
باشند. یافته های این پژوهش نشان می دهد 
چند  یا  سه  که  باتجربه ای  سازمان های  که 
کسب وکار جدید در سال ایجاد کرده اند، نرخ 
موفقیت بالاتری داشته و به ازای هر کسب وکار 
موفق  درصد کسب وکار  سه  حدود  ناکارآمد، 
تخصص  بنگاه هایی که  اما  مقابل  در  دارند. 
دارند  موفقیت  احتمال   ۱.۶ دارند،  کمتری 
عوامل  سایر  تجربه  از  بهره گیری  به جای  و 
را  خارجی  شرکای  با  تعامل  مانند  موفقیت 

می کنند. جایگزین 

کردن  تعطیل  یعنی  گاهی  موفقیت 
کسب وکار زیان ده

تأکید  آخر  در  مک کینزی  مؤسسهٔ  پژوهش 
تعطیل کردن  یعنی  موفقیت گاهی  کرده که 
کسب وکاری که زیان ده است. این پژوهش با 
اشاره به نرخ موفقیت سازمان ها نشان می دهد 
اگر متوجه شوند که  باتجربه  که شرکت های 
نیست،  موفق  ایجاد کرده اند  کسب وکاری که 
نتیجه،  در  و  را تعطیل می کنند  آن  به سرعت 
نرخ موفقیت کسب وکارهایی را که هنوز درحال 
درواقع  می دهند.  افزایش  هستند،  فعالیت 
باتجربه ها  می گوید  پژوهش  این  که  آنطور 
بیشتر از سایرین احتمال دارد یک کسب وکار 
اینکه  تا  کنند  تعطیل  را  ضعیف  عملکرد  با 
چراکه  دهند؛  ادامه  را  آن  فعالیت  بخواهند 
بر  نظارت  برای  رسمی  سازوکار  یک  داشتن 
عملکرد کسب وکار تعیین می کند که چه زمانی 
یک کسب وکار باید تعطیل شود یا به کار خود 

دهد.   ادامه 

که  می کند  توصیه  پژوهش  این  درنهایت 
بلندمدت  رویکردهای  کسب وکار  صاحبان 
همواره  تنظیم گری  و  یادگیری  هم پای  را 
بتوانند  تا  دهند  قرار  خود  دستورکار  در 
ایجاد کنند. سازگار  و  کسب وکارهایی کارآمد 

نتایجیکپژوهشجدیدنشانداد:

افزایش ریسک پذیری کسب وکارها
 در زمانهٔ ابهام
پژوهشمؤسسهٔمککینزی:تنگنایاقتصادیدیگرترمزیبرایفعالیتکسبوکارهانیستونزدیکبه۶۰درصدمدیران
عاملکسبوکارهااینتهدیدرایکفرصتبرایایجادکسبوکارهایجدیدمیدانند

پژوهش مؤسسهٔ مک کینزی 
نشان می دهد تمرکز صاحبان 
کسب وکار نسبت به گذشته 
به طور فزاینده ای بر پایداری 
صنایع است و عمده ٔ 
شرکت های بزرگ تمایل دارند 
که کسب وکارهایی را با اهداف 
محیط  زیستی، اجتماعی و 
حاکمیتی اولویت قرار دهند

درحالی که در گذشته بیشتر کسب وکارها در دوره ای که وضعیت کلان اقتصادی آشفته می شد، به دنبال واکنش های کوتاه مدت برای 
مدیریت اوضاع بودند، نتایج آخرین پژوهش های مؤسسهٔ جهانی مک کینزی که با همراهی 150 سرمایه گذار انجام شده است، نشان 
می دهد مدیران کسب وکارها در همه جای دنیا استراتژی های پایدار، میان مدت و بلندمدت را اولویت قرار می دهند. این پژوهش تأکید 
می کند که اولویت تجاری بیش از نیمی از کسب وکار ها در سراسر جهان در زمان تنگنای اقتصادی، ایجاد و توسعهٔ کسب وکارهای جدید 
است و ازآنجاکه عمدهٔ این کسب وکارها پیش از ایجاد یک کسب وکار جدید در بازار فعال بوده اند، مشکلی را که استارت آپ های تازه کار 

در جذب سرمایه دارند نیز ندارند. 

|  
ان

یر
ق ا

اتا
  |

همهٔ شرکت هایی که در راه اندازی 
کسب وکار های جدید موفق بوده اند، 
چارچوب و فرآیند مشخصی را طی 

کرده اند.  به بیان دیگر هیچ کدام 
از آنها بی گدار به آب نزده اند و با 
استفاده  از روشی سیستماتیک 
از مشارکت ها و فرآیندهایی برای 
ایجاد کسب وکار جدید تا نظارت و 

ارزیابی نتایج بهره برده اند

| روزنامه نگار |

| نازنین افتخار |

کرمان

مدرک فارغ التحصیلی اینجانب نجمه ستاره سهیلی 
به شماره شناسنامه 113 صادره  فرزند محمدحسین 
کامپیوتر  رشته  پیوسته  کاردانی  مقطع  در  کرمان  از 
صادره از واحد دانشگاهی دانشگاه آزاد اسلامی واحد 
کرمان با شماره 80108292249 مفقود گردیده و فاقد 
اعتبار می باشد. از یابنده تقاضا می شود اصل مدرک 
را به دانشگاه دانشگاه آزاد اسلامی واحد کرمان ارسال 

نمایند. 
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/08/24
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/09/11

تاریخ انتشار نوبت سوم: 1402/09/27

آگهی مفقودی

قزوین

مدرك فارغ التحصيلي اينجانب سکینه شالی فرزند 
 4٣٢٢٨٣56١٩ کدملی  به  قزوین  از  صادره  مهدی 
طراحی  و  مواد  مهندسی  رشته  کارشناسی  مقطع  در 
به  قزوین  آزاد  دانشگاه  از  صادره  غذایی  صنایع 
مدرك  شماره  و   ٩٢٠٣١٨٧١4 دانشجویی  شماره 
٣٨٢٣٣٢٨ مفقود گرديده و فاقد اعتبار مي باشد. از 
يابنده تقاضا مي شود اصل مدرك را به دانشگاه آزاد 
بلوار نخبگان  به نشاني قزوين  اسلامي واحد قزوين 
– بالاتراز پونك كد پستي 15195-34199 و صندوق 

نمايد.  ارسال   341851416  : پستي 

آگهی مفقودی

وم
ت د

نوب
ول

ت ا
نوب

آگهی مزایده عمومی

زمان انتشار در سایت : )از روز چهارشنبه مورخه 1402/09/08 ساعت 14:00(
مهلت دریافت اسناد مزایده : )تا روز شنبه مورخه 1402/09/18 ساعت 14:00(

تاریخ بازدید از مورد مزایده : از ساعت 8/30 صبح لغایت 12/30 مورخه 1402/09/09 لغایت 1402/09/28 
مهلت ارسال پیشنهاد قیمت توسط متقاضی : از ساعت 14:00 مورخه 1402/09/08 تا ساعت 14:00 مورخه 1402/09/28

زمان بازگشایی : روز چهارشنبه )مورخه 1402/09/29 ساعت 8 صبح(
زمان اعلام به برنده : ) 1402/09/30(

سازمان جهاد كشاورزي استان مازندران در نظر دارد اجرای بند ه تبصره 11 قانون بودجه سال 1402 
وفق جزء )3( بند )د( تبصره )12( قانون بودجه سال 1399 با امعان نظر به تنفيذ كليه مجوزات 
صادر شده در سنوات گذشته برابر مكاتبه شماره 12177 / 51  مورخ 29/ 01/ 1402 وزارت امور اقتصادي 

و دارايي، ملک مازاد مورد نظر ذیل را از طریق مزایده عمومی بر مبنای قیمت پایه مزایده و با وضعیت موجود به فروش برساند. 
لذا متقاضیان واجد شرایط می توانند جهت دریافت اسناد مزایده با رعایت قوانین و مقررات جاری، از ساعت 14 روز چهارشنبه مورخه 
1402/09/08 به درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به نشانی )www.setadiran.ir( مراجعه و براساس مفاد آگهی و اسناد 
مزایده، قیمت پیشنهادی خویش را حداکثر تا ساعت 14 روز سه شنبه مورخه 1402/09/28 درسامانه مذکور بصورت الکترونیکی بارگذاری 
نمایند. ضمنأ پاکت »الف« )ضمانتنامه شرکت در مزایده ( را باید علاوه بر بارگذاری در سامانه بصورت فیزیکی به دبیرخانه سازمان جهاد 

کشاورزی استان مازندران واقع در ساری، میدان امام بلوار آزادی، جنب پارک آفتاب تحویل و رسید اخذ نمایند.
زمان بازگشایی پاکتها : ساعت 8 صبح روز چهارشنبه مورخ 1402/09/29 در سالن جلسات ساختمان شماره یک سازمان می باشد.

سازمان جهاد کشاورزي استان مازندران

آگهی نوبت اول : روز چهارشنبه مورخه۱۴۰2/۰۹/۰۸- آگهی نوبت دوم : روز شنبه مورخه۱۴۰2/۰۹/۱۱

نوبت دوم

161
27

76
ی : 

آگه
سه 

شنا

ف
شماره فراخوانپلاک ثبتیردی

مساحت 
)مترمربع(

کاربری
قیمت 

کارشناسی 
) ریال(

مبلغ تضمین 
)ریال(

وضعیت 
سند

توضیحات آدرس

۱
۱۶۷فرعی 
از ۳2اصلی 

بخش ۷
2۰۰2۰۰۴۳۵۶۰۰۰۰۰۱2۱2۰/۶۹

زمین 
با بنای 
احداثی

۱۴۰/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰۷/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰
دارد/

تک برگ 
دولتی

آمل قریه 
اسک دهستان 

بالا لاریجان

آب اسک 
آمل

دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی و درمانی جیرفت

نوبت دوم

161
36

83
ی: 

آگه
سه 

شنا

دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی و درمانی جیرفت در نظر دارد با رعایت قانون واگذاری امور مربوط به حمل و نقل ستاد و معاونت ها دانشگاه، 
بیمارستان امام خمینی )ره(، بیمارستان آیت الله کاشانی اقدام نماید. اشخاص واجدالشرایط می توانند به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( مراجعه 

نموده و اقدام به ثبت نام در مناقصه مذکور نمایند.

واگذاری امور مربوط به حمل و نقل ستاد و معاونت ها دانشگاه، بیمارستان امام خمینی )ره(، بیمارستان آیت الله کاشانی 
شهرستان جیرفت – دانشگاه علوم پزشکی 

مناقصه عمومی یک مرحله ای  

**))همچنین الزاماً پاکت الف را تا پایان تاریخ مهلت ارسال ،  به نشانی جیرفت میدان  انقلاب  – ستاد مرکزی – حراست دانشگاه – کدپستی 7860634200 ارسال نمایید.((

تاریخ انتشار نوبت اول: 1402.09.09    تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402.09.11

 شماره فراخوان 2002091168000109
مهلت دریافت اسناد تا ساعت 15 مورخ: 1402/9/12

آخرین مهلت و محل تحویل پاکت الف: ساعت 15 مورخ 1402/9/22
زمان بازگشایی پاکات: ساعت 8 مورخ 1402/9/25

ضمنا جهت دریافت ضمانتنامه شرکت درمناقصه مبلغ 3/531/743/981 ریال 
به شماره شبا IR870160000002067788003035 بانک کشاورزی  واریز گردد.

کد اقتصادی به شماره: 411399813169
کد ملی به شماره: 14000235860

دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی و درمانی جیرفت

نوبت دوم

161
36

64
ی: 

آگه
سه 

شنا

دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی و درمانی جیرفت در نظر دارد با رعایت قانون از طریق واگذاری امور مربوط به حمل و نقل مرکز بهداشت شهرستانهای 
جیرفت و عنبرآباد اقدام نماید. اشخاص واجدالشرایط می توانند به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( مراجعه نموده و اقدام به ثبت نام در مناقصه 

مذکور نمایند. 

واگذاری امور مربوط به حمل و نقل مرکز بهداشت شهرستان های جیرفت و عنبرآباد – دانشگاه علوم پزشکی

مناقصه عمومی یک مرحله ای

**))همچنین الزاماً پاکت الف را تا پایان تاریخ مهلت ارسال ،  به نشانی جیرفت میدان  انقلاب  – ستاد مرکزی – حراست دانشگاه – کدپستی 7860634200 
ارسال نمایید.((

تاریخ انتشار نوبت اول: 1402.09.09    تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402.09.11

شماره فراخوان 2002091168000108
مهلت دریافت اسناد تا ساعت 15 مورخ 1402/9/12

آخرین مهلت و محل تحویل پاکت الف: ساعت 15 مورخ 1402/9/22
زمان بازگشایی پاکات: ساعت: 8 مورخ 1402/9/25   

ضمنا جهت دریافت ضمانتنامه شرکت درمناقصه مبلغ  3.921.526.579  ریال را 
به شماره شبا IR870160000002067788003035 بانک کشاورزی واریز گردد.

کد اقتصادی به شماره: 411399813169 
کد ملی به شماره: 14000235860

آب را 
هَدر ندهیم
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قزوین

زهره شریفی - مدیرعامل شرکت گاز استان قزوین با توجه 
به پیش  رو بودن فصل سرد سال، بر رعایت و جدی گرفتن 

نکات مربوط به مصرف ایمن و بهینهٔ گاز تأکید کرد.
»علی  ایران،  گاز  ملی  شرکت  روابط عمومی  گزارش  به 
حجتی پور« گفت: با توجه به آغاز فصل سرد سال و افزایش 
تجاری،  خانگی،  مشترکین  بین  در  گاز  مصرف  میزان 
از عدم  ناشی  بروز حوادث  احتمال  و...  آموزشی، صنعتی 
همین رو،  از  می یابد.  افزایش  نیز  ایمنی گاز  موارد  رعایت 
بر رعایت نکات مربوط به مصرف ایمن گاز طبیعی تأکید 

داریم. ویژه 
استفادهٔ  همچنین  قزوین  استان  گاز  شرکت  مدیرعامل 
مبتنی بر صرفه جویی را ضروری خواند و ادامه داد: در نیمهٔ 
دوم سال با افزایش میزان مصرف گاز، مصرف بهینهٔ این 
انرژی ارزشمند باید در اولویت همهٔ شهروندان قرار گیرد تا 
بتوانیم این دورهٔ خاص را با کمترین چالش سپری کنیم.
مصرف  تا  درخواست کرد  مشترکین  تمامی  از  حجتی پور 
رعایت  و  محیط  دمای  تنظیم  با  و  مدیریت کرده  را  خود 
فضاهای  ادارات،  منازل،  در  درجه   2۱-۱۸ رفاه  دمای 
آموزشی، ورزشی، مذهبی، اماکن تجاری و... الگوی مصرف 

رعایت کنند. مطلوب  نحو  به  را 
او از شهروندان خواست تا با تعدیل دما در منزل و محل 
کار استفاده از گاز را تعدیل کنند و همچنین با استفاده از 

لباس های گرم در خانه، انسداد دریچه های کولر، استفاده 
پنجره ها، خاموش کردن  و  برای درها  پرده های ضخیم  از 
بخاری در اتاق های خالی و... مصرف گاز را کاهش دهند و 

با تعهد بالا از هدررفت آن پیشگیری کنند.
ادارات،  از  همچنین  قزوین  استان  شرکت گاز  مدیرعامل 
با  تا  خواست  دولتی  و شرکت های  مؤسسات  سازمان ها، 
اداری،  ساختمان های  تمامی  در  درجه   ۱۸ دمای  رعایت 
روشن کردن وسایل گرمایشی یک ساعت قبل از آغاز وقت 
اداری و خاموش کردن آنها یک ساعت پیش از پایان وقت 
اداری، خاموش کردن وسایل گرمایشی در روزهای تعطیل، 
برچسب  با  استاندارد  گازسوز  دستگاه های  از  استفاده 
انرژی بالا، انجام معاینه فنی تمامی موتورخانه ها و تعمیر 
پایش هوشمند  و نصب سامانهٔ  دوره ای تجهیزات گازسوز 
بازدهی  و  ایمنی  ضریب  افزایش  به  منظور  موتورخانه ها 
وسایل گازسوز این شرکت را در تأمین پایدار گاز در تمام 

یاری کنند. دورهٔ سرد سال 
مشترکین  همچنین  قزوین  استان  شرکت گاز  مدیرعامل 
گرامی با توجه به شروع دورهٔ سرد سال که از ۱۶ آبان ماه 
ادامه خواهد  بعد  تا ۳۱ فروردین ماه سال  آغاز می شود و 
داشت، می توانند برای آگاهی از تعرفه های گازبها به سایت 
  nigc-qazvin.ir آدرس  به  و  قزوین  استان  شرکت گاز 

)بخش مشترکین - گازبها( مراجعه کنند.

تأکیدمدیرعاملشرکتگازاستانقزوین
برمصرفایمنوبهینهٔگاز

معصومه عامری - رئیس دانشگاه کشاورزی و منابع طبیعی خوزستان در همایش زراعت 
چوب در اهواز بیان کرد: طرح ملی زراعت چوب یک طرح بی نظیر کشاورزی است که 

مورد حمایت رئیس جمهور قرار گرفته و اعتبارات ملی برای اجرای آن دیده شده است.
 »فیاضی« افزود: زراعت چوب یک صنعت سبز است که باعث رونق صنایع جانبی زیادی 
می شود و صنایع چوب ما سالانه نیاز بالایی دارند که استان خوزستان می تواند قطب 
زراعت چوب در کشور باشد. همچنین، عملیاتی شدن این طرح ملی عواید اقتصادی و 
محیط زیستی بالایی خواهد داشت. نمونهٔ بارز و تجربه شدهٔ آن، کاشت درختانی مانند 
اکالیپتوس است که رشد سریع و نیاز آبی پایینی دارد.  او گفت: طبق بررسی ها، توسعهٔ 
این طرح ملی می تواند در افزایش بارش های باران در خوزستان، تعدیل دما بین ۳ تا ۵ 

درجه و کاهش آلودگی هوا و پایداری منابع جنگلی کشور مؤثر باشد.
 رئیس دانشگاه کشاورزی و منابع طبیعی خوزستان افزود: این صنعت می تواند زمینهٔ 
اشتغال دانشجویان فارغ التحصیل کشاورزی را فراهم کند و با هماهنگی صورت گرفته با 
منابع طبیعی دانشجویان در این طرح مشغول می شوند. زراعت چوب یکی از مهم ترین 
طرح های سازمان جنگل ها برای حفظ و تأمین چوب موردنیاز کشور محسوب می شود.

صادقی مقدم - شرکت گاز استان یزد در هجدهمین دورهٔ جشنوارهٔ شهید رجایی 
استان یزد موفق به کسب عنوان دستگاه برتر خدمات رسان در حوزهٔ نهضت ملی 
مسکن شد. به گزارش روابط عمومی شرکت ملی گاز ایران، مدیرعامل شرکت گاز 
استان یزد با تأیید این خبر گفت: بر اساس ارزیابی عملکرد سال ۱۴۰۱ دستگاه های 
اجرایی استان در چارچوب هجدهمین جشنوارهٔ شهید رجایی و با تلاش های شایستهٔ 
تمامی کارکنان، این شرکت به کسب عنوان دستگاه برتر خدمات رسان در حوزهٔ نهضت 
ملی مسکن نائل آمد و به دریافت لوح تقدیر و تندیس افتخار از جشنوارهٔ مذکور 
مفتخر شد. »حامد خواجوی« گفت: طبق اعلام سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان 
و بر اساس ارزیابی عملکرد سال ۱۴۰۱ دستگاه های اجرایی استان، گاز استان یزد با 
کسب یک هزار و ۷۹۳.۷۸ امتیاز از دو هزار امتیاز ممکن، در سطح خوب این ارزیابی 
قرار گرفت. او تشریح کرد: گاز یزد در بخش شاخص های اختصاصی شامل محورهای 
نصب انشعابات گاز، گازرسانی به صنایع و اجرای خطوط موفق به دریافت ۹۱۱.2۶ 
امتیاز شد و در بخش شاخص های عمومی شامل محورهای رضایتمندی مردم، 

بهره وری و تعالی و عدالت، ۸۸2.۵۰ امتیاز را به دست آورد.

مدیرکل سازمان حفاظت محیط زیست استان کرمان از پروژه های در دست ساخت مجتمع 
مس شهربابک بازدید و استانداردهای محیط زیستی این پروژه ها را بررسی کرد.

 »نیک طبع«، مدیرکل سازمان حفاظت محیط زیست، به اتفاق »محمودی«، مدیر مجتمع 
مس شهربابک و »جلالی«، فرماندار شهربابک، از پروژهٔ بازیافت سربارهٔ مس خاتون آباد، 
معدن مس میدوک و محل های پیشنهادی احداث پروژه های محیط زیستی بازدید 
کردند.  در نشست مدیرکل محیط زیست با مدیر مجتمع مس شهربابک، نیک طبع با 
تأکید بر رعایت استانداردهای محیط زیستی از سوی مجتمع مس شهربابک خواستار 
مطالعه و بررسی بیشتر محل های پیشنهادی برای ذخیره سازی باطلهٔ تولیدی شد و گفت: 
سازمان حفاظت محیط زیست کرمان در چارچوب استانداردهای محیط زیستی همکاری 
و حمایت لازم را از امر تولید و رفع موانع تولید خواهد داشت.  همچنین، مدیر مجتمع 
مس شهربابک تأکید کرد: مجتمع مس شهربابک با احترام به محیط زیست، در چارچوب 
الزامات محیط زیستی در مسیر توسعه، تولید مس و رونق اقتصادی حرکت خواهد کرد. 
برای رفع آلایندگی های کارخانه خاتون آباد شهربابک تاکنون ۵۷۰ میلیارد تومان اعتبار 

اختصاص داده شده است و اقدامات لازم آغاز و تا پایان سال جاری به اتمام می رسد.

رئیسدانشگاهکشاورزیومنابعطبیعیخوزستان:

دانشآموختگانکشاورزیدرطرح
زراعتچوببهکارگیریمیشوند

درهجدهمیندورهٔجشنوارهٔشهیدرجایی:

عنواندستگاهبرترخدماترسان
برایشرکتگازاستانیزد

مدیرمجتمعمسشهربابک:

اهتماممجتمعمسبررعایت
الزاماتمحیطزیستیدرپروژهها

| خوزستان | | یزد | | کرمان |

شهردار تبریز خبر داد:

آمادگیشهرداریتبریز
برایتبدیلمراکزفرهنگی

بهسینما 
از  تبریز  شهردار   - حسن نژاد  آذربایجان شرقی، 
آمادگی مجموعهٔ شهرداری برای تقویت و تعمیق 
همکاری ها با حوزهٔ هنری انقلاب اسلامی خبر داد 
و گفت: شهرداری تبریز فضاها و اماکن فرهنگی 
ارگان های  با  همکاری ها  توسعهٔ  برای  مطلوبی 

فرهنگی دارد.
»یعقوب هوشیار« در دیدار با »حمید قره داغی«، 
معاون اداری و مالی حوزهٔ هنری انقلاب اسلامی 
تبریز  شهرداری  فرهنگسراهای  افزود:  کشور، 
سینما  به  شدن  تبدیل  برای  مطلوبی  ظرفیت 
دارند و این موضوع می تواند محور همکاری بین 
شهرداری و حوزهٔ هنری انقلاب اسلامی استان 
باشد، به طوری که مجموعهٔ فرهنگی فرشته یکی از 
اماکن فرهنگی تبریز است که می تواند، به سینما  

تبدیل شود.
او با اشاره به افزایش ۵۰۰ درصدی بودجهٔ حوزهٔ 
فرهنگی شهرداری تبریز در سال جاری به نسبت 
هفتهٔ   ۵2 برنامه های  کرد:  تصریح  قبل،  سال 
ورزشی  فرهنگی متنوعی از ابتدای سال در مناطق 
دهگانه اجرا می شود که نقش بسزایی در نقش 
نشاط  افزایی برای شهروندان و کاهش آسیب های 

اجتماعی دارد.
شهردار تبریز با بیان اینکه رویکرد شهرداری تبریز 
در کنار عمل به وظایف خدماتی، توجه ویژه به 
گفت:  است،  اجتماعی  و  فرهنگی  کارکردهای 
اجرای نمایش هنری شهید والامقام ثقةالاسلام، 
برگزاری سوگوارهٔ استانی نی ناله، برگزاری نمایشگاه 
و  جاودانه ها«  »عکس  عناوین  با  ویژه برنامه  و 
»روایت فتح«، تولید ۶۰ اثر هنری در رشته های 
مختلف هنری)موسیقی، سرود و خوشنویسی( 
با محوریت شهدای استان و برپایی کارگاه طراحی 
پوستر شهدای استان، بخشی از اقدامات فرهنگی 
ملی  دومین کنگرهٔ  برای گرامیداشت  شهرداری 

شهدای آذربایجان شرقی است.
هوشیار همچنین با اشاره به مشارکت شهرداری 
تبریز در تهیه و تولید مجموعهٔ تلویزیونی »بچه 
و  شهر  حرم  مدافع  شهدای  موضوع  با  زرنگ« 
و  شمس  همایش  برگزاری  برای  برنامه ریزی 
به  ویژه ای  نگاه  امسال  شهرداری  افزود:  مولانا، 
مقولهٔ فرهنگ داشته و برنامه های متنوعی در این 

حوزه در مناطق دهگانه انجام داده است.

گازرسانیبهبیمارستان
حضرتولیعصر)عج(اراک 
عملیات  مراسمی  طی   - فراهانی  مرکزی، 
گازرسانی به بیمارستان حضرت ولیعصر)عج( 
عمرانی  امور  هماهنگی  معاون  حضور  با  اراک 
به  مسئولین  از  جمعی  و  مرکزی  استانداری 

رسید. بهره برداری 
به گزارش روابط عمومی شرکت ملی گاز ایران، 
»مهدی کمال آبادی فراهانی« مدیرعامل شرکت 
این  مراسم گفت:  این  در  مرکزی  استان  گاز 
ایستگاه گاز  راه اندازی  و  وصل  عملیات جهت 
هشت هزار مترمکعبی مجموعهٔ جدید بیمارستان 
حضرت ولیعصر)عج( اراک با هزینه ای بالغ بر 
۱۳ میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال اجرا شده است.
او افزود: عملیات گازرسانی در خیابان مصدق در 
راستای اجرای طرح توسعهٔ بیمارستان ولیعصر 
)عج( اراک با تعامل و همکاری پلیس راهور و 
عبور عرضی از خیابان مصدق در بازهٔ زمانی ۳۶ 
ساعت به صورت پیوسته و بدون ایجاد خلل در 

ترافیک این خیابان صورت گرفت.

معاون توسعهٔ مدیریت و منابع 
استانداری خراسان جنوبی: 
خدمت رسانی شرکت گاز 

موجب توزیع متوارن عداالت 
اجتماعی در این استان شده 

است، به طوری که اکنون شاهد 
بهره مندی تمامی شهر ها و 
تقریباً تمامی روستا های 

استان از نعمت گاز طبیعی 
هستیم

 مرکزی، آزاده فراهانی - چهارمین مانور »دفاع از 
مقر« باهدف آمادگی برای مقابله با هرگونه بحران و 
حادثهٔ احتمالی در تأسیسات آب با مشارکت برخی 
از دستگاه های امدادی، خدمات رسان و انتظامی در 

استان مرکزی برگزار شد.
فاضلاب  و  آب  شرکت  قائم مقام  »حسینی پور«،   
مانور  گفت:  مانور  این  حاشیهٔ  در  مرکزی،  استان 
درون سازمانی  هماهنگی  به منظور  مقر«  از  »دفاع 
و  حوادث  با  مواجهه  راستای  در  برون سازمانی  و 
مجموعه های  ارزیابی  و  کنترل  پایش،  بحران ها، 
مختلف در مواجهه با بحران، تأمین امکانات موردنیاز 
برای اجرای برنامه های این چنینی و آمادگی مقابله 

می شود. برگزار  اضطراری  شرایط  با 
 او کسب آمادگی های لازم برای مواجهه با حوادث 
دستگاه های  ضروریات  از  را  غیرمترقبه  و  مترقبه 
خدماتی از جمله شرکت های آب و فاضلاب عنوان 
کرد و گفت: همواره باید آمادگی لازم برای مواجهه 
با بحران های پیش رو در راستای افزایش پایداری 
و تاب آوری اماکن و تأسیسات در اختیار، کاهش 
آسیب ها و تداوم خدمات رسانی در زمان وقوع آنها 

را داشته باشیم.
 حسینی پور هدف از برگزاری این مانور را افزایش 
هوشیاری نگهبانان و افزایش آمادگی آنان در مواجهه 
آموزش حفاظت  رصد کارایی  اضطراری،  با شرایط 
فیزیکی در نگهبانان شرکت و به کارگیری آموزش های 
مربوطه در مواقع اضطراری، پایش میزان آمادگی 
و  رصد  اضطراری،  شرایط  در  سریع  واکنش  تیم 
تمرین واکنش حراست و مدیران ستادی و مراجع 
ارزیابی  و  امدادی در شرایط اضطراری  و  انتظامی 
چگونگی اطلاع رسانی به واحدهای واکنش سریع در 

شرایط اضطراری اعلام کرد.

ارزیابی  نتایج  مطابق   - دهقان پور  خراسان جنوبی، 
استان  گاز  شرکت  اجرایی،  دستگاه های  عملکرد 
 ،۱۴۰2 رجایی  شهید  جشنوارهٔ  در  خراسان جنوبی 
به عنوان دستگاه برتر در ارزیابی عملکرد معرفی شد.

به گزارش روابط عمومی شرکت ملی گاز ایران،» ناصر 
ناصری« معاون توسعهٔ مدیریت و منابع استانداری 
گاز  شرکت  مدیرعامل  با  دیدار  در  خراسان جنوبی 
استان گفت: خدمت رسانی شرکت گاز موجب توزیع 
متوارن عداالت اجتماعی در این استان شده است، 
به طوری که اکنون شاهد بهره مندی تمامی شهر ها و 
تقریباً تمامی روستا های استان از نعمت گاز طبیعی 

هستیم.
استان  گاز  شرکت  کارکنان  همدلی  افزود:  ناصری 
گذشته  سال  زمستان  شرایط  در  خراسان جنوبی، 
و  گاز  فشار  شدید  افت  به  توجه  با  تا  شد  موجب 
ماندگاری سرمای بی سابقه شاهد قطع گاز گسترده 
در استان نباشیم و این امر تنها با از خودگذشتنی و 

شد. حاصل  خلق  به  خدمت  برای  تلاش 
در ادامه »رحمان محمودی«، مدیرعامل شرکت گاز 

موفقیت یک سازمان  استان خراسان جنوبی، گفت: 
حاصل  خود  نیرو های  همهٔ  مشارکت  و  فعالیت  با 
می شود و بی تردید کسب این افتخار حاصل تلاش 
یکایک کارکنان شرکت گاز در جای جای استان بوده 

است.
مناطق  توسعهٔ  به  دولت  نگاه  از  تقدیر  ضمن  او 
به  قدمت گازرسانی  سال   ۱۶ در  گفت:  کم برخوردار 
استان، متوسط گازرسانی به ازای هر سال صد روستا 
در خراسان جنوبی بوده است، اما در دولت سیزدهم 
بهره مند  طبیعی  گاز  نعمت  از  استان  روستای   ۶۰۰

شده اند.
افزود:  خراسان جنوبی  استان  شرکت گاز  مدیرعامل 
نعمت  از  شرقی کشور  نوار  تمام  همکاران  تلاش  با 
جشن  به زودی  و  شده اند  بهره مند  طبیعی  گاز 
مرزی  برجک های  و  پاسگاه ها  به  گازرسانی  پایان 

برگزارمی شود.
با اهدای تندیس جشنواره و لوح  در این جشنواره، 
به عنوان  خراسان جنوبی  استان  شرکت گاز  از  تقدیر 
تقدیر شد. رجایی  در جشنوارهٔ شهید  برتر  دستگاه 

چهارمینمانور»دفاعازمقر«درشرکتآبوفاضلاباستانمرکزی

شرکتگازاستانخراسانجنوبی؛رتبهٔبرترجشنوارهٔشهیدرجایی

حسینی پور : مانور »دفاع از مقر« 
به منظور هماهنگی درون سازمانی و 
برون سازمانی در راستای مواجهه با 
حوادث و بحران ها، پایش، کنترل 
و ارزیابی مجموعه های مختلف در 
مواجهه با بحران، تأمین امکانات 
موردنیاز برای اجرای برنامه های 

این چنینی و آمادگی مقابله با 
شرایط اضطراری برگزار می شود

پیام  ایران

قوه قضائیه
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان مازندران 
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
برابر کلاسه پرونده شماره ۱۴۰۱۱۱۴۴۱۰۰۱۸۰۰۱۰۰۳ و رای شماره ۱۴۰2۶۰۳۱۰۰۱۸۰۰۶2۵۸  هیات  موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی عباس آباد تصرفات مالکانه و 
بلا معارض جهانگیر رضوانی شبستری فرزند ابراهیم نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مشتمل بر ساختمان 
) کاربری مسکونی( به مساحت ۵۰۰ متر مربع قسمتی از پلاک 2۳۱ فرعی از ۱۵۷ اصلی واقع در قریه کور کلا 
دهستان لنگا بخش دو ثبت عباس آباد دارای سند مالکیت مشاعی محرز گردیده است لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض و دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور وعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت 

صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰2/۰۸/2۷
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰2/۰۹/۱۱ 

عباس رحمت پور رکنی - سرپرست ثبت اسناد و املاک شهرستان عباس آباد
شناسه آگهی: 1606439

))آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی(( نوبت دوم
رسمی  سند  فاقد  ساختمانهای  و  اراضی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  و ۳   ۱ مواد  دستور  به  نظر 
مصوب ۱۳۹۰/۹/2۰ و برابر رای شماره ۱۴۰2۶۰۳۱۰۰۱۳۰۱۱۷۸۵ مورخ ۳۰/ ۱۴۰2/۰۶ هیات قانون تعيين 
تكليف........ موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی ......چمستان...... تصرفات مالکانه و 
بلامعارض متقاضی آقای / خانم توران دهقان حداد فرزند اسداله نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین با 
کاربری زراعی به مساحت ۵۰۰۰/۰۰ متر مربع که مقدار 2۰ سیر مشاع عرصه وقف می باشد به شماره پلاک ۳ فرعی از ۷ 
اصلی واقع در قریه اسپیار دشت بخش 2 خریداری شده از آقای / خانم اسداله دهقان مالک رسمی محرز گردیده است 
لذا به موجب ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضیعت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده ۱۳ آئین نامه 
مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز از طریق این روزنامه و محلی / سراسری در شهرها منتشر و در روستاها 
رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی 
و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند. 
معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی 
تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است 
و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی و اصل نگردد یا معترض، گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را 
ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست

تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰2/۰۸/2۷
 تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰2/۰۹/۱۱

رئیس  اداره ثبت اسناد و املاک چمستان - عین اله تیموری- شناسه آگهی: 1605402 

قوه قضائیه
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور

اداره کل ثبت اسناد و املاک خوزستان 
آگهی موضوع ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

نظر به اینکه در اجرای قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای 
۱۴۰2۶۰۳۱۷۱2۳۰۰222۹ مورخ ۱۴۰2.۰۸.۰۱ تصرفات آقای/ خانم فرید مهاوی فرزند عبد صادره از اهواز شماره شناسنامه 
۱۷۷ کدملی شماره ۱۷۵۳۷۳۶۸۹۷ نسبت به یک باب ساختمان به مساحت ۱۹۳.۶۰ متر مربع در قسمتی از ششدانگ 
پلاک 2۶2۰ واقع در بخش 2 اهواز، اخبار خروجی دفتر 2۴ صفحات 2۰۵ تا 2۱۴ سهمی حاجی خان دولتی )محمد 
حسین دولتی احدی از ورثه مرحوم( منجر بصدور رای گردیده، برابر ماده ۳ قانون مزبور مراتب در دو نوبت به فاصله 
پانزده روز جهت اطلاع عموم آگهی می گردد تا هرکس نسبت به تصرفات مفروزه مالکیت ایشان اعتراض داشته باشد 
از تاریخ انتشار نوبت اول این آگهی بمدت دوماه اعتراض خود را مستقیما به اداره ثبت اسناد و املاک اهواز تسلیم و 
رسید دریافت نمایند و معترض مکلف است ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست به مقامات قضایی 
تقدیم و گواهی تقدیم دادخواست اخذ و به اداره ثبت محل تحویل نمایند. بدیهی است در صورت عدم وصول اعتراض 

در موعد مقرر اداره ثبت برابر مقررات اقدام بصدور سند مالکیت خواهد نمود.
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰2.۰۹.۱۱

تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰2.۰۹.2۷
افشین - سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه دو اهواز
شناسه آگهی: 1613722

نوبت اولنوبت دوم

قوه قضائیه
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان مازندران
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و   ۱۴۰2۱۱۴۴۱۰۰۱۸۰۰۰۳۸۷ شماره  پرونده  کلاسه  برابر  رسمی-  سند  فاقد  ساختمانهای  و 
۱۴۰2۱۱۴۴۱۰۰۱۸۰۰۰۳۸۸ و رای شماره ۱۴۰2۶۰۳۱۰۰۱۸۰۰۶۱۶۵ و ۱۴۰2۶۰۳۱۰۰۱۸۰۰۶۱۶۷ هیات موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی عباس آباد تصرفات 
مالکانه و بلامعارض فرهاد و فرشید آراسته فرزندان محمود متساويا نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین 
مشتمل بر ساختمان )کاربری مسکونی( به مساحت 2۷2.۴۰ متر مربع قسمتی از پلاک ۵۵۸ فرعی از ۱۴۴ 
اصلی واقع در قریه عباس آباد دهستان لنگا بخش دو ثبت عباس آباد دارای سند مالکیت مشاعی محرز 
گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دوماه اعتراض و دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 

و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰2/۰۸/2۷- تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰2/۰۹/۱۱

عباس رحمت پور رکنی - سرپرست ثبت اسناد و املاک شهرستان عباس آباد
شناسه آگهی: 1605965

قوه قضائیه
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور

اداره کل ثبت اسناد و املاک خوزستان
آگهی اصلاحی قسمتی پلاک ثبتی 58.25 بخش 9 اهواز

نظر به اینکه در اجرای قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی و برابر رای شماره ۵۱۸۵ -۱۴۰۱ مورخ ۱۴۰۱.۱2.۱۳ مالکیت آقای موسی حیدری فرزند جبار ش ش 
2۵۵ صادره از اهواز نسبت به ششدانگ یک باب ساختمان در قسمتی از پلاک ۵۸.2۵ بخش ۹ اهواز 
موضوع سهام شماره ۷۹۹۱ به مالکیت محمود کعب عمیر به مساحت 2۳۳.۸۵ متر مربع در پلاک فوق محرز 
که آگهی ماده سه منتشر و تا این تاریخ منجر بصدور سند نگردیده و با بررسی بعمل آمده مشخص گردید 
که مورد درخواست نامبرده در سهام شماره ۷۹۹۱ و سهام ۷۹۸۹ واقع گردیده که بدین نحو اصلاح می گردد 
و سایر مفاد رای به قوت و اعتبار خود باقی است لذا مراتب مجددا جهت اطلاع عموم یک نوبت در روزنامه 
آگهی می گردد تا هر کس نسبت به تصرفات مفروزه و مالکیت ایشان اعتراض داشته باشد از تاریخ انتشار 
این آگهی بمدت یک ماه اعتراض خود را مستقیما به اداره ثبت اسناد و املاک اهواز تسلیم و رسید دریافت 
نمایند و معترض مکلف است ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست به مقامات قضائی 

تقدیم و گواهی تقدیم دادخواست اخذ و به اداره ثبت محل تحویل نمایید.
تاریخ انتشار آگهی: ۱۴۰2.۰۹.۱۱

بهزاد مردانی - رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه یک اهواز
شناسه آگهی: 1613701

قوه قضائیه
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور

اداره کل ثبت اسناد و املاک خوزستان
آگهی موضوع ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی- 
نظر به اینکه در اجرای قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
برابر رای 2۳۳۵ - ۱۴۰2 مورخ ۱۴۰2.۰۸.۱۳ تصرفات آقای/ خانم زهرا خمیسی صادره از رامهرمز فرزند یونس 
دارای کدملی شماره ۱۹۱۰۱۰۹۵۶۸ نسبت به یک باب ساختمان به مساحت ۱۰۰ متر مربع در قسمتی از ششدانگ 
پلاک ثبتی 2۶2۰ واقع در بخش 2 اهواز، اخبار خروجی سهمی کریم دولتی -  محسن دولتی احدی از ورثه 
مرحوم حاجی خان دولتی- محمدمهدی دولتی منجر بصدور رای گردیده، برابر ماده ۳ قانون مزبور مراتب در دو 
نوبت به فاصله پانزده روز جهت اطلاع عموم آگهی می گردد تا هرکس نسبت به تصرفات مفروزه مالکیت ایشان 
اعتراض داشته باشد از تاریخ انتشار نوبت اول این آگهی بمدت دوماه اعتراض خود را مستقیما به اداره ثبت اسناد 
و املاک اهواز تسلیم و رسید دریافت نمایند و معترض مکلف است ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
دادخواست به مقامات قضایی تقدیم و گواهی تقدیم دادخواست اخذ و به اداره ثبت محل تحویل نمایند. بدیهی 
است در صورت عدم وصول اعتراض در موعد مقرر اداره ثبت برابر مقررات اقدام بصدور سند مالکیت خواهد نمود.

تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰2.۰۹.۱۱
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰2.۰۹.2۷

اکبر افشین - سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه دو اهواز
شناسه آگهی: 1613729

نوبت اولنوبت دوم

شماره: 140260326034003599
تاریخ: 1402.09.08

سازمان ثبت اسناد و املاک کشور
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان 

همدان
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت 

ملک همدان- ناحیه دو
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی- آگهی موضوع ماده ۳ 
قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 

ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
اول/  هیات   ۱۴۰2۶۰۳2۶۰۳۴۰۰2۶2۹ شماره  رای  برابر 
دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه 
ثبت ملک همدان ناحیه دو تصرفات مالکانه بلامعارض 
به  فرزند رحیم  رمضانی  متقاضی خانم/آقای حسین 
در ششدانگ  همدان  از  صادره  شناسنامه ۶۴۱  شماره 
یک باب خانه به مساحت ۱۰۶.۵۳ متر مربع مفروز و 
واقع  اصلی ۱۷۵  از  از پلاک ۱۰۹۴۷ فرعی  مجزا شده 
در حومه بخش دو حوزه ثبت ملک همدان ناحیه دو 
سید  آقای  رسمی  مالک  از  الواسطه(  )مع  خریداری 
محسن معروفی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
این  به  را  اعتراض خود  ماه  دو  به مدت  آگهی  اولین 
اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه 
از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای 
مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰2.۰۹.۱۱

تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰2.۰۹.2۷
حمید سلگی - رئیس ثبت اسناد و املاک
شناسه آگهی: 1614445 م الف 1478

نوبت اول
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کارگاه های آموزشی و رویداد:  داخلی ۳
 مدیرمسئول: داخلی ۴ 

تحریریه: داخلی ۱

آگهی ها و تامین مالی: داخلی ۲

فاکس:
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آیین نامه اخلاق حرفه ای پیام ما:
www.payamema.ir/akhlagh
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روزنامه سیاسی – اجتماعی
صاحب امتیاز و مدیرمسئول: 

 روح الله خدیشی 
سردبیر: امین شول سیرجانی

دبیر تحریریه: حمیدرضا میرزاده

 مدیر هنری: تیوا صمدیان  
 عکس: یاسر خدیشی )دبیر(

محیط زیست: مهتاب جودکی)دبیر(، فروغ فکری 
منابع طبیعی، انرژی و جامعه محلی:
ستاره حجتی )دبیر( ، فاطمه باباخانی

میراث فرهنگی و گردشگری: زهرا عباسی
 اجتماعی و شهر: نازنین افتخار

صفحه آخر: صدف سرداری
 شبکه های اجتماعی: نیما افشارنادری

صفحه آرایی: ندا صفاریان، علی اکبرزاده

سایر همکاران: شیما وزوایی، مریم سرخوش
 راحله عبدالحسینی، زهرا روستا، حمزه سلمانی

رتبه روزنامه پیام ما :۴0.۴     گروه: ۴
نظرات نویسندگان دیدگاه شخصی آنان بوده

و لزوما دیدگاه روزنامه نیست. 
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استان یزد با طبیعت کویری، جاذبه های زیادی در دل خود دارد و کویر »ریگ زرین« یکی از آنها است. این کویر که با نام کویر »مغستان« نیز شناخته می شود حدود ۵۰ کیلومتر 
طول و ۱۳ کیلومتر عرض دارد و بعد از کویر »لوت«، بلندترین دیواره های ماسه ای در ایران را دارد.

عکس:  ایمنا

نمایش »بازگشت افتخارآمیز مردان جنگ« به کارگردانی آرش دادگر 
از ۱۴ آذر امسال در عمارت نوفل لوشاتو به روی صحنه می رود. به 
گزارش ایرنا، این نمایش به نویسندگی »شهرام احمدزاده« اقتباسی 
آزاد از نمایشنامهٔ »بیرون پشت در« نوشتهٔ »ولفگانگ بورشرت« 
است. »بازگشت افتخارآمیز مردان جنگ«، روایت سربازی به نام 
بکمان است که پس از تحمل سه سال اسارت و کار اجباری در 
سیبری، به شهر خود هامبورگ بازگشته است، اما به رغم آنچه انتظار 
دارد، خیلی زود متوجه می شود که هیچ کس منتظر او نیست. در 
این نمایش عمار عاشوری، مهران واشقانی، ماه منیر صادقیان، مهدی 
حیدری، سارا بیدخت، کسری عبداللهی، امید صیادی و امیراردلان 

زنجانی ایفای نقش می کنند.

ایران  هنرمندان  خانهٔ  سینماتک  در  روسی«  »کشتی  فیلم 
به نمایش درمی آید. به گزارش »پیام ما« و به نقل از خانهٔ 
سینماتک  برنامهٔ  پانصدوشصت وچهارمین  ایران،  هنرمندان 
به   ۱۷ ساعت   ۱۴۰2 آذر   ۱۳ دوشنبه  ایران  هنرمندان  خانهٔ 
»الکساندر  کارگردانی  به  روسی«  »کشتی  فیلم  نمایش 
و  نقد  دارد. نشست  اختصاص  سوخوروف« محصول 2۰۰2 
بررسی فیلم نیز پس از نمایش آن با حضور شهرام اشرف 
ابیانه، منتقد برگزار می شود. سرگئی دریدن، ماریا کوزنتسوا، 
لئونید موزگووی … بازیگرانی هستند که در این فیلم ایفای 

کرده اند. نقش 

| تئاتر |

| نشست |

| نقد هفته |

| کتاب |

| چهره |

گر چه افتاد ز زلفش گرهی در کارم

همچُنان چشمِ گشاد از کَرَمَش می دارم

به طَرَب حمل مَکُن سرخیِ رویم که چو جام

خونِ دل عکس برون می دهد از رخسارم

پردهٔ مطربم از دست برون خواهد برد

آه اگر زان که در این پرده نباشد بارم

پاسبانِ حرمِ دل شده ام شب همه شب

تا در این پرده جز اندیشهٔ او نَگْذارم

منم آن شاعرِ ساحر که به افسونِ سخن

از نِیِ کِلک، همه قند و شِکَر می بارم

دیدهٔ بخت به افسانهٔ او شد در خواب

کو نسیمی ز عنایت که کُنَد بیدارم؟

چون تو را در گذر ای یار نمی یارم دید

با که گویم که بگوید سخنی با یارم؟

دوش می گفت که حافظ همه روی است و ریا

به جز از خاکِ درش با که بُوَد بازارم؟

حافظ

ایران«  ژئوپلیتیک  عالم؛  »قبلهٔ  کتاب 
ترجمهٔ  با  و  فولر«  »گراهام  نوشتهٔ 
مرکز  نشر  سوی  از  مخبر«  »عباس 
این کتاب مجموعه ٔ  است.  منتشر شده 
اطلاعات  از  مدونی  و  مبسوط  جامع، 
و  ایران  درباره ٔ  همه جانبه  و  کلیدی 
با  روابطش  و  آن  ژئوپلیتیکی  موقعیت 
همسایگان و دیگر کشورهای جهان که 
طبیعی  و  جغرافیایی  جوانب  به  صرفاً 
بلکه  است،  نکرده  اکتفا  ایران  موقعیت 
فرهنگی  و  تاریخی  زمینه ای  در  را  آن 
می کوشد  و  می کند  تحلیل  و  بررسی 
مبادی فرهنگی و روان شناختی و سنتی 
و  خصوصیات  و  روش ها  و  حرکات 
روحیات ایرانیان را تبیین و دیپلماسی 
به این عوامل تشریح  با توجه  را  ایران 
این کتاب کوششی است  درواقع،  کند. 
در  ایران  تحلیل سیاست خارجی  برای 
عوامل  اتکای  به  آینده  و  حال  گذشته، 

آن. شکل دهنده ٔ  داخلی 
می خوانیم:  کتاب  این  از  بخشی  در 
تمدن  و  تاریخ  خارق العادهٔ  »استمرار 
یک  به  را  کشور  این  ایران،  پیچیدهٔ 
و  بغرنج  و  چندوجهی  ملی  تجربهٔ 
و  غنی  ملی  فرهنگ  یک  از  میراثی 
فرهنگ  امّا  است.  کرده  مجهز  پیچیده 
نیز  را  عمیق  شیزوفرنی  نوعی  ایران 

طرف  یک  از  که  می گذارد  نمایش  به 
محصول احساس ذاتی ناشی از فرهنگ 
غنی و امپراطوری باشکوه گذشته، و از 
ناشی  احساس خرده گیری  دیگر  طرف 
امنیت  فقدان  حتی  و  زیردستی  از 
ناشی از شکست های خفت آور و سلطهٔ 
عرب ها،  یونانی ها،  قبیل  از  بیگانگانی 
انواع ترک ها، افغان ها، روس ها، و دول 
غربی است. دنیای ایرانی دنیایی غریب 
است که از یک طرف نوعی افراط کاری 
میراث  که  می گذارد  نمایش  به  را 
فرهنگی باشکوهی پدید آورده است؛ از 
طرف دیگر تلقی زیرکانه و هزارتویانه ای 
است که  بخشیده  شکل  را  سیاست  از 
شرایط  در  زیستن  تاریخی  ناامنی های  
بی ثباتی و مرگ ناگهانی پادشاه مستبد 
منعکس  را  بیگانه  انقیاد  به  درآمدن  و 

می کند.«

قبلهٔ عالم؛ 
ژئوپلیتیک ایران

غذا یکی از اصلی  ترین عوامل از بین رفتن پایداری در 
منابع و به خطر افتادن سلامتی بشر امروزی است. 
وارد  زیادی  با سرعت  مستند »سلامتی چیست؟« 
موضوع اصلی می شود و بی  هیچ ترسی گفت وگو با 
پزشکان و محققان غذا و دارو را شروع می  کند. آرزوی 
نسبتاً محال بشر امروزی این است که علت مرگش 
طبیعی باشد. این آرزو از آنجا می  آید که تنش  های 
امری  به  استرس  شده  اند،  زیاد  به شدت  محیطی 
معاصر،  انسانِ  همه ،  از  مهم تر  تبدیل شده،  معمول 
رژیم غذایی بسیار نامطلوبی را برای خود انتخاب کرده 
و حاضر به تغییر آن هم نیست. اینگونه است که برای 
این  بدهد.  رخ  آسان  مرگی  ست که  به دنبال  مردن 
در حالی  ست که انسان نمی  خواهد و نمی  تواند از مرز 
سنت  های هزاران ساله گذر کند و دست از فراورده های 
گوشتی و لبنی بردارد و در کل، از زیستِ فست  فودی 

خود را نجات بدهد.
یکبار برای همیشه، بدانیم جمعیت بالا رفته، تولید غذا 
زمین می  خواهد و باید برای جمعیت زیادی غذا تولید 
شود، پس تنها راهکار توسل به انواع آفت کش  ها و 
سمومی  است که تولید حیوانات مورد علاقهٔ انسان 
برای  بزرگ  چالش  یک  این  می  دهند.  افزایش  را 
زمین و پایداری منابع است و اینگونه انسان با دست 
خودش به سمت انقراض می  رود. غذا به یک تجارتِ 
محض تبدیل شده است و موضوع سلامتی انسان -
ها اصلا مهم نیست. جمعیت زیادی در آستانهٔ مبتلا 
شدن به دیابت و انواع سرطان هستند و سکته های 

قلبی و مغزی هم در کمین سایرین نشسته است. 
حالا وقت آن است سنتِ والدین را در سبک غذایی 
باید کنار گذاریم و به سمت پایداری در سلامتی حرکت 
کنیم. این مستند کمک می  کند تا به کنار گذاشتن 

تردید در مصرف حیوانات پایان دهیم.
خط روایت مستند بسیار شفاف و بی  پرده است و 
راویان اثر نیز با شجاعتِ تمام فقط به آگاهی رسانی 
فکر می  کنند. شاید در نگاه نخست، مخاطب نگاه منفی 
به مستند پیدا کند و از تماشای آن خودداری کند؛ زیرا 
این مستند از جدالی حرف می زند که ریشه در افکار 
قدیمی دارد و بیننده را به میدان مبارزه دعوت می  کند.
سال 2۰۱۷ »کیپ اندرسون« و »کیگان کوهن« مستند 
»سلامتی چیست؟« را ساخته اند و به صورت گسترده 
دوبلهٔ  با  هم  حالا  است.  رسیده  جهانی  پخشِ  به 
فارسی نیز در دسترس است. در »سلامتی چیست؟« 
و  پرداخته شده  ماجرا  اصل  به  به صورت کاملًا گویا 
عادی  مردمان  و  اساتید  راویان،  بین  گفت وگوهای 
ریتمی تفکر برانگیز به خود گرفته است. هرچند که 
این مستند از سوی برخی، به داشتن نگاه جانبدارانه 

و مغرضانه متهم شده است. مصرف غذاهای حیوانی 
ایران  همین  در  می شود.  بیماری  انواع  بروز  سبب 
خودمان نیز هستند بسیار کسانی که با ایست قلبی 
فوت می  کنند و متأسفانه آمار این نوع مرگ هر روز 
بالاتر می رود و از سوی دیگر، افرادی که با بیماری-

 هایی همچون سرطان و دیابت دست به گریبان هستند 
نیز روبه افزایش است. این نکته را نیز باید بیان کرد 
که افرادی در ایران نیز به بهانه  هایی همچون فقر و... 
خواهانِ تاریک ماندن این حقیقت هستند که باید 

مصرف هر نوع گوشت را برای همیشه ترک کرد.
این یک توهم است که گوشت مرغ یا ماهی می-

 تواند جایگزین گوشت قرمز شود؛ آزمایش های فراوانی 
انجام شده که نشان می  دهد مرغ و ماهی نیز حاوی 
سم  هایی هستند که با شروع گرما در فرآیند آشپزی، 
انسان آماده می - برای فعال شدن در بدن  را  خود 

کنند. اما همچنان هستند کسانی که گوشت سفید را 
بهتر و سالم می دانند و مصرف آن را به افراد بیمار هم 
توصیه می  کنند و این سؤال همیشه تکرار می  شود که 
اگر گوشت قرمز خوب نیست، پس گوشت سفید بهتر 
است؟ و جواب بسیار شفاف است؛ شما می  توانید نوع 
مرگ خود را انتخاب کنید؛ با شلیک مستقیم به قلب تان 

یا اعدام با طنابی بسیار نرم؟

بسیار  اهمیتی  که  است  اساسی  کالایی  کاغذ 
مبنا  همین  بر  و  دارد  اقتصاد  و  صنعت  در 
در این خصوص  تصمیم گیری  و  تصمیم سازی 
کالای  این  راهبردی  اهمیت  به  توجه  با  باید 
حساس و با رعایت همهٔ جوانب انجام شود. حالا 
وزیر ارشاد روز جمعه در مراسم  »خودکفایی در 
مدعی  درسی«  کتاب های  نیاز  مورد  تولید کاغذ 
کشور  نیاز  مورد  کاغذ  تهیه  »به دنبال  که  شده 
هستیم« و انتقادات مطرح شده دربارهٔ »کیفیت 

نپذیرفت. هم  را  ایرانی«  کاغذ 
اسماعیلی«  »محمدمهدی  ایسنا،  گزارش  به 
کارخانهٔ  از  کاغذ  خرید  از  که  انتقاداتی  دربارهٔ 
نداریم  الزام  ما  »اولًا  دارد، گفت:  وجود  ایرانی 
که همه بیایند از اینجا )کارخانهٔ کاغذ مازندران( 
کنیم  ایجاد  انحصار  نمی خواهیم  بخرند.  کاغذ 
در  را  واردات، کاغذ  بحث  در  دلیل  همین  به  و 
گروه کالای یک قرار دادیم، کالایی که با ارز 2۸ 
هزار و ۵۰۰ تومان وارد می شود. درواقع، کاغذ در 

کنار کالاهای اساسی قرار گرفته است. تنها مورد 
گروه کالاهای  در  اساسی که  کالاهای  از  خارج 
یک قرار دارد، کاغذ است. به این دلیل است که 
خاصی  به کاغذهای  نیاز  برخی کارها  ما گفتیم 
دارد که ما تولید نمی کنیم؛ مثلًا کاغذهای مورد 

و کاغذهای گلاسه.« نوجوان  و  کودک  نیاز 
مورد  کاغذ  تهیهٔ  به دنبال  این که  بیان  با  او 
انتقاداتی  به  اشاره  با  هستیم،  کشور  نیاز 
دارد،  وجود  ایرانی  کاغذ  کیفیت  دربارهٔ  که 
من  به  آمده  روزنامه ای  »مدیرمسئول  گفت: 
می گوید این کاغذ ایرانی در چاپ پاره می شود، 
همهٔ  مازندران  کارخانهٔ  است.  یکجوری  رول ها 
روزنامهٔ   ۱۰ و  مازندران  استان  هفته نامه های 
دارد  کاغذ  این  با  که  می دهد  نشان  را  دیگر 
منتشر می شود. یا در انتقاداتی می گویند، کاغذ 
کتاب های  شما  درنمی آید،  چهاررنگ  ایرانی 
است.  رنگی  دیده اید، کتاب ها  را  بچه ها  درسی 
همین کاغذ  با  درسی  جلد کتاب  میلیون   ۱۵۵
چهاررنگ  درسی  است. کتاب های  شده  منتشر 

است؟« شده  منتشر  چطور  است؛ 
میلیون   ۱۵۵ شد  مدعی  ادامه  در  ارشاد  وزیر 
جلد کتاب درسی منتشرشده »صفر تا صدش« 
وزارت  مجموعهٔ  که  گفت  و  است  ایرانی  کاغذ 
ارشاد نیز دارد هزارتن کاغذ به ناشران می دهد.

داغدار  ایران  معماری  آذرماه  نهم  ما|  |پیام 
خود  مدرن  معماری  بنیانگذاران  از  یکی 
در  پنجشنبه  روز  جودت«  »محمدرضا  شد. 

سال  متولد  جودت  رفت.  دنیا  از  ۸۴سالگی 
به  سالگی  شش  در  و  بود  اردبیل  در   ۱۳۱۸
در   ۱۳۴۰ سال  در  او  کرد.  مهاجرت  تهران 
ناتمام  را  نقاشی  رشته ٔ  زیبا  هنرهای  دانشکدهٔ 
شهرسازی  و  معماری  رشته ٔ  وارد  و  کرده  رها 
شد.  سابق(  )ملی  بهشتی  شهید  دانشگاه 
و  معماری  دانشکدهٔ  هیئت علمی  عضو  جودت 
مدیرعامل  بهشتی،  شهید  دانشگاه  شهرسازی 
شرکت مهندس مشاور جودت و همکاران و از 
مؤسسان تالار ایران )قندریز( بود. او طراحی و 
طراحی  جمله  از  پروژه های گوناگونی  مدیریت 
پیراپزشکی  و  پزشکی  دانشکده های  معماری 
بندرعباس  آمفی تئاتر  سالن  سنندج،  و  سمنان 
عمده  فعالیت های  از  دارد.  خود  کارنامهٔ  در  را 
تالار ایران یا  او می توان به بنیانگذاری و اداره ٔ 
 ۱۳۴۳ سال  از  که  کرد  اشاره  »قندریز«  تالار 

به  طول کشید.  انقلاب  شروع  یعنی   ۱۳۵۷ تا 
۱2 نفر بودند،  گفتهٔ خود جودت، بنیانگذارانش 
و  کناره گیری کردند  نفر   ۹ اول  اما همان سال 
از آن سه نفر به جامانده هم طی یک  یک نفر 
فوت  قندریز«  »منصور  به نام  رانندگی  تصادف 
کرد. همین شد که به احترام او نام تالار ایران 

»قندریز« کردند.  تالار  به  تبدیل  را 
ایران  معماران  از  نسل  یک  معلم  را  جودت 
اجتماعی  هنری  »بررسی  کتاب های  می نامند. 
جدید  و  قدیم  »معماری  امپرسیونیسم«، 
ژاپن« و ترجمه ٔ کتاب هایی همچون »ریشه های 
دیکانستراکشن«،  »معماری  مدرن«،  معماری 
»پایان  دیکانستراکتیویست«،  و  »معماری 
را  معماری  »تو  معماری«،  »زهدان های  هنر«، 
از  می سازم«  را  آن  من  ولی  می کنی،  ترسیم 

است.  فقید  معمار  این  آثار  جمله 

زمان آگاهی رسانی دربارهٔ سلامتی و غذا

ادعای وزیر ارشاد:
به دنبال تهیهٔ کاغذ مورد نیاز کشور هستیم

درگذشت معلم یک نسل از معماران ایران

نقدوبررسی»کشتیروسی«
درخانهٔهنرمندانایران

»بازگشتافتخارآمیز
مردانجنگ«بهنوفللوشاتو
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